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osrednja knjižnica

PR.muhtSKI DNEVNIK
Poštnina plačana v gotovini 
Abb. postale I gruppo Cena 500 lir Lelo XXXVIII. Šl. 278 (11.406) TRST, petek, 17. decembra 1982

PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja L945 v tiskarni »Slovenija* pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi

GLASOVANJE JE BILO POVSEM NEPROBLEMATIČNO

Tudi v poslanski zbornici zaupnica 
Fanfanijevi štiristrankarski vladi
Predsednik vlade omenil vprašanje Trsta, vendar ni niti v poslanski 
zbornici omenil manjšine - Huda polemika med republikanci in KD
RIM — Kot je bilo pričakovati je Fanfanijeva vlada brez težav pre

jela zaupnico tudi v poslanski zbornici. Javno glasovanje seveda ni omo
gočilo nikomur, da bi zavzel stališče, ki bi bilo različno od uradnega 
stališča posameznih strank. Tako so za zaupnico glasovali demokristja
ni, socialisti, liberalci in socialdemokrati ter nekatere manjše skupine, 
proti pa komunisti, radikalci, PDUP, misovci in tržaška poslanka Gru
ber Bencova. Vzdržali so se. kot so napovedali, republikanci, ki ne odo
bravajo programa sedanje vlade in 
so odprto polemični do predsednika 
Fanfanija, kot izhaja tudi iz stru
penega pisanja republikanskega gla
sila.

Fanfani v svoji včerajšnji repli
ki ni povedal prav nič novega. Naj 
omenimo, da je odgovoril tudi tr
žaškima poslancema Tombesiju in 
Gruber Bcncovi, vendar ne na tisti 
del njenega posega, kjer je, sicer v 
svojem slogu, govorila o slovenski 
manjšini. V zvezi z. vprašanji Trsta 
je Fanfani dejal, da je vlada opo
zorila jugoslovanske oblasti na ne
gativni učinek, ki ga imajo jugo
slovanski varčevalni ukrepi na tr
žaško gospodarstvo. Jugoslovanske 
oblasti so zagotovile, da so ukrepi j 
zgolj začasnega značaja in da bodo 
proučili, kako bi zmanjšali učinek | 
teh ukrepov na obmejno prebival- , 
stvo. Glede tega vprašanja so pred | 
videni ponovni stiki z jugoslovansko j 
vlado, da bi dosegli konstruktivno 
rešitev. Vlada se popolnoma zave
da. in ne od danes, da je težave, 
ki ogrožajo Trst moč rešit? samo z 
ukrepi, ki bi pristanišče vključili v 
severnoevropske prometne in trgo
vinske žile in ki naj zagotovijo tr
žaškemu področju znanstvene pobu
de mednarodnega pomena, je rekel 
Fanfani v svoji repliki.

Sicer pa je predsednik vlade o- 
menil tako jližnotirolske probleme

politično poražen; neprimerno bolj
ši je položaj kar zadeva moralno 
vprašanje, saj je bila razkrinkana 
framasenska loža P2, ki je štela to
liko članov v vrstah upravnega in 
političnega aparata; boljši je tudi 
položaj na mednarodni ravni in v 
zvezi z italijanskimi pobudami v 
svetu. Kar zadeva gospodarsko stra
tegijo Spadolinijeve vlade, je res 
da niso bili doseženi vsi zastavljeni 
cilji in to zaradi stalnega spora

med demokristjani in socialisti. 
Kljub temu je vlada dosegla vidne 
rezultate v boju proti inflaciji in 
glede cene delovne sile.

»Voce repubblicana* poudarja, da 
so se prav za časa Spadolinijeve 
vlade začela pogajanja med druž
benimi silami, pogajanja, s kateri
mi se nova vlada spopada z veliko 
mero previdnosti. Pristranska vlada 
je sprožila obširno gospodarsko 
strategijo, od katere sedanja vlada 
odstopa, prav gotovo pa ne v smeri 
večjega varčevanja.

Za sedanje stanje italijanskega 
gospodarstva nj čudežnih zdravil, 
vztraja še republikansko glasilo, ni 
»dobrodošlih zdravnikov*. Fanfani 
se je namreč z naivnostjo in zagna
nostjo, ki mu je lastna, pravijo re

publikanci, proglasil za zdravnika, 
ki so ga poklicali poeno. Pri tem 
pravi glasilo PRI. ni jasno, če ga 
je poklicala pozno njegova stran 
ka, če predsednik republike ali 
pa če sama država. Kakorkoli že, 
zaključuje republikanski list, zgo
dovina sodi samo po tistem, koli 
kor je kdo dal svoji državi. In 
tega ne more nihče povedati prej.

V senatu so medtem včeraj izvo
lili socialista Cipelliniia, _ doseda
njega načelnika socialistične sku
pine, za podpredsednika senata na 
mesto senatorja Ferralnsca, ki je 
postal podtajnik za turizem. Tako 
ostaja trenutno prosto mesto na 
čelnika socialistične skupine v se 
natu O tem bodo sklepali prihodnje 
dni.

ODOBREN SKLEP 0 DODATNEM FINANSIRANJU «OSlMSKEGfl» ZAKONA

Še 323 milijard lir za razvoj 
tržaške in gor iške pokrajine

Predvidenih tudi 9 milijard za kulturne dejavnosti Italijanov v 
SFRJ - Vlada sprejela resolucijo KPI o globalni zaščiti Slovencev 
Več manjših mešanih industrijskih con? • Izjava podtajnika Floreta

RIM — Komisija za zunanjo politiko pri poslanski zbornici je vče
raj dokončno odobrila zakonsko besedilo, ki predvideva novo finansira
nje za infrastrukture in za druge pobude v zvezi z izvajanjem osim
skega sporazuma. Gre skupno za 323 milijard lir v štiriletju 1982-83, ki 
so tako razdeljene: 250 milijard lir deželi Furlaniji - Julijski krajini 
za prometne infrastrukture (povezava sedmi pomol - Padriče, tovorni 
postajališči pri Fernetičih in v Stan- ~
drežu ter goriška obvoznica), za tr
žaško pristanišče, za tržaško indu
strijsko cono ter za kulturne in 
znanstvene inštitucije (univerza, 
področje za znanstvene raziskave); 
54 milijard lir eestnemu podjetju 
ANAS za avtocestno povezavo Ses
ljali - Fernetiči - Padriče in promet
ne zveze na gorlškem; 10 milijard 
lir ministrstvu za javna dela za n- 
reditev mejnih prehodov v Furlani
ji - Julijski krajini in 9 milijard lir 
zunanjemu ministrstvu za razvoj

KLJUB TRDITVAM, DA JE VODITELJ SOLIDARNOSTI SEDAJ SAMO NAVADEN DRŽAVLJAN

Lechu Wulesi so oblasti preprečile udeležbo 
na manifestaciji pred spomenikom v Gdansku

Policisti so ga odvedli na komisariat in ga izpustili šele v večernih urah 
Agenti razpršili skupino manifestantov - Zmagoslavno sporočilo agencije PAP

VARŠAVA — I.ech VValesa je sedaj zgolj navaden državljan, so brž 
po osvoboditvi voditelja neodvisnega sindikata Solidarnosti zatrjevale 
poljske oblasti, da bi poudarile, kako je gibanje, ki je do temeljev za- 

I majalo državni ustroj, pravzaprav poraženo. Da pa v resnici o tem še 
I niun nrpnrir-Aiie dokazu.je dejstvo, da so včeraj malo pred eno uro 

več ur zadržali v policijskih uradih, da bi mu

kot problem Doline Aosta.
Poleg glasovanja o zaupnici je1 same niso prepričane dokazuje dejstvo, 

najpomembnejši dogodek včerajšnje- Waleso priprli in ga 
ga dneva hud napad republikan- . preprečili udeležbo na manifestaciji 
skega glasila »Voce repubblicana* pred spomenikom leta 1970 padlim 
na Fanfanija in njegovo včerajš- j delavcem v Gdansku, ki jo je skli- 
n;o repliko. Republikance je moč-! ealo vodstvo Solidarnosti v ilegali, 
no zbodel tisti pasus v Fanfanijevi Nedovoljenega shoda 4»1 »e bili mo- 
repliki, kjer govori o dediščini, ki rali udeležiti tudi delayci bližnjih 
jo je Fanfanijeva vlada preje a od ladjedelnic in drugih industrijskih 
prejšnjih. Poiitična polemika pre- obratov, VValesa pa bi bil moral sto- 
nese marsikaj, skoraj vse, razenj piti na govorniški oder. 
izkrivljanja dejstev, začenši z do- Voditelja poljskega neodvisnega 
godki iz oddaljene in manj oddalje- 1 sindikata je policija z doma od pe
ne preteklosti. Republikansko gla- ljala neznano kam ob dvanajstih in 
silo se sklicuje na izjave, ki jih' štirideset minut in ga je izpustila 
je dal načelnik poslanske skupine šele pozno zvečer. Spremljali so ga 
PRI v zbornici ter trdi. da je de policijski komisar ir dva policijska 
diščina, ki jo Spadolini ;eva vlada j oficirja, z njimi pa je baje bil še 
zapušča neprimerno boljša od za- neki pravdnik, ki je prišel izrecno
puščine. ki jo je Spadolini jeva vla
da prejela od prejšnjih vlad, ki so

iz Varšave. 
Po'jske oblasti \Valesovega pri-

jih vseh trideset let vodili demo- j prtja ne istovetijo z napovedjo o 
kristjani. Neprimerno boljši je po- j manifestaciji. Uradno so ga prprli, 
ložaj na področju terorizma, ki je I ker se že tretjič zaporedoma ni od-

Bolgarija bo danes dala 
svojo verzijo o atentatu

SOFUA, RIM — Zadeva Bol
garija* je že v znamenju da
našnje tiskovne konference o- 
surnljencev v Sofiji ir, v pričako
vanju ponedeljkove razprave v 
italijanski poslanski zbornici.

V Sofijo je že prispelo na 
desetine italijanskih in drugih tu
jih časnikarjev, da so organiza 
tor.ji (tiskovna agencija »3TA») 
sklenili premestiti konferenco s 
centra /,a tuji tisk v veliko dvo
rano hotela Moskva. Poleg direk
torja «BTA» Bojana Traikova bedo 
glavne osebnosti Bekir Celenk, To- 
dor Stojanov Aivazov in Jelic Va 
silev Kolov, trojica, ki jo je rim
ski preiskovalni sodni k Martel- 
la obtožil da .je vpletena v aten
tat na papeža. Na konferenco so 
povabili tudi ženo v Rimu za 
prtega Sergeja Antonova, da bi v 
moževi odsotnosti zagovarjala 
njegovo nedolžnost.

Sodeč po včerajšnjem poroča 
nju sovjetske agencije «TASS» 
lahko danes pričaku jemo, da bo

do tudi Traikov, oba Bolgara in 
Turek zagovarjala tezo, da je vse 
skuhala ameriška tajnoobvešče- 
valna služba CIA. »TASS* je nam
reč včeraj napisala, da ni no
bena skrivnost, da je CIA -»leglo 
mednarodnega terorizma*.

Povsem drugačno pa je priča
kovanje za ponedeljkovo razpra 
vo v poslanski zbornici. Tu ne 
bo »pilotiranja in prilagajanja*, 
saj morajo politične stranke raz 
čistiti kopico vprašanj. Id vnaša
jo medsebojno nezaupanje Za
sedanju bodo prisostvovali kar 
štir.je ministri: za pravosodje Da 
rida, za obrambo Lagorio. za no 
tranje zadeve Rognoni in za zu
nanje Colombo, kar zgovorno pri
ča o pomenu razprave.

Medtem pa je rimsko državno 
pravdništvo sprožilo sodni posto
pek proti neznancem, ki so tisku 
posredovali tajne in zaupne ve 
sti o preiskavi zaradi atentata 
na papeža Janeza Pavla II.

zval pozivu pravdništva v Gdansku, 
naj se predstavi oblastem. Poljski 
radio je celo poudaril, da je W.alesa 
in-cL očitno kaj za bregom, če,*e po- 
zivu hi hotel odzvati. A povsem jas
no je, da razlogi tičijo povsem dru 
g je: oblasti so se bale novih inci- 
djntov, ki bi jih prisotnost Walese 
in njegov govor, za katerega kaže, 
da bi moral biti še posebej goreč, 
utegnila, zanetiti.

Da ta ugotovitev ni iz trte izvita 
dokazuje še nekaj okoliščin. \Vale- j

v spodnjem domu britanskega par 
lamenta najhujši poraz v svojem 
mandatu, ko je večina poslancev 
zavrnila njen zakon o priseljeva
nju v Veliko Britanijo.

ski republiki zabeležili le manjšo 
materialno škodo.

Trenutno še niso znane posledice 
v Afganstarm, kjer je bil epicenter 
potresa. Sodeč po jakosti in nočni 
uri (4.48) ter naseljenosti Hindukuša 
lahko pričakujemo ogromno število 
mrtvih.

BEOGRAD — Včeraj ponoči ob 1. 
48 po srednjeevropskem času so seiz
mološke naprave v Beogradu zabe
ležile katastrofalen potres 4.400 kilo
metrov vzhodno od jugoslovanskega 
glavnega mesta. Po prvih ugotovi
tvah, ki jih potrjujejo tudi druge

UU“£7C ‘,"Aaj “7“-UVrn seizmološke postaje po svetu je bil sovo stanovanje je policija obkolila ! . J ,.
že pred sinočnjim. Skoraj istočasno , epicenter v Afganistanu na območju, 
so s solzilci in vodnimi topovi obo- J51 meji s Sovjetsko zvezo, V epteen- 
roženi policisti zasedli vse glavne tru je bila jakost 6,7 po Richterjevi 
točke mesta in prepovedali vsako- lestvici, kar odgovarja 9 stopnji po 
mur, da se približa spomeniku žrtev Mercallijev! lestvici. Sovjetska agen- 
izgredov izpred dvajsetih let. Vrh1 cya «1ASS* je sporočila, da so na 
tega so v zadnjih 72 urah v Gdan-. njenem obmejnem območju v T adži- 
sku aretirali devet bivših sindikali- j 
stov Solidarnosti, ki jih obtožujejo 
nezakonitih dejavnosti.

B.ž ko se je razširila vest b Wa- 
lesovem priprtju se je okrog tristo 
ladjedelničarjev poskušalo približa
ti spomeniku, a jih je policija, brez 
uporabe sile, izgnala. V mestu se je 
izoblikovalo več podobnih sprevo
dov, a množica je bila preveč zbe
gana, da bi se znala organizirati, 
številčno pa vse skupine niso prese
gale par tisoč glav.

To je poljskim oblastem vlilo no
vega zaupanja in jim omogočilo, da 
so zvečer izdale uradno sporočilo, 
v katerem je rečeno, da je 12. o- 
bletnica dogodkov v Gdansku pote
kala v znamenju miru, razmišlja
nja, resnosti ih normalnega dela.
Tiskovna agencija PAP poudarja, 
da se prebivalstvo ni odzvalo pozi
vom ilegale, naj organizira množič
no manifestacijo pred spomenikom 
padlim. «Samo manjša skupina o~ 
seb,* pravi agencija, «je z neodgo
vornim obnašanjem poskusila ska
liti ozračje miru, a zmagali sta raz
sodnost in omika.* Zvečer je bil 
tudi Walesa spet svoboden in edi
no uradno obeleženje obletnice je 
tako izzvenelo tisto, togo in uradno, 
ki jo je priredilo oblastem lojalno 
«patriotsko gibanje za nacionalno 
obnovo*. Udeležilo se ga je štiri
deset oseb.

Katastrofalen potres 
prizadel Afganistan "Hans Vogel

pri Cclombu in papežu
RIM — Italijanski zunanji min: 

st er Emilio Colombo je včeraj na 
Farnesini sprejel generalnega ta j 
nilta SPD in voditelja zahodno 
nemške socialdemokratske opozici
je Hansa Jochena Vogla. V pogo 
voru sta obravnavala italijansko 
nemške odnose in ugotovila, da so 
brez večjih razhajanj kar Drihajit 
do izraza predvsem v EGS in v 
NATO.

Vogla jc sprejel tudi papež Ja 
nez Pavel II.

kulturne dejavnosti italijanske na
rodnosti v Jugoslaviji.

Zakonsko besedilo so odobrili so
glasno, ob tem pa je podtajnik v 
zunanjem ministrstvu Mario Fioret 
v imenu vlade sprejel kot priporo
čilo tri resolucije, ki so jih predlo
žili komunistični poslanci Cuffaro, 
Baracetti in drugi. V prvi resolu
ciji je meti drugim rečeno, da se 
bodo infrastrukture gradile na ob
močju. kjer prisotnost slovenske 
manjšine predstavlja dodatne pro
bleme etničnega, gospodarskega in 
prostorskega značaja, ter jo, ob zah
tevi, da se čimprej z globalnim za
ščitnim zakonom omogoči manjšini 
stvaren vsestranski razvoj, poudar
jeno, da mora vlada pri posegih na 
teritoriju zagotoviti protivrednosti za 
razvoj krajevnega prebivalstva in 
mora poveriti kraški gorski skupno
sti nalogo, da izdela globalni načrt 
za razvoj področja in valorizacijo 
okolja, običajev, gospodarskih de
javnosti in kulture slovenske manj
šine.

V drugi resoluciji, ki so jo pred
ložili komunisti, so poudarjene že 
znane zahteve, za razvoj Trsta, med 
drugim zahteva po razvoju stvarne
ga gospodarskega sodelovanja z Ju
goslavijo na visoko kvalificirani rav
ni. Tretja resolucija pa poziva vla
do naj izdela, sporazumno z deželo 
Furlanijo Julijsko kraiino predlog 
za realizacijo več manjših mešanih 
italijansko jugoslovanskih prostih 
con na meji med državama ter naj 
s tem zahteva dokončno spremem
bo umestitve industrijske cone na 
Krasu.

Po odobritvi zakonskega besedi
la je podtajnik v 
stvu poslanec Mario Fioret v daljši 
izjavi za tisk poudaril, da včeraj 
šnji sklep potrjuje usmeritev ošini 
škili sporazumov, ki težijo predvsem 

razvoju obmejnih področij. Ome-

kon nekatere novosti, kot na primer 
posege na pristaniškem, industrij
skem področju ter prispevke za 
kulturne dejavnosti italijanske na
rodnosti v Jugoslaviji. Fioret je ob 
tem poudaril, da je skrb za ohra
njevanje narodnostne in kulturne 
identitete italijanske manjšine v Slo
veniji in Hrvaški prej moralna kot 
politična obveza za vso Italijo. Kar 
je bilo doslej narejenega je že obro
dilo pozitivne in konkretne sadove 
med drugim naraščanje števila di 
jakov v italijanskih šolah v Jugo
slaviji. je dejal Fioret, ki je to 
ocenil kot spremembo, do katere ni 
prišlo vedno v lahkih okoliščinah 
Italijanska vlada, je še poudaril, 
se zaveda nujnosti, da nadaljuje 
po tej liniji in prepreči, da bi se 
izničila dosedanja prizadevanja.

Demonstracija 
v Rimu zaradi 
«de$aparecido$ov»

RIM — Istočasno z demonstracijo, 
ki jo vsak četrtek pripravijo v Bue
nos Airesu matere s »Plaza de Ma- 
yo», so včeraj organizirali podoben 
shod pred argentinskim veleposla
ništvom tudi v Rimu. Udeležiti so 
se ga predstavniki sindikatov, šte
vilnih tovarniških svetov, delegacija 
parlamentarcev, sorodniki izginulih 
v Argentini in mnogi meščani.

Predstavništvo demonstrantov je 
zahtevalo od argentinskega velepo
slaništva naj sprejme posebno re
solucijo, v kateri so bile zahteve po 
osvoboditvi političnih jetnikov in pre
iskavi v zvezi z »desaparecidosi*. Ve
leposlanik ni hotel sprejeti niti 
predstavnikov demonstrantov niti 
njihovega dokumenta.

Sinoči je v Argentino odpotovala 
italijanska parlamentarna delega
cija. ki bo »uradno* obravnavala 
vprašanja italijanskih izseljencev v 
tej deželi, skušala pa bo vsekakor 
dobiti od argentinskih oblasti tudi 
pojasnila o izginulih in zaprtih Ita
lijanih v Argentini. Tamkajšnje o- 
blasti so do italijanske misije zelo 
zadržane in uradno povsem ignori
rajo kakršno koti povezavo med po
slanstvom te delegacije in vpraša
njem »desaparecidosov*.
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NA VČERAJŠNJI SEJ! I VEZNE KONFERENCE SZDL

Prihodnje leto 
bo eno najtežjih
Predsednik ZK SZDL Marin Cetinu je v svojem referatu 
obravnaval sedanji jugoslovanski gospodarski položaj

BEOGRAD — Na včerajšnji seji 
zvezne konference SZDL so proučiti 
družbenoekonomske razmere v dr
žavi in naloge socialistične zveze 
prj uresničevanju politike gospodar 
ske stabilizacije. Verificirali so tudi 
izvolitev članov predsedstva te or
ganizacije. To so. po funkciji. Mitja 
Ribičič, nadalje direktor Borbe Bo 
žo Kovač in delegata CK ZKJ Ali

SS s“krt* ¥ >”» **-**«•
V . vseli organizacijah SZDL je v 

minulih mesecih potekala široka 
razprava o nalogah te organizacije 
pri uresničevanju sklepov 3. plenu 
ma CK ZKJ in o predlogu osnutka 
resolucije razvoja države v prihod
njem letu. Zvezna konferenca > po
vzela to razpravo in sprejela «'cku- 
ment »socialistična zveza v b: ju za 
družbeno in gospodarsko stabiliza 
cijo*.

Iz tega dokumenta so črtali del. 
ki se nanaša na razpis ljudskega 
posojila. Zvezna konferenca je po 
oblastila predsedstvo ZK SZDL. da 
pred sprejetjem tega dela dokiw

nil je. kaj ie vlada doslej na tein 
področju naredila in v nadaljcva 
nju dejal, da je pomen odprte me
je po zadnjih jugoslovanskih re
strikcijah še bolj zaznaven. Za raz 
voj teh območij so leta 1978 s prvim 
zakonom že nakazali 300 milijard lir, 
sedaj pa je predvidenih nadaljnjih 
323 milijard lir, kar jamči, da bodo 
te infrastrukture res dograjene in 
obenem pa predvideva sedanji za-

LONDON — Z 290 glasovi proti 
272 ;e konservativna vlada Marga
ret Thatcher doživela predsinočnjim

PRED PARLAMENTARNO PREISKOVALNO KOMISIJO «P 2»

Zasliševanje bivšega predsednika ENI
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PO VDORU PODZEMELJSKIH VOD, KOT SODIJO STROKOVNJAKI

Zemlja v Anconi še vedno drsi proti obali
Včeraj prvi vlak - Težave prebivalstva zaradi pomanjkanja plina 
in vode - V ruševinah onkološke klinike tudi kobaltova bomba

RIM — Včerajšnje peturno zasliševanje bivše
ga predsednika državne ustanove za nafto ENI 
Giorgia Mazzantija ni prineslo večjih novosti v de
lo parlamentarne preiskovalne komisije o tajni pro
stozidarski loži «P 2». Mazzanti se je namreč ome
jeval na že znana dejstva in odločno zanikal vse, 
'kar bi ga lahko kazensko obremenjevalo. Osred 
nje vprašanje pa je bilo srečanje med Mazzanti- 
jem in Liciom Gellijem oktobra 1979 glede zadeve 
ENI Petromin. O tej pogodbi je Mazzanti zago
varjal tezo, ki jo je osvojilo tudi sodstvo, da so 
»podkupnine* v trgovini nekaj povsem običajnega, 
da ni bil sporazum s Saudsko Arabijo nobena izje
ma. Odločno pa je zanikal, da se je del teh pod
kupnin vrnil v Italijo.

Komisarji pa so vztrajali pri vprašanju zakaj je 
Mazzanti čutil potrebo, da se sestane z velikim 
mojstrom Gellijem. Bivši predsednik ENI je ob tem

odvrnil, da so ga v tistem obdobju napadali z vseh 
strani, da je bil pripravljen prijeti za vsako pri
jateljsko roko. In fes, je poudaril Mazzanti, se je 
proti njemu po srečanju z Gellijem in po vstopu v 
framasonske vrste končala gonja ria straneh dnev
nikov »Corriere della Sera* in «Repubblica».

Medtem pa so tiskovne agencije včeraj objavile 
izvlečke Andreottijevega intervjuja tedniku «Euro- 
peo*. V njem bivši predsednik vlade odločno zani 
ka obtožbe Calvijeve vdove in poudarja, kar je že 
izjavil pred parlamentarno preiskovalno komisijo o 
loži «P 2». S precejšnjo ogorčenostjo pa komentira 
»klepetavost* raznih komisarjev, ki kljub preisko
valni tajnosti vse preveč obveščajo časopisje o po
teku preiskave. Glede imenovanj v razne upravne 
in vojaške vrhove pa v intervjuju trdi. da niso bile 
odvisne od njega, temveč je le potrjeval kar so 
drugi predlagali.

ANCONA — Vlak, ki je včeraj 
7-jutraj počasi zapeljal na obnovijo 
no progo skozi Ancono, je bil prvi 
znak obnove v tem mestu, ki ga .je 
tako hudo prizadel velikanski ze
meljski usad. Oblasti se trudijo, da 
bi omilile položaj prizadetega pre 
bivalstva, vendar so napori še ved 
no usmerjeni predvsem v reševa
nje težav zaradi drsenja zčmlje in 
ne v stalnei.šo sistemacijo brezdom
cev. Največja teža pri reševanju 
leži še vedno na ramenih gasilcev, 
ki so dobiti okrepitve tudi iz mno
gih drugih italijanskih mest. tako 
da je na usadišču stalno po 200 
mož. Tem, seveda, pomagajo tako 
pri reševanju, kot pri varovanju za
puščenega imetja brezdomcev poli 
cisti, karabinjerji, redarji, mor 
nar ji, vojaki, prostovoljci in drugi.

Čeprav drsi zdaj zemlja le še ze 
lo počasi, pa žive prebivalci Anco
ne, zlasti na obrobju usadišča, v 
tesnobi in strahu, še vedno ni mo
goče reči, če se bo drsenje umiri 
lo ali pa razširilo. Na Posatori se 
.je preteklo noč zrušilo še nekaj 
stavb, za katere so oblasti prvotno 
izjavile, da leže na varnem pod 

| ročju. Zaradi nezadržnega gibanja 
! usada postaja vse težje tudi reše 
vanje imetja iz. posameznih pošlo 
pij. Tako so morali prepustiti usodi 
tudi stavbo onkološke klinike, kjer 
povzroča velike skrbi zlasti kobal 
tova bomba, ki je ostala v ruševi 
nah. Iz Rima je prispela posebna 
skupina strokovnjakov, ki pa ni mo 
gla ukreniti ničesar, saj je gibanj« 
v bližini stavbe smrtno nevarno 
Reševanje kobaltove bombe so zda 
zaupali nekemu specializiranem!1 
podjetju, strokovnjaki za jedrski 
energijo pa pravijo, da ni trenutni 
nolrene nevarnosti.

Hujše je stanje z vodo in plinom 
Zaradi pomanjkanja plina ljudje ku 
hajo in se grejejo s pomočjo elek 
trike, s tem pa so spraviti podjetje 
za električno energijo v hude teža 
ve. Plinsko omrežje bodo verjetno

spet usposobili jutri, enako pa tudi 
vodovodno omrežje, pri obnovi ka
terega so nateteli na mnogo hujše 
težave, kot so prvotno predvidevali.

Medtem se vse bolj razvnema po 
letnika okrog vprašanja odgovor
nosti za to nesrečo. Strokovno pre
iskavo o vzrokih nesreče je odredilo 
tudi državno pravdništvo.

Strokovnjaki, ki so si doslej ogle 
dali prizorišče te naravne nesreče 
menijo, da vzrokov zanjo ne more 
mo iskati v potresu, ki je pred leti 
prizadel Ancono. Prav tako ni ne
sreče povzročila prevelika teža 
stavb, ki so jih zgradili na tem 
zemljišču, saj je povsem zanemar
ljiva v primeru s 140 milijoni ton, 
kolikor tehta usad, Tako ostanejo 
kot vzrok le še podzemeljske vode, 
vendar »uradnega* odgovora trenut
no ne more dati še noben geolog, 
saj bodo morali za ugotovitev pra

vih vzrokov drsenja zemlje opraviti 
globoko sondiranje terena.

Včeraj je obiskal Ancono tudi no 
tranji minister Rognoni. ki si je 
skupno z ministrom Fortuno ogledal 
področje nesreče in se tudi udeležil 
sestanka s člani odbora, ki koordi 
nira reševalno akcijo. Rognoni je 
ob tej priložnosti izjavil, da je 
vlada s posebnim zakonskim ukre
pom nakazala v sklad za pomoč 
Anconi 80 milijard lir.

KP Jugoslavije gost 
na kongresu KP Grčije

ATENE — «Z iskrenim prijatelj 
stvom. zgrajenim v večdesetletnem 
dobrososedskem sodelovanju naših 
narodov, žeti ZKJ tudi ob tej prilož
nosti poudariti svojo pripravljenost, 
da se nadalje razvija odnose med

našima partijama na temelju neod 
visnosti in enakopravnosti, medse
bojnega spoštovanja in nevmešava- 
nja, kar je v korist ne le ZKJ in 
KP Grčije, temveč tudi vseh na
prednih in demokratičnih sil v ko
rist miru in varnosti vseh narodov 
in držav, demokracije in sociali
zma. ZKJ in KP Grčije bosta na 
ta način pomembno prispevati k 
še boljšemu spoznavanju in razume
vanju med našimi narodi.* To je 
med drugim dejal član CK ZKJ Vo 
jo Sržentič v pozdravnem govoru 
na 11. kongresu KP Grčije.

BAGDAD — Iraška tiskovna a 
gencija »INA* je sporočila, da je 
predsinočnjim eksplozija z razstre
livom napolnjenega avtomobila v 
središču Bagdada povzročila šest 
mrtvili in precejšnje število ranje
nih.

zapeljal
je uničil zemeljski usad v Anconi, je včeraj zjutraj, potem ko so zasilno usposobili en tir,

robu proge pa vedno vidne velike zemeljske nabrekline (Telefoto AP)

rnenta izvede posvetovanja v repu
blikah in (»krajinah o razpisu ljud
skega posojila, ker je bilo na vče
rajšnji seji o tem predlogu slišati 
različna mnenja.

Ob koncu seje so sprejeli protest 
ZK SZDLJ v zvezi s sovražnimi de
monstracijami albanske iredentistič
ne in fašistične emigracije v Ženevi.

Cvodni referat na seii je imel 
“predsednik zvezne konferenc« KZ 
DL Marin Cetinič. Povzemamo ne
kaj misli iz njegovega govora.

«Prihodnje leto bo eno od eko
nomsko najtežjih v novi Jugoslavi
ji. V bitki , ki .je pred nami, je 
najpomembnejše, da smo enotni v 
i predetitvah, ukrepih in odgovor
nosti. Za uresničevanje teh nalog 
je odločilna vloga SZDL. fa poli
tična organizacija mora veliko 
manj delovati skozi forume in orga
ne. mnogo več pa s svojo aktiv
nostjo. Postati pa mora tudi me
sto zbiranja vseh tistih, ki so se 
pripravljeni boriti za nadaljnji raz 

1 voj socialistične samoupravne in 
neuvrščene Jugoslavije.

Sedanje gospodarske težave niso 
samo naše. Motnjam se ne bi 
mogli izogniti celo, če v minulih 
letih ne bi napravili nikakršnih 
napak v gospodarskem razvoju. 
Imeti sme veliko željo, da čimprej 
pridemo iz nerazvitosti in se pri
bližamo razvitemu svetu, kar i« 
moralo povzročiti velike motnje m 
neuskla.jenost. še posebej, ker i* 
bilo vse to nad našimi resničnimi 
možnostmi in premalo oprto na sa
moupravljanje.

Položaj, v katerem smo, objek
tivno zahteva zaostrovanje pogojev 
gospodarjenja, zagotoviti pa mora
mo, da vsak v okviru svojih po
oblastil ve, da bo odgovarjal za 
svoje postopke. Nikakor ne smemo, 
dovoliti* je dejal Cetimc. »da v 
interesu razvoja svojega okolja 
:-apostavlja koristi družbe in oStaia 
gluh za politiko gospodarske stabi
lizacije. Vse probleme in vse slabo
sti naše prakse bomo napraviti 
javne, kajti dovolj močni in enot
ni smo, da z njimi obračunamo*.

Ko je poudaril, da ima v sploš
nem družbenem boju za uresniče
vanje cil.jev gospodarske stabiliza
cije socialistična zveza posebno od
govornost, je Cetinič dodal: »Na
pačno je, ker številni organi ZK 
to organizacijo tretirajo kot svojo 
transmisijo. Takšen odnos ne pri
speva k razvoju širokih političnih 
akcij v množicah in negovanje na
vad, da svobodno dajemo predloge 
in alternativna mnenja.*

Po uvodnem prispevku Marina Ce- 
I tiniča se je razvija živahna razpra- 
! va, v kateri je sodelovalo zelo ve
liko diskutantov.

! »Za premagovanje sedanjega go
spodarskega položaja so nam potre
bni realizem v oceni stanja in na
črtovanje razvoja, naslonitev na 
prodornejše družbene dejavnike in 
samoupravni način odločanja o ce
loti razvoja,* je dejal prvi udele
ženec v razpravi Jože Knez. Ob 
koncu je opozoril, da je razvoj sa
moupravljanja v zadnjem času ogro
žen z ukrepi državne intervencije 
in da takšni ukrepi najpogosteje pri
hajajo iz federacije.

Milan Rakaš se je dotaknil pod
ročja obveščanja: »Pogosto krivimo 
javna glasila za deformacije v dru
žbi, premalo pa upoštevamo po
manjkljivosti v delu družbenopoli
tičnih vodstev. Tako nekateri tr
dijo. da se javna glasila dvigajo 
nad družbo, kar je ponekod tudi res, 
vendar jih prav politična vodstva 
pogosto potiskajo na tir partner
stva.*
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NA VČERAJŠNJI SEJ! DEŽELNE SKUPŠČINE

IZGLASOVAN ZAKON 0 PORAZDELITVI 
2. DRŽAVNEGA NAKAZILA PO OSIMU
Cre za vsoto 115 milijard, od katere je glavnina (80 milijard) namenje
na dograditvi prometnih infrastruktur - Finančna pomoč za Kraško gorsko 
skupnost ■ Sprejeta tudi norma o izrednem nakazilu za industrijo na Goriškem

Deželni svet je sinoči z veliko ve
čino glasov (vzdržali so se le trije 
svetovalci, in to predstavniki DP, 
PDUP in MF) odobril zakon o pora
zdelitvi 115 milijard iz drugega 
državnega nakazila za izvajanje 
zakona o ratifikaciji osimskih spo
razumov. Celotno nakazilo, za ka
tero se je prav včeraj dokončno 
izrekla pristojna komisija poslan
ske zbornice, se glasi na 325 mili
jard, od tega pa bo naša dežela di
rektno razpolagala z 250 milijarda 
mi. Za uporabo 115 milijard se de
želna uprava lahko odloči še v 
tem letu in prav o porazdelitvi te 
vsote govori pravkar sprejeti de
želni zakon.

Sredstva bodo porazdeljena tako
le: 80 milijard lir za prometne in
frastrukture (6,5 za mejni prehod 
pri Štandrežu, 2 za Fernetiče, 6,5 
za postajališče pri Štandrežu, 60 za 

’ cesto pomol VII - Padriče — kritje 
višjih stroškov za variante na od
sekih pomol VII - Valmaura in GMT
- Katinara ter za odsek Valmaura
- GMT) in 5 za goriško obvoznico; 
20 milijard za tržaško pristanišče 
(nove investicije in kritje tekočih 
potreb blagajne); 6 milijard za in
dustrijo (dotacijski sklad EZIT); 8 
milijard za razvoj kulture in znano
sti (od tega 4 milijarde za tržaško 
univerzo, in to za razvoj sodelova 
n ja z drugimi univerzami, ter 4 mi
lijarde za raziskovalno cono na 
Krasu). Ena milijarda pa je name 
njena Kraški gorski skupnosti, in 
sicer za izvajanje letnih in večlet
nih načrtov.

V odsotnosti poročevalca Viginija 
je zakon obrazložil predsednik stal
ne komisije za promet Štoka, v raz 
pravo — ki je potekala v dokaj 
prazni dvorani — pa so posegli sve
tovalci Bologna (neodv.), Cavallo 
(DP), Barazzutti (PDUP), Pellis 
(LpT), Ermano (PSI), Rossetti 
(KPI), Dal Mas (PSDI) in Branca- 
ti (KD). Nekateri govorniki, med 
njimi zlasti Rossetti, Ermano in po
ročevalec Štoka, so se v okviru raz
prave o gradnji novih prometnic na 
Krasu zavzeli za korektnejši in pra
vičnejši odnos deželne uprave in 
drugih aktivnih dejavnikov do pri
zadetih krajevnih uprav in do slo
venske narodnostne skupnosti, ki jo 
uresničitev novih infrastruktur naj
bolj prizadeva. Predstavnik KPI 
Rossetti se je obširneje dotaknil slo
venske problematike in pozval de
želno skupščino, naj se zavzame za 
to, da bi parlament še v tej mandat
ni dobi izglasoval zakon o globalni 
zaščiti slovenske narodnostne skup
nosti v Furlaniji - Julijski krajini. 
Poročevalec Štoka je v svojem po
segu naglasil pomen novega držav
nega nakazila v korist tržaškega 
in goriškega območja, ki preživlja 
ta v tem času hudo gospodarsko 
krizo, glede pomoči, ki je bo v o- 
kviru tega zakona deležna Kraška

gorska skupnost pa je poudaril, da 
je treba na ta poseg gledati kot na 
prvi korak, kateremu morajo v bliž
nji prihodnosti sledili drugi. V ime
nu deželnega odbora je nastopil od
bornik Rinaldi, ki je izrazil zado 
voljstvo ob tem, da je država kljub 
finančni krizi nakazala našim ki* 
jem nova sredstva po zakonu o ra
tifikaciji osimskih sporazumov. Ne
ugodna gospodarska konjunktura — 
je še dejal Rinaldi — nam narekuje 
nujnost, da izrabimo možnost, ki jih 
osimski sporazumi nudijo za pove
čanje gospodarskega sodelovanja z 
Jugoslavijo, ter možnosti, ki jih 
odpira sporazum med Jugoslavijo in 
EGS. V zvezi z gradnjo novih pro
metnic na Krasu in kar zadeva od
nose med deželno upravo in priza
detimi občinami pa je dejal, da se 
dežela zaveda nujnosti nemotenega

razvoja kmetijstva in živinoreje ter 
da bodo tudi zato v prihodnje zago
tovljena dodatna nakazila Kraški 
gorski skupnosti.

V dopoldanskem delu seje je de
želni svet izglasoval zakon, ki na 
menja 1 milijardo lir za razvoj 
manjših električnih central, I mili
jardo za ustanovitev posebnega cen
tra za industrijske storitve ter, po 
ustreznem popravku deželnega od
bora, 5 milijard lir za premostitev 
krize v goriški industriji in zlasti 
v najbolj ogroženih obratih kot so 
Podgorska predilnica, TEC - Friuli 
in Detroit. Zakon je podprla veči
na svetovalcev, proti so glasovali 
predstavniki KPI, LpT in MF, sve
tovalca .DP in PDUP pa sta se vzdr
žala. Deželni svet se bo ponovno se
stal v ponedeljek, da začne razpra
vo o proračunu za leto 1983.
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Po izglasovanju zakona o naravnih parkih

KZ: KRASA NI MOČ ZAŠČITITI 
Z VINKULATIVNIMI NORMAMI
Kraške naravne posebnosti je mogoče ohraniti in 
varovati le z aktivnim pristopom k problemom 
Krasa ter z razvijanjem in ohranjevanjem tra

dicionalnih kraških dejavnosti

Kljub temu, da je bila v dežel 
nem svetu med dvodnevno razpra
vo o zakonskem osnutku o deželnih 
posegih na področju naravnih par
kov in rezervatov skoraj soglasno 
ugotovljena specifičnost tržaškega 
Krasa, bodo tudi za ta predel na 
področju naravnih parkov in rezer
vatov veljala ista določila, kot za 
preostali del dežele. Na osnovi spre
jetega zakonskega osnutka se nam 
za naš Kras vsiljuje taka zaščita, 
ki ima lahko svoj smisel v obšir
nih neobljudenih predelih Karnije 
in Furlanije, ali v majhnih naravnih 
oazah, ne pa na tem majhnem 
predelu, saj se mu s tako predla
gano zaščito onemogoča vsakršni 
družbenogospodarski razvoj, pred
vsem pa razvoj njegove tradicio
nalne dejavnosti, to je kmetijstva..

človek, ki'na tefln 'teritoriju Živi, 
hoče na njem tudi ostati; hoče ga 
še naprej ohranjevati in ga uprav
ljati ter seveda sklepati o vseh 
tistih izbirah, ki se nanašajo na ta 
teritorij. Noče na njem postati tu 
jec ali nedeljski izletnik. To so med. 
razpravo poudarili tudi svetovalci 
Štoka (SSk.), Iskra (KPI) in Er
mano (PSI),

Glede celotnega vprašanja, podro
bneje pa okrog vprašanja naravnih

MESEC DNI PO ODSTOPU DEMOKRISTJANA PANGHERJA

Bo danes upravni odbor KZE 
vendarle izvolil predsednika?
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PO DVODNEVNIH VOLITVAH

LPT IMA NOtt) VODSTVO 
PREDSEDNICO IN TAJNIKA
Predsednica je Letlzia Fonda Savio, tajnik pa Gianni Giuricin

Včeraj so bila dokončno znana 
imena članov novega vodstva Liste 
za Trst. ki so ga člani volih v to
rek in sredo. Izvoljeni so bili: Ce- 
covini. Gambassini, Giuricin. Gru 
ber Bence (Aurelia), Leonori. Pel 
lis. Cavicchioli, De Rota. Frausin 
(Pia), Costerni, Fonda Savio (I,e- 
tizia). Seri, Vidali, Tassinari in 
Fabian.

Predsednik liste je ponovno Leti- 
zia Fonda Savio, tajnik pa Gio- 
rtrin.

Ob izidu glasovanja velja zapi
sati nekaj zanimivosti. Za predsed 
niško mesto sta se potegovali Le 
tizia Fonda Savio in Aurelia Gru
ber Benco. Bencova je. kot je zna
no. zastopala na skupščini članov

združuje okrog 70 članov (prista
niške ustanove, družbe pristanišč- 
nikov, trgovinske zbornice, občine, 
itd). Od leta 1978 ji predseduje 
beneški župan Rigo.

stališči, da se mora Lista vrniti K 
izvoru, ki .je gibanje in pa da ie 
za Trst potrebna široka upravna

h'

široka
koalicija. Njena stališča očitno niso 
našla pravega odmeva med člani, 
saj je na volitvah za predsednika 
prejela komaj 99 glasov, medtem 
ko .je Fonda Savio prejela 3«6 pre
ferenc. Slednja .je med drugim dala 
izjavo, ki jo je že včeraj priobčil 
italijanski tržaški dnevnik, da «se 
čuti nekak simbol vol.je, da se pre
magajo ideologi.je in to v korist 
Trsta». Ljud.je. ki same sebe pro
glašajo za simbole, vsekakor ne 
kam čudno izstopajo...

Giuricin je bil nadalje potrjen za 
tajnika LpT, čeprav pred volitva
mi ni predstavil svoje kandidature 
(naj povemo, da so bile volitve za 
predsednika in tajnika ter novo 
vodstvo ločene) tako. da je ostal 
uraden kandidat le pokrajinski sve
tovalec Marchio. Člani so vseeno 
volili Giuricina, ki je funkcijo spre
jel. Marchio pa je moral nato no 
goltniti še en poraz, saj ni bil Iz
voljen niti v vodstvo stranke.

Na pobudo Skupnosti jadranskih luk

Konferenca o prometu 
s premogom po Jadranu

Skupnost jadranskih pristanišč bo
___m. OO OO ionnaria 1QA!lpriredila 28. in 29. januarja 1983

v Brindisiju vsedržavno konferenco 
na temo »Jadran, premovogna pot*. 
Skupnost, katere članica je tudi tr
žaška luka, je nastala leta 1955 in

Glavna skupščina Kraške gorske 
skupnosti se bo sestala v torek, 21. 
t.m.. ob 18. uri na sedežu v Se- 
sljanu. Na dnevnem redu, poleg šte 
vilnih upravnih zadev, med kateri
mi izstopa sprememba proračuna za 
leto 1982, bo tudi razprava o veli 
kih cestnih povezavah na Trza

parkov in rezervatov ostaja Kmečka 
zveza dosledno pri stališču, da ni 
mogoče zaščititi Krasa z vinkulativ- 
nimi normami in da je kraške na
ravne posebnosti mogoče ohraniti in 
varovati le z aktivnim pristopom do 
problemov Krasa ter z razvijanjem 
in ohranjevanjem tradicionalnih kra
ških dejavnosti, v prvi vrsti kme
tijstva.

Slovenski kmet je s svojim viso
kim čutom potrebe po zaščiti in 
ohranitvi narave — poudarja KZ — 
izoblikoval in ohranil kraško pokra
jino v najboljšem stanju, nepokvar
jeno, neizprijeno, neonesnaženo za 
svoje življenjske potrebe in v ko
rist vse tu živeče družbe. Zato .je 
KZ prepričana, da takih zakonskih 
norm kot so »zakon Belci* in de
želni zBkon za Kras sploh ni treba. 
Proglasitev celotnega Krasa za na
ravni park (v deželnem urbanistič
nem načrtu park štev. 6) je po 
mnenju KZ avtomatična proglasitev 
kraškega teritorija za javno korist, 
kar bi pomenilo, da bi družbene in 
gospodarske potrebe kraškega pre
bivalstva bile podrejene boli ali 
manj utemeljeni naravni zaščiti.

Kmečka zveza nadalje poudarja 
že večkrat izraženo stališče in za 
htevo po reviziji deželnega urba 
nističnega načrta (odbornik Coloni 
je med razpravo povedal, da je 
revizija v teku), pri čemer naj se 
črtajo naravni parki in se dejansko 
zaščitijo kmetijske površine. Za za
ščito narave in Krasa, naj se s 
strani pristojnih oblasti — poudarja 
še KZ — izvaja pravilna in pra 
vična politika do našega kmeta in 
naj se upoštevajo njegove potrebe.

Mesec dni po odstopu demokri- 
stjanskega predsednika Pahgherja 
in po številnih neuspelih poskusih, 
da bi izvolili novega predsednika, 
se danes ponovno sestanejo člani 
upravnega odbora KZE. Na prvi 
točki dnevnega reda so volitve pred
sednika. Bodo tokrat politične stran
ke, oziroma notranje demokristjan- 
ske sile prišle do sporazuma, ki naj 
bi KZE pomagal prebroditi težko 
krizo, s katero se je praktično za
ustavilo delovanje te tako pomemb
ne javne ustanove?

Napovedi so tokrat nekoliko bolj 
optimistične, morda tudi zato. ker 
je KD (kateri pripada to mesto v 
duhu sporazumov nove večine med 
laiko-socialisti, KD in LpT) prejš
nji petek, ko je manjkal le en glas 
za izvolitev de Pulcianija (PSDI), 
močno tvegala, da izgubi to vidno 
mesto. Pangher je izjavil, da zah
teva za svojo ponovno kandida
turo jamstva v zvezi z odprtjem ka- 
tinarske bolnice. V primeru, da jih 
ne bi prejel, bi KD (v zadovoljstvo 
PSI) bila verjetno pripravljena 
predložiti imenovanje Renata Segat- 
tija, ki je tudi član upravnega od
bora. Obstaja pa še tretja možnost, 
in sicer izvolitev de Pulcianija, ven
dar le začasno.

Kaj pravijo o tem kriznem stanju 
predstavniki manjšinskih sil v od
boru? V imenu komunistične in ra
dikalne stranke sta odbornika Pes- 
sato in Granara včeraj priredila ti
skovno konferenco, na kateri sta pou
darila, da KZE ni zasebna lastnina 
KD. amp>ak javna ustanova, ki nosi 
težko nalogo, da uresniči zdrav
stveno reformo in to v interesu 

,vseh prebivalcev tržaške pokrajine. 
Zato je nezaslišano, da se zaradi 
notranjih spletk in političnih ma
nevrov (zaradi katerih je pač na
stala praznina na predsedniškem 
mestu) popolnoma zaustavi delo
vanje KZE. V prvi vrsti sta pouda
rila da problem katinarske bolnice 
ne gre mitizirati, kot da bi bil e- 
dini in glavni problem KZE. Treba 
ga je obiti, tako da se v pričakova
nju rešitve vprašanja osebja, za
čnejo konkretno obravnavati tudi 
vse »stranske* težave, kot so reor
ganizacija glavne bolnice in prese
litev določenih oddelkov. Poudarila 
sta. v soglasju s predstavniki CGIL- 
CISL-UIL in sindikatov zdravstvene
ga osebja da to niso stranska vpra
šanja, saj utegnejo nastati zaradi 
njih veliki protesti in nevšečnosti. 
Kljub kritikam pa sta oba odbor
nika izrazila željo, da se ob čim
prejšnji rešitvi vprašanja predsed
nika začne upravni odbor konkret
no spopadati s temeljnimi nalo
gami, ki mu jih narekuje zdravstve
na reforma.

no Russo in poslanec Antonino Cuf- 
faro.

• Občinsko podjetje ACEGA spo
roča, da bodo jutri zaprti uradi, ki 
so namenjeni uporabnikom in plač
nikom. Do zaprtja bo prišlo zaradi 
skupščine uslužbencev.

V nedeljo komemoracija 
ob obletnici ustrelitve 
Tomažiča in tovarišev

V nedeljo popoldne ob 15. 
uri bo na openskem strelišču 
na pobudo ANPPIA spominska 
svečanost ob obletnici usmrti
tve Pinka Tomažiča, Viktorja 
Bobka, Ivana Ivančiča, Simo
na Kosa in Ivana Vadnala. Go
vorila bosta Claudio Tonel in 
Stojan Spetič, predsedovala bo 
Stanka Hrovatin, nastopila pa 
bosta moški in ženski pevski 
zbor KD Tabor z Opčin.

PREMIERA V GLEDALIŠČU VERDI

ILLERSBERGOV «TRITTlC(h DOŽIVEL 
LEPO IZVEDBO IN TOPEL SPREJEM

Umetniška scena Lojzeta Spacala, odličen zbor, izvrstna solista Rita Lantieri in 
Ivan Sancin, spretna režija Luise Grismani - Dirigent Daniele Zanettovich

Antonio lllersberg, Tržačan dunaj
skega porekla, vsestranski glasbe 
nik (pedagog, zborovodja, sklada 
tel j) je v svojem nekaj več kot 70 
let dolgem življenju napisal lepo 
število skladb predvsem za zbore 
in skoraj vse na preproste ljudske 
motive, toda eno samo opero uTrit- 
tico* (Triptih). Prvič je bila v Tr
stu uprizorjena po tej vojni leta 
1949, potem še enkrat leta 1962 in 
zdaj tretjič v počastitev 100-letnice 
lllersbergovega rojstva (16. febr. 
1882). Napisal jo je skoraj pred 
zatonom življenja, saj je le štiri 
leta po njeni prvi izvedbi v trža
škem tVerdiju* umrl 21. jun. 1953.

Že sam naslov pove, da gre za 
tridelno opero, vendar pa se vsi 
trije deli med seboj povezujejo, saj 
večina oseb nastopa v vseh treh de
lih, predvsem pa obe osrednji ose
bi «La Puta* in »El Vecio*, na ka
terih sloni osrednji motiv zgodbe 
zapeljanega dekleta in njenega o- 
starelega očeta. Tisto pa, kar pre

pleta vse tri dele in jih zliva v 
eno samo zaokroženo celoto, je pred
vsem tržaški ljudski ambient nekje 
v sredini prejšnjega stoletja, ta
kratno življenje in čustvovanje, ki 
se tako pristno izraža skozi nareč
no govorico in predvsem skozi ljud
ske napeve, šege in značaje, pa še 
vse tiste tradicionalne figure, ki so 
razgibavale takratni čas od Harle
kina do Pulcinelle, od Colombine 
do blebetavih in opravljivih boter do 
razposajenih deklet in fantov v pr
vih ljubezenskih vzgibih tja do otrok 
in njihovih uličnih igric.

lllersberg, sam človek iz ljudstva, 
sam z bridkimi izkušnjami težkega 
otroštva, je v muzikaličnem smislu 
znal tenkočutno prisluhniti takim 
razpoloženjem, prešernim in tego
bnim. Kar je izpričal že v svojih 
tržaških rapsodijah, to je v »Trip
tihu* privedel do umetniško zrele
ga in dognanega vrhunca. In če
prav je res, da ti ob poslušanju 
opere priplavajo do ušes nekateri
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o vprašanju informatike

Spacalov neponovljivi Kras 
v galeriji Tržaške knjigarne

/

JUTRI NA OPČINAH

Mirošič se bo srečal 
s pokrajinskim 
vodstvom VZPI-ANPI

V prostorih Prosvetnega doma na 
Opčinah bo jutri ob 9.30 srečanje 
med generalnim konzulom SFRJ v 
Trstu Mirošičem, ki ga bo sprem 
ljal konzul Nikolič, in pokrajinskim 
predsedstvom VZPI - ANP1 ter pred
sedniki in tajniki wek sekcij iz 
pokrajine Vsedržavnega združenja 
partizanov Italije.

Deželni komite KPI sporoča, da 
bo jutri, s pričetkom ob 10. uri, v 
hotelu Jolly srečanje, ki ga prire
ja odbor za šolstvo in kulturo pri 
deželnem komiteju. Tema srečanja 
bo vprašanje informatike v razvo
ju dežele F—JK, govorila bosta Ni

Včeraj je bilo v galeriji Tržaške 
knjigarne odprtje razstave malih 
slik in.kolažev slikarja Lojzeta Spa 
cala. Kot je v uvodnih besedah in 
pred številnim občinstvom povedal 
likovni kritik Milko Rener, gre za 
unikate, za nekakšne re'iefne slike, 
ki se najprej zdijo matrice grafik. 
Rener pa se je nadalje vprašal, če 
iie gre morda za uresničitev grafi
ke v tskulptosliki*, kjer postane o-

tipljivost predmeta že čislo nepo
sredna. ,...

Mimo vprašanj, ki zadevajo Spa
cala kot grafika in slikarja s svo
jevrstno tehniko je treba poudariti, 
da kaže razstava v TK Galeriji na 
nemirno umetnikovo iskanje. Kras 
ostaja temeljno izhodišče, oblikuje 
pa se govorica z dodatnimi pome
ni, izpoved na:de nov način pri
povedovanja, ki nam odkrije sveže
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V ZVEZ! S PREISKAVO SODNIKA PALERMA IZ TRENTA

Trst v mednarodni mreži mamil in orožja
Vloga Rolgarije pri razpečevanju brzostrelk kalašnikov

Aretacija turškega državljana Sey- 
fija Sahina in Poljakinje Elizabete 
Klag, do katere je prišlo v torek 
na mejnem prehodu pri Opčinah, je 
tesno povezana s preiskavo v med
narodni mreži razpečevalcev mamil 
in orožja, s katero je sodnik Paler
mo iz Trenta dejansko ugonobil ta
ko «možgane» kot kurirsko mrežo 
razpečevalcev, ki so zalagali Ita
lijo (in ne samo Italijo) s heroinom 
jn morfijem vsa zadnja leta. Vanjo 
je, kot smo po dobro informiranih 
virih izvedeli, vpletenih kakih 200 
- 250 oseb. Poleg italijanskih mafij
cev in turških dobaviteljev (slednješjsem.
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DAN SLOVENSKEGA FILMA V ARISTONU

Filma za trezao razmišljanje 
o sodobni slovenski zgodovini
Deli »o predstavili v okviru cFestivala festivalov* - Podobnih pobud si v Trstu še želimo

Tržaška kinodvorana Ariston je v 
sredo odprla svoja vrata najnovej
ši slovenski kinematografiji in ta
ko spet pokazala občutljivost do 
filmov, ki jih široka italijanska pu
blika zaradi neusmiljenih in per
verznih zakonitosti distribucijskega 
sistema, žal po vsej verjetnosti ne 
bo nikoli videla. Ogledali smo si 
lahko noviteti Marjana Cigliča »Raz
seljena oseba» in »Rdeči boogie 
ali Kaj ti je deklica*. Karpa Godi
ne, v potrdilo, da si naše zamej
stvo končno utira pot tudi na tem 
kulturnem področju pa moramo pod
črtati, da sta bili premieri omenje
nih filmov pred kratkim v gonškem 
Kulturnem domu, kjer bo prav dre 
vi na sporedu krstna uprizoritev 
slovenskega filma rllčna leta izu 
mitelja polža*. Tržaško pobudo sta 
omogočili Z veza slovenskih kultur
nih društev in ljubljanska VIBA - 
film, producent obeh predstavljenih 
del, ki zlasti preko goriških pobud 
dokazuje veliko odprtost do zamej
skega prostora. Slovenska filma so 
predstavili v okviru mednarodnega 
«Festivala festivalov», pokrovitelj

stvo nad predstavo pa je prevzelo 
odborništvo za kulturo tržaške ob
čine.

Tako «Razseljena oseba» kot *Rde
či boogie* izpričujeta nek kvalitet
ni korak naprej slovenske filmske 
ustvarjalnosti tako v dramaturški 
zgradbi kot v vsebinski zasnovi. 
Temi obeh filmov sta provokativni, 
saj obe deli razkrivata neko kritič
nost, neko globlje razmišljanje do 
zgodovinskih dogajanj, ki so v po
vojnem času zaznamovala ne samo 
slovensko, ampak tudi vsejugoslo
vansko stvarnost. Kljub temu pa, 
da filma obravnavata specifično 
slovensko preteklost in sodobnost je 
njuna tema konec koncev izrazito 
nelokalna, saj jo danes lahko iz
sledimo tudi v drugih evropskih ki 
nematografijah. V Cigličevem fil 
mu so v ospredju razseljenost in 
dvomi sina političnega emigranta, 
ki odkriva lepe in senčne plati o- 
četove (in tudi svoje) domovine. 
Godinovo delo pa preko nastopov 
radijskega orkestra po Sloveniji po 
oseblja neko razčiščevanje s stali
nizmom, s Črno-belim pogledom na

življenje, s katerim se v zadnjem 
času soočata zlasti poljska, pa tudi 
madžarska filmska umetnost. Slo
venska filma sta ugajala tržaški 
publiki, ker ne izpričujeta zgolj e- 
mocij, ampak nudita gledalcu mož
nost na razmišljanje in za presojo 

Med eno in drugo predstavo je 
bilo v sredo v kinu Ariston na spo
redu tudi srečanje z režiserjem in 
z nekaterimi soustvarjalci filmov, ki 
ga je vodil prof. Darko Bratina. 
Živahna razprava je med drugim 
dokazala, da je pobude ZSKD in 
VIBA - filma zadela v živo in da 
velja po tej poti tudi pogumno na 
daljevati, saj je film, kot je prav 
v kinodvorani Ariston pred kratkim 
naglasil sloviti Andrzej Wajda, v 
tem trenutku najbližji kulturni de
javnik sodobnemu človeku. Upati je 
le, da bodo podobne zanimive pobu
de v prihodnosti deležne več po
zornosti in več zanimanja s strani 
tržaške slovenske javnosti, ki se 
mora vendarle tudi na tem v mar
sičem novem področju resnično u- 
veljaviti kot most in posredovalec 
med dvema kulturama.

je turška policija že aretirala) je 
v mrežo vpletenih veliko število tur
ških in jugoslovanskih državljanov 
albanskega porekla. Takoj naj pou
darimo, da so pri Palermovi prei
skavi sodelovali tudi centralni orga
ni upravne javne varnosti v Jugo
slaviji, ki so se srečali s Palermom 
leta 1981 v Beogradu, nudili pa so 
tudi možnost, da je nekatere obto
žence preko jugoslovanskih sodnih 
ob'asti zaslišal v jugoslovanskih za
porih.

Vse se je začelo novembra - de
cembra leta 1979 v Trstu, ko so pri 
Fernetičih oziroma na Trbiški ce
sti prijeli navidezno noseče turške 
državljanke in Turka Erdena Ahme
da, enega od petih najpomembnejših 
članov turške mreže, ki so zalagali 
z mamilom zapadni trg. Stekla je 
preiskava, ki se je razširila v raz
ne zahodne države in ki je s ča
som ugotovila, da ne gre za »na
vadno* tihotapstvo. Med letoma 
1979 in 1980 naj bi pretihotapili v 
Italijo (po raznih mejnih prehodih 
in na razne načine) okrog 2 tisoč ki
logramov morfija. Trst od tu pa naj
prej v Milan ali v trikotnik Tren
to, Verona in Bočen. Ko so po šte
vilnih aretacijah v letih 1980, ’81 in 
'82 postale meje naše dežele »pre
vroče*, se je popotovanje razpeče
valcev preusmerilo skozi Madžar
sko in Švico, Pomembno skladišče 
je vsekakor bilo v Trentu, kjer so 
v hotelu Carla Koflerja in njegove
ga pajdaša Oberhoferja zaplenili 
skoraj sto kilogramov heroina.

Promet je moral biti izredno in 
tenziven ir. donosen, če je jugoslo
vanskim preiskovalnim organom 
Mustafa Karakafa priznal, da je 
leta 1979 kupil za 75 milijonov do- 
darjev mamila. Kako so ga tiho
tapili? Veliko ga je Drišlo čez me
jo (v Trst) z manj opaznimi oseb 
nimi avtomobili, večje količine pa 
so imele »prosto pot* na številnih 
avtobusih, ki so bili lahko linijski 
ali organizirani, vedno pa zelo na 
lipani. Ta način so redno uporab 
l.jali turški državljani, saj je bil 
»boss* Hepguler lastnik avtobusne
ga podjetja. V poštev pridejo se 
veda tudi tovornjaki Tir in prevoz 
po morju.

No, po tej fazi, so si preiskoval 
ci zastavili vprašanje, kam je ma 
milo pravzaprav namenjeno in ka 
ko je investiran dobiček. Tudi ne

to so polagoma dobili odgovor. S 
pomočjo »skesanega* razpečevalca 
in zaplenjenih dokumentov so ugo 
tovili, da gre mamil v v rafinen 
je na Siciliji, kjer ima mafija od 
skočno deško za raznovrstne krimi 
nalne posle z ZDA, denar pa. . . 
vložen v nakup orožja, ki so ga 
večkrat isti tihotapci mamila ne 
zakonito prenesli čez meje. Kam? 
Na Kosovo, v Kurdistan, v Liba 
non, povsod, k.jer je v teku ali 
se pripravlja oborožen spopad. Ka
tera država pa ie prodala to o- 
rožje? Tu pride na dan sedaj zelo 
aktualna Bolgarija, Kjer kaže, da 
se prekupčevalci orožja lahko mir
no dogovarjajo in pogajajo, ne da 
bi jih državni organi pri tem mo 
tili. Italija se ,je v preteklosti že 
obrnila na bolgarske organe v 
zvezi s to zadevo, ker pa Bolgari
ja ni vezana na sporazume zahod 
nih držav, ni ukrepala.

Pri vsem se velja še vprašati, 
kakšno vlogo je Trst imel pri tem, 
saj so aprila 1981 odkrili v prista
nišču, pri sedmem pomolu, kontej
ner, v katerem je baje čakalo na 
vkrcan,je približno 3 tisoč brzo 
strelk kalašnikov (z njimi so v 
zadnjih letih streljali tako mafija 
kot razna prevratniška gibanja). 
Ker so tihotapci zelo lahko izva 
žali valuto, tako drugod kot \ 
Trstu, tudi ni neprimerno vpraša 
nje. če je morda Trst, oziroma ne
kateri finančni krogi, povezani 
prek uvozno - izvoznih podjetij, ~ 
zadevo. Preiskava se v tem oziru 
nadaljuje, preiskovalni organi pa 
molčijo.

odtenke in nadaljnje plasti globo
kega in edinstvenega razmerja, ki 
veže Spacala s Krasom in z umetno
stjo.

Tudi ko je postal Kras hudo vab
ljiv za vrsto slikarjev in je do-

Zagrebški kvartet 
drevi gost GM
Po dolgem premoru bo na 

odru Kulturnega doma, v okvi
ru 4. abonmajskega koncerta 
Glasbene matice, nastopil Za
grebški kvartet v sestavi: Djor- 
dje Trkulja in Marija Coben- 
zi - Trkulja, violina, Ante Žin
kovič viola in Josip Stojanovič, 
violončelo. Na nocojšnjem kon
certu bo kvartet izvajal Go
dalni kvartet v f-molu op. 95 
L. van Beethovna. Godalni 
kvartet koroškega skladatelja 
Maksa Strmčnika in Dvorakov 
Godalni kvartet v F duru op. 
96, ki sodi poleg tria «Dumky» 
med najuspelejše in najpopu- 
larne;še skladbe češkega skla
datelja.

vzorniki srednjeevropskega glasbe
nega sveta od Wagnerja do Straussa 
pa še drugi iz italijanskega otto in 
novecenta kot so Pizzetti, Respighi, 
tu in tam Puccini pa Wolf Ferrari, 
je vendarle tudi res, da je v delu 
prisotna izvirna Illersbergova oseb
nost, njegov smisel za razpoloženj
sko glasbo, njegova sposobnost sin
tez in karakterizacije, predvsem pa 
nagnjenost k polifonemu komponi
ranju.

»Triptih* ni nastajal enovito. V 
obliki kantate za orkester, zbor in 
soliste je nastal najprej osrednji 
del *Nadah na besedilo Morella 
Torrespinija, ki se navezuje na bo
žično rojstvo, vendar v realistični 
podobi nesrečne, zapeljane «Pufe», 
ki rodi na ulici na stopnišču »Tor 
Cucherna*. Velik uspeh te kantate 
je do take mere navdušil Torrespi
nija, da je ta osrednji del dopolnil 
še z dvema slikama iz takratnega 
tržaškega življenja tako, da je «Na- 
dah ostal osrednji del. Za prvi del 
je pripravil besedilo za veselo pust
no razpoloženje v neki gostilni, ki 
pa ima v sebi že zasnovo Putine 
usode, za tretji del pa je napisal 
razpoloženjsko sliko z naslovom 
«Ulice in zvezde*, v kateri se v 
senci Putinega spomina na nek na
čin ponavlja njena bridka življenj
ska izkušnja, če ne drugače vsa) 
kot opozorilo, lllersberg je tudi za 
ta dva dela napisal glasbo, ki se 
oslanja na osrednji motiv *Nadala*, 
ki pa se sprošča v mozaik bogastva 
ljudske duše in pestrosti njenih zu
nanjih manifestacij. To pa je lllers
berg kot polnokrvni polifonist do
segel, bolj kot skozi posamezne ose
be, skozi množico, to je skozi zbor, 
ki je v «Triptihu* osrednja prvina.

Tokratna tržaška izvedba je bila 
zaupana dirigentu Danielu Žanetto- 
vichu, režiserki Luisi Crismani, sce
nografu in kostumografu Lojzetu 
Spacalu, zborovodji Andreu Gior- 
giju in solistom, med katerima pred
vsem nosilcema osrednjih likov, so
pranistki Riti Lantieri in basistu 
Ivanu Sancinu, torej tržaškim iz
vajalcem v italijanski in slovenski 
komponenti. Zdi se nam, da je tre
ba prav to dejstvo posebej pouda
riti, saj je — kot je uprizoritev zgo
vorno pokazala — bilo jamstvo za 
sočno, slikovito in v pristni kolorit 
odeto predstavo. Vendarle pa se 
nam zdi, da moramo posebej izvze
ti sceno Lojzeta Spacala ne le v 
njeni odrski funkcionalnosti, pač pa 
v njenem polnem umetniškem učin
kovanju. Iz nje je dihala tista svoj
stvena mojstrova poetičnost, s ka
tero ume pričarati tako Kras kot 
mestne ulice in jim vdahniti patino 
starožitnosti. V tem smislu je zlasti 
učinkovala ■ scena v zadnjem prizo
ru. Vštric s sceno pa je treba izpo
staviti še enkrat Verdijev zbor kot 
homogeni korpus, ki je pod Giorgi- 
jevim vodstvom izvrstno opravil 
svojo nalogo, tokrat izjemno po
membno za učinkovitost predstave, 
ki je tudi v režiserskem oziru do
živela solidno postavitev, dinamično 
v množičnih prizorih in ustrezno

živel skorajšnjo inflacijo upodobi
tev, ostaja Spacalov znak enkraten 
m neponovljiv. Trikotnik umetnost- 
Kras-Spacal ohranja v sebi skriv
nost, ki rojeva nova dela, ki omo
goča raznolikost oblik, a je v bi
stvu nekaj neizrekljivega; sila, ki 
je ne moremo izmeriti, vendar jo 
otipljivo čutimo, ko gledamo umet
nikove grafike in njegove reliefne 
slike. Vabilo v galerijo Tržaške 
knjigarne je torej vabilo v skriv
nosten trikotnik, ki se nam kaže 
kot nerazumljivo znamenje. Drobna 
ali velika dogodivščina ki je vred
na, da jo doživimo, tudi če nam 
je Spacalova umetnost že domača. 
(Zgornja slika je bila posneta na 
včerajšnji otvoritvi).

• V okviru predkongresnih razprav
se bosta danes sestali sekciji KPI 
pri Sv. Alojziju (ob 18.30) in na 
Greti (ob 17 uri).

Razstave

Predavanje Boba Marv:na 
o značilnostih glasbe in 
glasbil v 17. stoletju
Da bi glasbo posredoval svojim 

članom in širšemu občinstvu v čim
bolj poglobljeni obliki, se je Trža
ški univerzitetni glasbeni krožek - 
CUMT odločil, da vsako sezono po
sveti določenemu glasbenemu ob
dobju. Prvo predavanje iz ciklusa 
posvečenega glasbi 17. stoletja bo 
danes popoldne ob 18.30 v glasbeni 
dvorani Filozofske fakultete (UL 
Universita 1). Predaval (in prika
zal nekatere instrumente) bo Bob 
Marvin.

V prosvetnem domu na Opčinah 
razstavlja Atilij Kralj. Razstava, ki 
jo prireja SKD Tabor, je odprta od 
17. do 19. ure. V sredo, 22. de
cembra. ob 20.30 bo predavanje z 
diapozitivi »Uvod v zgodovino umet
nosti*.

intimno v osebnih stiskah Pute in 
Starega. Imeli smo vtis, da je zbo
ru povsem ležala polifonično gra
jena glasba in da ji je znal vdahniti 
tudi potrebno barvitost. Manj pre
pričljivo se nam je zdelo orkestral
no vodstvo. Vtis smo imeli, da je 
dirigent dovoljeval orkestru preve
liko hrupnost in da je premalo po
zornosti polagal na izniansiranost 
partiture. Zoradi tega je postavljal 
v težavo tutji soliste pa celo zbor, 
ki so morali večkrat forsirati glas, 
da se m izgubil v zvočni masi or
kestra.

V solističnih vlogah sta izstopala 
Rita Lantieri kot rPuta* (v alterna- 
ciji bo to vlogo pela Gina Fiordali• 
so) in Ivan Sancin kot »El Vecio*. 
Lantierijeva je ustvarila pevsko in 
igralsko lepo podobo, prepričljivo 
zlasti v cNadalu*. Ivan Sancin jt 
svojega Starca interpretiral v slo
gu velikih opernih vlog. Izvrsten 
glasovno, kjer mu sonoren bas pri
jetno odmeva zlasti v srednjih le
gah, je tudi v igralskem smislu u- 
stvaril močan lik čustveno polnega 
očeta. Karakterno posrečeno vlogo 
je ustvaril Piero Filippi kot gostil
ničarka (ta vloga je pisana za te
nor), pevsko e prikupno učinkoval 
tenorist Bruno Sebastian v zadnjem 
prizoru, posebej je treba omeniti Kr
mama Lorenzija (Harlekin), Gior- 
gia Gattija (Pulcinella), Giuseppa 
Botto (gostilničar), Claudia Ciombi- 
ja, Marzio Ferraro, Vito Susca, na
stopalo pa je še mnogo drugih, ki 
so vsi prispevali v slikovito glasov
no in optično fresko, (jk)

Danes Vecchiet 
v domu «A. Sirka»

Danes ob 20.30 v fogerju kul
turnega doma rAlbert Sirk* v Križu 
predstavitev nove grafične mape 
tržaškega slikarja Franca Vecchie- 
ta z naslovom cPoštna grafika*.

Avtorja in njegovo delo bosta 
prestavila Barbara Gruden in Jurij 
Paljk,. pel bo dekliški pevski zbor 
rVesna*.

Dne 16. decembra nas je za vedno zapustil naš dragi mož, 
oče in nono

ANGELO PERŠIČ
(DOCA)

Pogreb dragega pokojnika bo jutri, 18. t.m., ob 11. uri iz 
mrtvašnice glavne bolnišnice naravnost v cerkev sv. Jerneja 
na Opčinah.

Žalostno vest sporočajo: žena, sinova, 
svak, snaha, vnuki in drugo sorodstvo

Opčine, Zagreb, Ljubljana, Kragujevac, 17. decembra 1982 
(PogrPogrebno podjetje Zimolo)
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Gledališča
VERDI
Jutri ob 17. uri (red S) druga 

predstava Illersbergovega «Tripti- 
ha». Dirigent Zanettovich.

ROSSETTI
Danes, ob 20.30 (red 2. petek) 

gostuje Stalno gledališče iz Bočna 
s Shakespearovo dramo «Pene di 
amor perdute*. V abonmaju odrezek 
št. 3. Rezervacije pri osrednji bla
gajni.

AVDITORIJ
Danes ob 9.00 in 11 uri: Podrec- 

cove lutke «Ostržek ...tako* za šole. 
Zadnja dva dneva.

CANKARJEV DOM (Ljubljana)
Velika dvorana
Od 12. do 22. decembra Dnevi av

strijske kulture.
Srednja dvorana
Danes, 17. t.m., ob 20. uri: Boj 

na požiralniku. Premiera slovenske
ga filma.

V nedeljo, 19. t.m., ob 19. uri: 
Klemen Grubišič «Buzdovan». Go
stuje «Atelje 212» - Beograd.

Mala dvorana
Jutri, 18. t.m., ob 10. uri: O- 

troška matineja. Ob 19. uri: Va
clav Havel «Avdienca/Vernissage».

Vstopnice so v prodaji pri blagaj
ni Cankarjevega doma v Emonskem 
prehodu vsak dan razen nedelje, 
od 9. do 14. ure in od 17. do 19. 
ure oziroma do začetka predstave 
v soboto od 9. do 13. ure.

OBČINA TRST
XHI. ODDELEK 

URBANISTIKA IN PROMET 
Upravni odsek

Trst, dne 17. dec, 1982 
Prot. št. Xin-78 122/
PREDMET: Podrobni načrt za zgo

dovinsko središče mesta Trst - 
varianta št. 2 urbanist.ično-grad- 
benih izvajalnih pravil.

ŽUPAN,

Kino
Cappella Underground 18.00 «Effi 

Briest». Režija Rainer W. Fass
binder, igra Ilanna Schygulla.

Ariston 17.00 «Gli altri giorni del 
condor».

Eden 16.30 «La cosa». Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Nazionale 16.00 «Hanky - panky».
Ritz Danes zaprto. Jutri ob 16. uri 

«Gigi il bullo».
G attacieln 16.30 «Spaghetti bouse». 

Nino Manfredi in Leo Gullotta.
Fenice 17.00 «Vai avanti tu che mi 

vien da ridere*. Lino Banfi in A- 
gostina BelU

Mignon 17.00 «Pink Floyd: The wall». 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

Filodrammatico 15.00 Radio taxi 
Girls». Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Aurora 16.30 «Porky’s». Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

Capital 16.00 «Ragtime».
Cr!stallo 16.30 «Saxofon». Renato 

Pozzetto in M. Melato.
Moderno 16.00 «Blade Runner».
Radio 15.30 «Oh Angelina*. Prepo

vedan mladini pod 18. letom.
Vittorio Veneto 16.30 «Tenere cugi- 

ne*. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Lnraiere 16.00 «Gigold». David Bo-
wie.

na osnovi sklepa občinskega sve
ta št. 145 z dne 5. oktobra 1982, 
s katerim je bila odobrena varian 
ta št. 2 urbanistično-gradbenih iz
vajalnih pravil podrobnega načrta 
za zgodovinsko središče mesta 
Trst; sklep je pokrajinski nadzorni 
odbor v Trstu na seji dne 3.11.1982 
spoznal za zakonit (št. 12075/12875 
nad o.):

na osnovi 43. člena deželnega za 
kona št. 45 z dne 24.7.1882: 

sporočam,
da je od dneva objave tega raz 
glasa dalje varianta št. 2 podrob 
nega načrta za zgodovinsko sredi
šče mesta Trst za vso dobo velja 
ve na prost ogled občinstvu v ob
činskem tajništvu, soba št. 507 pri 
XIII. oddelku — Urbanistika in pro
met — Costanzijev prehod št. 2, 
IV. nadstropje.

Vse zainteresirane osebe imajo 
možnost, da si jo v uradnih urah 
ogledajo (ob delavnikih od 12. do 

'13. ure).
ŽUPAN

odv. Manlio Cecovini 
GLAVNI TAJNIK 

dr. Beniamino Rava

Izleti
SPDT priredi v nedeljo, 19. decem- 
ra, izlet na Javornik z osebnimi av- 
jmobili ob priliki tradicionalnega 
imskega pohoda. Zbirališče planin- 
ev bo na Opčinah pred Presvet
im domom ob 8. uri. Vse informa- 
ije pri vodji izleta Mariu Miliču 
sak dan o<i 19. do V ure (tel. 
29 258). Vabljeni!

GLASBENA 
MATICA 
TRST

sezona 1982-83
4. ABONMAJSKI KONCERT
Danes, 17. decembra 1982, 

ob 20.30 v Kulturnem domu v 
Trstu

ZAGREBŠKI KVARTET
Na sporedu: L. van Beetho

ven, Maks Strmčnik, Antonin
•aK
oda ja vstopnic uro pred pri- 
om koncerta pri blagajni 
urnega doma

f Čestitke
Danes praznuje JULKA VITEZ 50. 

rojstni dan. Še na mnoga leta ji želi 
sestra Nerina z družino.

Ob 80. življenjskem jubileju 

FRANCA STOPARJA 

mu iskreno čestita

sekcija KPI R. Malalan 
z Opčin

V nedeljo volitve 
v občinskih vrtcih 
tržaške občine

V nedeljo, 19. decembra, bodo 
potekale v vseh občinskih vrtcih 
tržaške občine volitve v svete o- 
troških vrtcev. Volitev se bodo u- 
deležili starši otrok, vzgojiteljice 
in neučno osebje, ki bodo lahko vo
lili v posameznih vrtcih od 8. do 
18. ure. Skupno bo imelo volilno 
pravico nad 6.000 staršev, 200 šol
nikov in prav toliko neučnega o- 
sebja. Ker bodo vzgojiteljice in 
neučno osebje zaposlene z delom 
na voliščih, bodo v ponedeljek, 20. 
decembra, občinski vrtci zaprti, da 
bi lahko tako učno in neučno o 
seb.je nadoknadilo prosti dan.

Glasbena matica priredi v sredo, 
22. decembra, ob 20.30 v Kulturnem 
domu koncert mešanega pevskega 
zbora «Ivo Lola Ribar» iz Beogra
da, ki ga vodi Milanov Pančič. 
Predprodaja vstopnic na sedežu 
Glasbene matice Ul. R. Manna 29 
in uro pred pričetkom koncerta pri 
blagajni Kulturnega doma.

'Razna'obvestila';
Slovenska zamejska skavtska or

ganizacija, vodstvo vej* Volvev - 
Trst, vabi vse svoje najmlajše člane 
na duhovno srečanje, ki bo v sobo
to, 18. t.m., v Marijanišču na Opči
nah. Začetek ob 15.30.

Sekcija Zveze borcev ANPI in va
ški aktivisti OF priredijo v soboto, 
18. t.m., ob. 19. uri v Ljudskem do
mu v Križu praznik včlanjevanja. 
Sodelujeta moški pevski zbor Vesna 

j in harmonikarski ansambel Glasbe
ne matice s Proseka - Kontovela.

ŠD Breg obvešča, da so rezerva
cije za silvestrovanje, ki bo v gle
dališču France Prešeren na razpo
lago pri blagajni gledališča od danes 
dalje od 20. do 21. ure - tel. 228490.

Mladinski krožek «F. Prešeren« iz 
Boljunca vabi na ples, ki bo v ne
deljo, 19. decembra, ob 20.30 v Kul
turnem domu «F. Prešeren* v Bo 
ljuncu.

Včeraj.^danes
Danes, PETEK, 17. decembra

LAZAR
nce vzide ob 7.40 h zatone ob 
.22 — Dolžina dneva 8.42 — Lu- 

vzide ob 9.20 in zatone ob 18.06. 
Jutri, SOBOTA, 18. decembra 

RADK y

včeraj: najvišja temperatu- 
stopinje, najnižja 8 stopinj, 
uri 8,8 stopinje, zračni tlak 

mb, brezvetrje, vlaga 78-od- 
nebo pooblačeno, morje mir- 

nperatura morja 12,2 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
IlLi SO SE: Mitja Bratos, E- 
tarnetti. Ilaria Božeglav, Fe- 
Pipp, Daniela Bandelli, Giu- 

imano, Aleksander Sancin.
OJ SO: 87-letna Irene Puz- 
1 Cappellari, 82-letna Maria 
m vd. Stuper 82-letna Frida 
nsteiger vd. Seppele, 94-letni 
>pe Stasi, 71 letni Dario Sar- 
(8 letni Angelo Persi, 75 letni 
j Randieri, 83-letni Luigi Tro- 
14-letna Maddalena Bruno, 70- 
Enrico Faidiga. 34 letni Giu- 

Filannino, 84-letni Antonio

Prireditve ;irv sporočila 
kulturnih društev 

in organizacij',/

KD S. Škamperle in KD Union pri
redita v soboto, 18. t.m.. ob 20.30 
ples na «stadionu 1. maj».

PD Mačkolje priredi v nedeljo. 19. 
decembra, sklepne prireditev ob 30- 
letnici svojega delovanja. Slovesnost 
bo v srenjski hiši s pričetkom Ob 
16.30.

IjiSSSSBBBBI
Ob oletnici smrti dragih staršev 

in moža daruje Milka Žerjal vd. 
Ivančič 10.000 za spomenik padlim 
v NOB iz Boršta in 10.000 lir za sek
cijo VZP1 Boršt - Zabrežec.

V spomin na pok. Milana Hrova
tina darujeta Anita in Marija 40.000 
lir za vzdrževanje spomenika padlim 
v NOB na Opčinah.

iEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Iriani 2, Trg Venezia 2, Ul. F. 
112. U’ Baiamonti 50, Zgonik, 

'Drevored Mazzini 1).
0 do 13.00 in od 16.00 do 20.30) 
torna 15 in Ul. Ginnastica 44. 
[)ČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Roma 15. Ul. Ginnastica 44, 

Milje (Drevored Mazzini 1).

lekarne v okolici
loljunec: tel 228 124: Bazovica.

226 165; Opčine: tel. 211 (MII;
osek: tel. 225 141; Božje polje, 
mik: tel. 225 596: Nabrežina tel 
121; Sesljan: tel. 209 197:

Id..v
' BANCA Dl ,CREDI-T,0 Dl TfUEST? 

TRŽAŠKA K REDITNA B AN K A
'J. IV Ai '

trst Ulica p: pilzmO * V&S ev*.*©

15. 12- 1982
Ameriški dolar 1.395.—
Kanadski dolar 1.125.—
švicarski frank 676.—
Danska krona 160.—
Norveška krona 197.-
Švedska krona 187.—
Holandski florint 522.—
Francoski frank 201.—
Belgijski frank 25.—
Funt šterling 2.260.—
Irski šterling 1.900.—
Nemška marka 575.—
Avstrijski šiling 81,50
Portugalski escudo 14,50
Pezeta 10,50
Jen 5,-
Avstralski dolar 1.290,—
Drahma 16.-
Debeli dinar 20.50
Srednji dinar 20,-

(RAVSTgENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 21 do 8. ure 
I, 732 627 predpraznična od '4 do 

ure in praznična od 8. do 20 
e, tel. 68 441.

MENJALNICA
vseh tujih valut

SLOVENSKO 
,2 STALNO 
"GLEDALIŠČE 

V TRSTU

MATJAŽ KMECL
MUTASTI BRATJE

poljudna Igra v dveh dejanjih 

Krstna uprizoritev 

REŽIJA: JOŽE BABIC

Danes, 17. decembra, ob 16. 
uri - ABONMA RED H - 
mladinski

v nedeljo, 19. decembra, ob 16. 
uri - ABONMA RED G - 
(popoldne na dan praznika)

TPPZ
Pinko Tomažič

Danes zvečer ob 20.30 bo v 
partizanskem domu ’• Bazovici 
predaval tov. Bogo Gorjan, član 
zveznega odbora ZZB-NOV Ju
goslavije. Prisotni bodo tudi ge
neralni konzul SFRJ tov. Dra
go Mirošič in predstavniki bor
čevskih organizacij. Sledil bo 
kratek program in ogled raz
stave.

Odbor TPPZ 
Pinko Tomažič

KD VESNA

vabi danes, 17. t.m., ob 20.30 
v dom Alberta Sirka v Križ na 
odprtje razstave del

FRAUKA VECCHIETA

Pel bo dekliški zbor Vesna

GODBENO DRUŠTVO 
NABREŽINA

priredi

v nedeljo. 19. decembra, ob 
16.30 že tradicionalni zaključni 
letni koncert v nabrežinski telo
vadnici. Sodeluje zbor Igo Gru
den iz Nabrežine

KD PRIMOREC - /REBCE
priredi

danes, 17. decembra, ob 20.30 
v Ljudskem domu v Trebčah 
Večer narečnih tekstov in pesmi

«VSE MANJ 
JE DOBRIH OSMIČ*

Nastopa kabaret skupina, ki 
jo sestavljajo: Miran Košuta, 
Igor Malalan, Marjan Kemper
le. Robert Devetak in Miloš 
Jugovič Vabljeni

SLOVENSKA KULTURNO 
GOSPODARSKA ZVEZA

obvešča člane glavnega odbo
ra da bo

5. redna seja 
glavnega odbora

v ponedeljek, 20. t.m., ob 20. 
uri v mali dvorani Kulturnega 
doma v Trstu

PROSVETNO DRUŠTVO
SLOVENEC
BORŠT - ZABREŽEC

vabi jutri, 18. decembra, 
ob 20.30 v gledališče F. Preše
ren v Boljunec na gostovanje 
dramske skupine pobratenega 
društva «Ivan Cankar« iz Ta
bora s Kmittlovo igro

<cVIA MALA*
Režija: Anton Kozmelj

GODBA NA PIHALA «VESNA» 
KRIŽ

Prireja v nedeljo, 19. decem
bra, ob 17.30 v Ljudskem do
mu v Križu

BOŽIČNI KONCERT
Dirigent: Herman Sulčič

Vabljeni!

TISKOVNA KONFERENCA ENOTNE SINDIKALNE FEDERACIJE

Denar po zakonu 828 nameniti 
za razvoj industrijskega sektorja

Pokrajinska uprava naj v sodelovanju z razvojno družbo 
INBUSVI sestavi seznam prednostnih programov ■ Kratki roki

Enotna pokrajinska sindikalna fe
deracija je opredelila svoje stališče 
do izvajanja državnega zakona 828, 
ki predvideva uporabo 300 milijard 
lir za razvoj obmejnega gospodar
stva na področju pokrajin Gorica 
in Trst. V skladu s členom 10 tega 
zakona naj se ta sredstva, ki so ča
sovno porazdeljena (do leta 1986 je 
na voljo 200 milijard lir, do leta 
2.002 pa po 2,5 milijarde na leto) 
uporabljajo izključno samo za ce
lovite načrte, ki bodo spodbujali in
dustrijski razvoj in odpirali nova 
delovna mesta. Ker bi na prvi po
gled kazalo, da bi imele prednost 
tri krizne tovarne, Detroit, Tee Fri- 
uli in podgorska tekstilna tovarna, 
ja enotna sindikalna federacija iz
recno poudarila, da mora zgoraj o- 
menjene tri tovarne dežela sanira
ti iz svojih navadnih ali izrednih 
financ.

V zakonu je tudi izrecno oprede
ljeno, da sredstva ne smejo trošiti 
za zgradnjo infrastrukturnih objek
tov. Sindikati pojasnjujejo, da se s 
tem strinjajo in da je izjema možna 
samo za tiste infrastrukture, ki ni
so same sebi namen, ampak služi
jo, odnosno bodo služile industrij
skemu razvoju. Tako bi okrepitev 
pristanišča v Tržiču lahko predstav
ljala pomembno pomoč tistim za
sebnim ali javnim industrijskim o- 
bratom, ki vidijo v bližini pristani
šča spodbudo za izbiro lokacije za 
začetek nekega industrijskega pro
izvodnega programa. Nadalje bi 
prišli v poštev kovinarski, kemični 
in tekstilni sektor, kjer bi proizvod
njo lahko preusmerili.

Goriški sindikalisti vidijo v seda
njem trenutku veliko priložnost za 
vključitev razvojne družbe INDU 
SVI. Ta družba, primerno okreplje
na z vstopom trgovinske zbornice in 
goriške hranilnice (nekateri trdijo, 
da sta se že včlanili, druga pa da še 
nista), bi zaradi svojega značaja lah
ko zbrala okoli sebe goriške podietni- 
ks in jim omogočila dostop do fi
nančnih sredstev za njihove proiz
vodne programe.

Ko sindikalna federacija odgovor
no in stvarno pojasnjuje svojo vizi
jo izvajanja zakona 828, se hkrati 
zaveda, da se z velikimi koraki bli
žamo predvolilnemu razdobju, v 
katerem po ustaljeni in slabi nava
di d.žava razdeljuje, denar brez 
predhodnih načrtov in dogovorov, 
dodeljuje ga vse vprek, tistim, ki 
bi ga dobro porabili, pa tudi onim, 
ki bi ga slabo obrnili, kar pomeni

zapravljanje javnega denarja. Če 
bi na takšen način trošili denar iz 
zakona 828, bi napravili Gorici in 
Trstu zelo slabo uslugo. Tudi zara
di te nevarnosti sindikati predlaga
jo trden in enoten dogovor vseh 
družbenih in gospodarskih sil, po 
katerem naj bi denarja ne dodelje
vali nobeni drugi gospodarski ve
ji, ne turizmu, ne terciarni dejavno
sti in niti kmetijstvu, ampak iz
ključno samo industriji, ker je le 
ta sektor sposoben postaviti osnovo 
za gospodarski napredek obmejnih 
krajev in ugodno vplivati tudi na 
druge dejavnosti.

Ker morajo krajevne ustanove 
do 15. januarja zbrati tiste razvojne 
načrte, ki bodo imeli prednost, in 
jih do 31. januarja izročiti deželne
mu odboru, da izdela zakonski o- 
snutek in ga v februarju spremeni

v zakon, predlaga sindikalna fede
racija, naj pokrajinska uprava pri
pravi to gradivo v sodelovanju z 
družbo INDUSVI.

Predstavnik sindikalne federacije 
bi se radi čimprej sestali s pred
stavniki INDUSVI, torej z razvojno 
družbo, ki naj bi postala nosilec 
vseh pobud. Najbrž jih ne bo veli
ko. ker bo denar potrebno osredoto
čiti na malo, toda pomembnejših 
objektov. Kakor izhaja iz poročil 
o delovanju deželnega sveta, bo 
v četrtek zakon sprejet. Po predlo
gu deželne komisije naj bi deželne
mu odboru izstavili pooblastila za iz
vajanje zakona, sindikati pa takšni 
metodi dela nasprotujejo in predla
gajo, naj o zadevi odločajo krajev
ne ustanove in še zlasti pokrajina, 
ki bi morala točno določiti, za ka
tere načrte bodo trošili denar.

KREPITEV OBMEJNEGA SODELOVANJA

Delegacija pokrajine Treviso 
včeraj obiskala Novo Gorico

Ustanovili so mešani komisiji za gospodar
stvo in kulturo • Danes Marko Bulc v Gorici

Novogoriška občina in družbeno 
politične organizacije te občine 
tkejo vedno nove stike s krajev
nimi ustanovami na naši strani, da 
bi kar čimbolj pojasnile začasnost 
ir: gospodarski značaj omejitvenih 
ukrepov za prehajanje meje in da 
bi postavile osnove za trdno in 
dolgoročno sodelovanje na vsem 
področju, kjer je to sodelovanje 
možno. Ti stiki so že tradicionalno 
najbolj tesni z Gorico, v zadnjem 
času pa se širijo tudi na norde 
»ionsko pokrajino, kjer je prav se 
jem bil tisti dejavnik, k, ,ie naj
prej povezal gospodarstvo, potem 
pa še občino.

V okviru tradicionalnih stikov 3 
San Vendemianom, pobrateno obči
no v pokrajini Treviso, se je vče 
raj v Novi Gorici mudila številna 
delegacija iz Trevisa, ki so io vo 
dili nekdanji župan iz San Vende 
miana Adriano Maccari, sedaj od
bornik v tej občini, predsednik no 
krajinske uprave Giuseppe Mar-

ton in predsednik trgovinske zbor 
niče Giuseppe Luisi. Treviško de
legacijo, v kateri so bili časnikarji 
krajevnih časopisov in zasebne te 
levizijske postaje, sta sprejela 
predsednik skupščine Zorko Debe 
ijak in predsednik medobčinske go
spodarske zbornice Benjamin Be 
sedniak.

Delegaciji sta si izmenjali In 
formacije o delovanju oblasti in 
podjetij in ugotovili veliko mož 
nosti za povezovanje na gospodar 
skem in kulturnem področju. S 
tem namenom sta za ti dve pod 
ročji ustanovili mešam komisiji. De 
'egacija iz Trevisa si je nato ogle
dala tovarno pohištva Meblo.

Danes se bo v Gorici mudil 
predsednik republiške gospodarske 
zbornice Sloveni :e Marko Bulc. Ob 
9. uri se bo v Kulturnem domu se 
stal s TO SKGZ, ob 11.30 s pred 
rednikom trgovinske zbornice De- 
liom Lupierijem, popoldni?, pg se 
bo odpeljal v Goriška brda

DREVI V KULTURNEM DOMU

Vrteli bodo Kavčičev film 
Učna leta izumitelja Polža
Ljubitelji filmske umetnosti si bo

do drevi v Kulturnem domu v Go
rici lahko ogledali slovenski film 
Učna leta izumitelja Polža režiser
ja Janeta Kavčiča, filmskega u- 
stvarjalca starejše generacije, ki je 
pravzaprav svojo dejavnost pri fil
mu pričel leta 1949 s kratkim do
kumentarcem o Primorskem dnev
niku (naključje!). V naslednjih le
tih je posnel še veliko kratkome- 
tražnih filmov z različnih področij. 
V začetku šestdesetih let oblikuje 
nekaj zahtevnejših del (Akcija, Lov 
za zmajem, Minuta za umor). Pre
cejšnjo uveljavitev doseže nato z 
Nevidnim bataljonom, zgodbo iz 
vojnih let uspešnico zlasti pri mla
dih gledalcih.

Z vojno tematiko, čeprav z dru
gačnim pristopom, se ukvarja na
to tudi v filmu Begunec (1973).

V današnje dogajanje pa posega 
z zadnjim filmom, Učna leta izu
mitelja Polža, z zgodbo o štirinajst
letnem izumitelju, ki z različnimi 
eksperimenti išče alternativnih vi
rov energije in to prav sredi naj
hujše energetske stiske. Fant pri 
tem doživlja posmeh profesorjev, 
sprejema pomoč razumevajočih so
šolk, doživlja prva ljubezenska iz
kustva. Skratka v bistvu prepro
sta, vendar dovolj zapletena zgod
ba o našem vsakdanjiku.

Prva predstava filma bo ob 18. 
uri, druga pa ob 21. uri. Med pred
stavama pa bo, tako sporočajo pri
reditelji Piccolo cineforum, Kino- 
atelje in Viba film, srečanje z re
žiserjem.

Pravzaprav velja ob koncu opo
zoriti, da je v začetnem programu 
prišlo do manjše spremembe. Pr
votno je bilo za danes v načrtu 
predvajanje filma Boj na Požiral
niku.

Novoletna voščila 
župana farana

Goriški župan dr. Antonio Scara- 
no je v skladu s staro in dobro na
vado naslovil na občane božična in 
novoletna voščila. V njih se dotika, 
nekje bolj drugje manj, poglavitnih 
težav, s katerimi se srečuje naše 
obmejno mesto. Na prvem mestu, 
seveda, s posledicami jugoslovan
skih omejitvenih ukrepov na gori- 
ško drobno gospodarstvo. Župan 
Scarano izhaja iz ugotovitve, da 
gre za svetovno gospodarsko krizo 
in za iskanje novih ravnovesij tudi 
na tukajšnjem prostoru. Omejevanje 
prehodov čez mejo je protizgodo- 
vinski ukrep, pravi župan, ki po
vzroča gospodarske posledice, ki 
pa Rrizadeva, tudi č.uUv^ne odnose, 
ki so se ustvarili med ljudmi. Za

radi tega je prepričan, da takšno 
stanje ne more dolgo trajati in d« 
bo morda že zelo kmalu prišlo do 
uglednih sprememb.

Vendar se Scarano zaveda, da 
predstavlja padec števila prehodov 
alarmni zvonec, ki opozarja, da je 
neko razdobje mimo in da bo v 
bodoče potrebno graditi gospodar
sko sodelovanje ob meji na novih 
in trajnejših temeljih. S tem v zve
zi pa se odpira,jo nove možnosti za 
mednarodni mejni prehod in za su- 
hozemski terminal.

Scarano se nadalje sprašuje, ka
ko rešiti težavno industrijsko sta
nje pri nas. kako preprečiti krče
nje števila delovnih mest. Industrij
ska kriza, stalno gospodarsko ne
ravnovesje ob meji, pomanjkanje 
zaledja, vse to odpira pogajanja z 
deželo in državo, ki morata na so
doben način in ob spoštovanju na
šega dostojanstva učinkovito poma
gati, da se zagotovi delo specializi
ranemu osebju, ki ga usposabljajo 
šole. Ob tem omenja tudi sredstva 
(300 milijard lir), ki jih bo država 
namenila obmejnim krajem, in sred
stva za izvajanje osimifcega spora
zuma. V sklepnem delu svojega 
prazničnega pozdrava dr. Antonio 
Scarano vošči mir vsem občanom, 
novogoriškim sosedom pa izraža že
ljo, da bi v letu 1983 obnovili so
delovanje v soglasju in na osnovi 
reciprocitete, ki smo ga gradili 
dvajset in več let in s tem pokaza
li vzgled civilizacije, ki je občudo
vala vsa Evropa.

SEJA KOMISIJE ZA OSIMO

Več koordinacije 
med krajevnimi 
ustanovami

...............................................................................................................................................................

ŽIVAHNA DEJAVNOST STRANK

KONGRES PSI V GRADIŠČU 
V GORICI ZBOROVANJE FG
Pokrajinski kongres socialistov bo v nedeljo v dvolet
ni Bergamaš v Gradišču - Jutri in v nedeljo pa bodo v
goriškem avditoriju zborovali člani Furlanskega gibanja

Smo v obdobju zelo živahne de
javnosti političnih strank v pokra
jinskem in deželnem okviru. Op 
koncu prejšnjega tedna so se na 
pokrajinskem kongresu sestali kr 
ščanski demokrati, v nedeljo bo 
pokrajinski kongres socialistične 
stranke v Gradišču, jutri in v ne 
deljo pa bo deželni kongres social
demokratov v Latisam.

Jutri in v nedeljo pa bo v Go 
rici tudi kongres Furlanskega gi
banja. Zasedanje bo v deželnem 
avditoriju. Formalni del zborova
nja se bo pričel jutri ob 9. uri 
s pozdravi predstavnikov drugih po 
litičnih strank, poročilom politič
nega tajnika De Agostini.ia, zaklju
čil pa z razpravo in volitvami.

V nekem smislu se bo kongres 
FG nadaljeval tudi v nedeljo do
poldne, ko bo v istih prostorih jav
no zborovanje na temo: Kakšno vlo
go naj ima Gorica in vzhodni del 
Furlanije.

Gre torej za razpravo o v zad
njem času zelo aktualnih vpraša
njih, o katerih so razpravljali tu

di že v drugih strankah in zdru
ženjih. Izgleda, da ima FG glede 
tega vprašanja svoj načrt, ki ga 
bo predstavilo, kakor piše v poro
čilu za nedeljsko, zborovanje, jav
nosti in predstavnikom drugih 
strank.

V NOVI GORICI

Danes in jufri 
simpozij o 9. korpusu

V Novi Gorici se danes pričenja 
4. Goriško srečanje, simpozij, na 
katerem bodo skušali vsestransko 
osvetliti pomen in viogo 9. korpu
sa. Zgodovinarji in preučevalci na
še polpretekle zgodovine, neposred
ni udeleženci narodnoosvobodilne 
ga boja, se bodo zbrali ob 14. uri 
v mali dvorani Kulturnega doma v 
Novi Gorici, ob 18. uri pa bo slo
vesnost ob poimenovanju po 9. 
korpusu osnovne šole na Kornu. 
Simpozij se bo nadaljeval in za
ključil .jutri.

TEC FRIUU ALI «GORIŠKI PARADOKS»

NIHČE SE NI JAVIL NA DRAŽBO 
KRIZA V TOVARNI SE NADALJUJE
Na včerajšnji javni skupščini so sindikati postavili ostro 
zahtevo po hitrem ukrepanju • Možnosti sta sedaj samo 
še dve: ali se podjetje proda na dražbi ali pa dežela 
iz svojih sredstev zagotovi razliko med izklicno ceno in 

tem, kar zanesljivi kupec ponuja

Pod predsedstvom pokrajinskega 
svetovalca Silvina Poletta se je se
stala komisija za izvajanje osim
skega sporazuma. Prisotni so bili 
svetovalci Agati, Longo in Pagu- 
ra. Na sestanku so se pogovorih o 
vseh tistih možnih pobudah, ki bi 
jih lahko podvzela pokrajina, da bi 
premostili sedanji težaven trenutek, 
ki je nastopil ob meji zaradi omeji
tvenih ukrepov jugoslovanskega iz
vršnega sveta. Cilj je vsekakor o- 
hraniti v dolgem zgodovinskem pro
cesu pridobljene pridobitve, ki se 
kažejo v tesnih stikih med prebi
valstvom in sodelovanju ob meji. 
Po obsežni in poglobljeni razpravi 
so se dogovorili, da se bo pokraji
na povezala z oblastmi v Sloveniji. 
V razpravi so poudarili, da se je 
znašla v težavah italijanska manj
šina in da so njena predstavništva 
izpričala svojo zaskrbljenost' in pri
pombe zaradi omejitvenih ukrepov.

Člani komisije so nadalje predla
gali, naj bi vzpostavili operativno 
enotnost med pokrajino, občino Go
rica in trgovinsko zbornico, da bi 
z vladnimi birokratskimi telesi po
iskali skupne upravnopolitične reši
tve. Komisija si je zastavila nalo
go, da bo v čimprejšem času skli
cala predstavnike omenjenih treh 
ustanov irj ugotovila, če so priprav
ljene na takšno metodo dela.

Napovedi, da bo tudi drugi poiz
kus za prodajo krminske tovarne 
TEC Friuli, po tistem junija letos, 
brezuspešen, so bile slej kot prej u- 
temeljene. Sicer pa glede poteka 
včerajšnje dražbe, skorajda nihče 
ni imel pomislekov, da bi utegnil 
biti izid tudi drugačen, bistvu se 
na dražbo, ki je bila na goriškem 
sodišču včeraj, ni javil nihče.

Včeraj popoldni pa so se na jav
ni skupščini v tovarni zbrali delav
ci in sicer bolj redki predstavniki 
političnih strank. Prvič pa je bil na 
takem zborovanju prisoten tudi kr- 
minski župan Nunin z nekaterimi 
člani odbora. Zborovanja se je u- 
deležil tudi funkcionar deželnega 
odborništva za industrijo, ni pa bi
lo predsednika sodišča ter članov 
deželne vlade, ki so bili prav tako 
povabljeni.

Na zborovanju je član teritorial
nega vodstva enotne sindikalne fe
deracije Giuliano Bon orisal trenut-
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Ustanovni občni zbor slovenskih upokojencev
f.......... i

Včeraj popoldne so se v preda
valnici ZSKD sešli na ustanovnem 
občnem zboru slovenski upokojenci 
goriške pokrajine. S to formal
nostjo so upokojenci dali okvir svo
jemu sicer bogatemu delovnemu 
programu, ki je prav v zadnjem 
času bdi izredno zanimiv in pester.

Na srečanju, ki so se ga udele 
žili številni upokojenoi, so bili pri
sotni poleg predstavnikov raznih 
organizacij iz zamejstva tudi člani 
novogoriških upokojencev ter kon

zul SFRJ v Trstu Kovačičeva.
Poročilo pripravljalnega odbora 

je prisotnim podal Milan Pavlin, 
ki je uvodoma ocenil trenutno, vse 
kakor ne rožnato, stanje upokojen
cev v Italiji, ki se morajo dan za 
dnem ubadati z velikimi težavami 
socialnega in finančnega značaja. 
Nadaljeval pa je z oceno doslej 
opravljenega dela, ki je vsekakor 
pozitivna, saj že samo dejstvo, da 
se slovenski upokojenci srečujejo, 
je Izredno pomembno. Skupina go-

riških upokojencev, ki se iz dneva 
v dan veča, pa je doslej pripra
vila precej zanimivih pobud in na 
tem .je, da bo na tej poti tudi 
v bodoče nadaljevala.

Pavlinovemu poročilu so sledili 
pozdravi gostov, razprava na pred
ložene probleme ter izvobtev nove
ga odbora.

Na sliki: del udeležencev na vče
rajšnjem ustanovnem občnem zbo
ru slovenskih upokojencev.

ni položaj ter posebej zahteve in 
predloge delavcev ter sindikalnih or
ganizacij, da pride do ugodne raz
rešitve, ž ' že predolgo trajajoče 
krize v podjetju ki je upravičeno 
dobilo ime «goriški paradoks*. Mož
ni sta samo dve izbiri, je poudaril 
Bon: da se v zelo kratkem roku 
razpiše vrsta novih dražb, oz., da 
se poizkusi za prodajo tečajne ma
se nadaljujejo na osnovi neposred
nih pogajanj z edinim potencialnim 
kupcem (ki obstaja in ki je doslej 
pokazal veliko stopnjo resnosti), o- 
ziroma, da deželna uprava zagotovi 
potrebna denarna sredstva za kri
tje razlike med s strani stečajnega 
skrbnika določene vrednostjo stečaj
ne mase in tem, kar je kupec pri
pravljen plačati. Tretje rešitve ni, je 
posebej poudaril Bon, ki je dejal 
tudi. da je hitro ukrepanje odločil
nega pomena za pozitivno razreši
tev krize.

OD DANES DO 8. JANUARJA

Razstava obrtniških 
izdelkov zadrug La mola 
in La felce

V razstavnih prostorih goriškega 
avditorija bodo danes ob 10. uri 
odprli razstavo obrtniških izdelkov, 
ki jih oblikujejo člani obrtniških 
zadrug La felce in La ructa ter 
člani nekaterih drugih podobnih u- 
stanov, ki se ukvarjajo / rehabili
tacijo in koristnim vključevanjem 
duševno in fizično prizadetih otrok 
v družbo. Znano .je, da je zadru
ga La ruota prav pred kratkim 
prejela na razpolago nove prosto 
re v občinskem večnamenskem sre
dišču v Ulici Baiamonti v Gorici 
kjer bo lahko bistveno razširila in 
popestrila dejavnost.

Zadruga La felce deluje v Gra 
dišču, medtem ko .je na Tržiškem 
pred kratkim nastala knjigovezni
ca. Te tri ustanove so združene v 
Konzorciju, ki skrbi za odkup in 
prodajo (tudi za izvoz) izdelkov. 
Razstava (in prodaja, kajti raz
stavljene izdelke bo mogoče tudi 
kupiti) bo odprta do 8 januarja.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
S. Antonio, Ul. Romana 147, telefon 
40-497.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Alesani, Ulica Carducci 38, telefon 
84-268.

V PONEDELJEK

Koncert bež in h 
pesmi v avditoriju

Tradicionalni koncert 
pesmi, ki ga vsako leto organizira 
goriška občinska uprava, bo v po
nedeljek, 20. t.m., ob 20.30. v de
želnem avditoriju. Nastopili bodo

božičnih

štirje goriški zbori in sicer Ars 
mušica, Mirko Filej, Mr n te Sabo 
tino in S. Ignazio.

Marjanu Tomšiču je žena Ko
zana povila sina prvorojenčka

TOOMAJA

Čestita jima športno društvo 
Sovodnje.

Prismmm
i

55-letniki iz sovedenjske občine, k 
so se te dni zbrali na družabnosti 
so v sklad za postavitev partizan 
skega spomenika na Peči prispeva 
li 30.000 lir.

Namesto cvetja na grob Karoli 
ne Petejan por. Vižintin daruje Oti 
lija Kuzmin z družino 10.000 lir n 
Kulturni dom v Sovodnjah; namesti 
cvetja na grob Martina češčuta 1' 
tisoč lir v isti namen.

Kino
Gorica

VERDI 18.00—22.00 «Pink Floyd - 
The wall». Prepovedan mladin 
pod 14. letom.

CORSO 18.00—22.00 «Spaghetti hot 
se*. N. Manfredi.

VITTORIA 17.00—22.00 «Africa do! 
ce e selvaggia*. Prepovedan mls 
dini pod 18. letom.
Iršič

EXCELS10R 18.00-22.00 «Grand Hc 
tel Excelsior».

PRINCIPE 17.00—22.00 «Sesso e vc 
lentieri*.

Nora Gorica 
in okolica

SOČA 18.00—20.00 «Dama v avtobi 
su». Brazilski erotični film.

SVOBODA 18.00 «Vrata raja*. Am< 
riški film. 22.00 «Ljubezen pomei \ 
ljubosumje*. Italijanski fiim.

DESKLE 19.30 «Pazi. da ne bo gm 
če*. Italijanska komedija.

POGREBI
Danes v Gorici ob 11. uri Benif 

mino Feresin iz splošne bolnišnic 
v cerkev in na pokodpališče v La 
niku.
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po Švedskih računih Šestkrat več prašnih usedlin, roj pa napoveduje načrtovalec

Premogovna luka v Trstu: podatki Snamprogetti 
o širjenju prahu navzkriž z izkustvi v tujini
Zanimiva primerjava s Koprom - Čemu ni še stekla študija o škodljivih učinkih na okolje in človeka?

Predstavništvo Svetovnega skla
da za naravo — WWF GVorlc! 
V. ildLife Fund) v Furlaniji - Ju
lijski krajini je na straneh svoje
ga deželnega glasila posvetilo 
dolg članek načrtovani premogov
ni luki v tržaškem pristanišču in 
ga naslovilo: »Bodočnost črna kot 
premog? o V njem so tehnični po
datki in strokovne ocene ki z ene 
strani kažejo, kakšne izkušnje 
imajo s tovrstnimi terminali v 
tujini, z druge strani pa ravno 
na osnovi teli izkustev izpodbija
jo utemeljenost trditev, po kate
rih naj bi tržaški terminal, tako 
kot so ga načrtovali projektanti 
družbe Snamprogetti (ENI), nika
kor ne škodil okolju, niti ne člo
veškemu zdravju. Te podatke je 
te dni posredovala predstavnikom 
sredstev množičnega obveščan ia 
na tiskovni konferenci tržaška 
sekcija WWF, ki jo vodi Paolo 
de Beden.

Tako imenovani ambientalni pro 
blem, ki ga poraia načrt, je troj
ne narave: prvič, do kolikšne 
mere bo premogov prah onesna
ževal zrak in morje; drugič, kam 
v. blatom /verjetno okuženim), ki 
ga bo treba zajeti z morskega 
dna preč zasipanjem kal ih 3tj 
hektarov morske gladine; tretjič, 
od kod kakih 7 milijonov kubičnih 
metrov materiala, potrebnega za 
zasipanje.

Za boljše razumevanje razsež
nosti gornjih problemov moramo 
seveda najprej osvetliti fizične 
razsežnosti terminala, ki naj bi 
obsegal področje nekdanjih naft
nih hranilnikov družbe ESS-O. 
Predvidene so tri faze izgradnje: 
po prvi bo pretovorna zmogljivost 
znašala 6. po drugi 10. nazadnje 
pa 15 milijonov ton premoga let
no. Za 15 mil. ton je potrebnih 
okrog 58 hektarov površine: de 
loma bi jo pridobili z izkorišče- 
njem zapuščenih zemljišč, delo
ma pa z zasipanjem že omenje
nih 36 hektarov morske gladine. 
Na tako urejeni po\ ršini bi ped 
milim nebom razvrstili drugega 
oh drugem štiri nac' 500 metrov 
dolge. 60 metrov široke in 15 me 
trov visoke kupe premoga, ene
ga le malo krajšega in še ene
ga, ki bi dolžinsko ustrezal polo- 

i vici prvih štirih (zadnja cva bi 
no širini in višini sicer bila ena 
ka drugim). Vsega bi šlo za 2.5 
milijona ton (v prvi fazi 1 mi- 

j li on). Poleg premoga so pred
videne tudi pošiljke boksita, ni- 
ki'a pa še drugih rudnin, ki nič 
manj ne zastrupljajo zraka 'To 
vore bi z ladii na kopno in za
tem iz. zbirnega terminala'"snet 
na ladje oziroma na vlake in to
vornjake pretovarjali s pomočjo 
tekočih trakov, z vseh strani po
kritih. da bi se prah ne razpr
ševal vse naokoli. Znpei prah so 

l si načrtovalci omislil' tudi sistem 
vodnih brizgalk za močenje pre 
moga. povezanih z avtomatskim 
anaratorr. za zaznamovanje stop
il'e vetrovnosti, vlage in tasti na- 

; prej. Pravijo, da bodo ti zaščil- 
ijhi ukrepi 85-odstotno omejili raz 
pri evanje premogovega prahu. In 
vendar kaže, da so nezadostni. 

|(predvsem pa. da.se ustrezna ra 
j Kuniča Snamprogetti temeljito raz 
Ijiaja z izidi tehničnih analiz v 
j {Inozemstvu, upoštevajoč ene in 
||ste pretovorne količine premoga.
; j Snamprogetti trdi. da se bo v 

jrvi fazi izgradnje terminala let- 
; io sprostilo v zrak 40 ton prahu S ob 6 milijonih premoga), v tre 

il fazi pa največ 95 ton prahu 
lob 15 milijonih premoga).

ji Premogovni terminal bodo ure- 
‘iilj v kraju Maasvlakte blizu Rot- 
Jprdama na nizozemskem: bo si- 
jijer večji, toda protionesnaževalni 
j jis'em enak tržaškemu. No. iz 
!jačetnih 12 milijonov ton premo
ga letno, se bo po računih doma 
i'ih izvedencev razpršilo v zrak 
l',sako leto 90 ton prahu, iz konč 

ih 25 mil. ton premoga (maksi- 
lalna zmogljivost) na kar 350 

;>n prahu Kljub temu mnogi tr- 
ijo, da so te številke optimistič- 
e Potemtakem bi morali imeti 
ri nas dvakrat več premogovega

prahu, kot pa napoveduje Snam
progetti.

Podobne analize so bile izvrše
ne še drugje, tako npr. leta 1978 
v premogovnem terminalu pri G6- 
teborgu (Švedska): 6 milijonov 
ton premoga nanese 180-270 ton 
prahu, 15 mil. ton premoga pa 
450-670 ton prahu letno, torej nič 
manj kot petkrat ali šestkrat več. 
kot naj bi iste količine premoga 
sprostile prahu po predvidevanjih 
Snamprogetti. Švedski primer je 
toliko bolj značilen, kev zadeva 
že obratujoči premogovni termi 
nal medtem ko se številke o rot 
terdamskem in tržaškem termi
nalu nanašajo na nekaj, kar .je 
šele na papirju, se pravi bre/ 
stvarne osnove.

Premogovno luko so načrtovali, 
kot znano, tudi v Kopru. Študijo 
o njenih ambientalnih učinkili, ka
kršna v tržaškem primeru kljub 
pozivom sindikalnih in ..iceršnjih 
družbenih pa tudi naprednih po
litičnih sil. še ni bila sprožena 
(če sploh bo), je ižpelja’ l.jubljan 
ski Inštitut »Jožef Stefan*: 1.5 
milijona ton premoga naj bi ix> 
vzročilo 260 ton prahu; 6 milijo
nov premoga bi torej moralo 
sprostiti v zrak nad 1.000 ton 
prahu, toda upoštevajoč 85-odstot 
ni učinek protionesnaževalnih na 
prav bi to pomenilo še vedne 
okrog 150 ton, kar pomeni skoiaj 
štirikrat več, kot pa navaja 
Snamprogetti. Primerjava s Ko
prom je pomenljiva, ker so tu
kajšnje in tamkajšnje klimatske 
razmere sila podobne, če nu sko
raj enake, a razprši n vost premo 
govega prahu je v dobršni meri 
odvisna prav od njih.

Načrtovalci pri Snamprogetti 
menijo, da bi burja pri nas od- 
piliovala premogov prah najdlje 
za kilometer daleč (toda prve hi
še so od kraia, kjer naj bi ter
minal bil. oddaljene le 600 me
trov); nizozemski raziskovalci pa

zatrjujejo, da se tako imenovani 
težki prah useda lahko še na raz
dalji dveh kilometrov, kakršna je 
npr. do Milj, a lažji prali celo na 
razdalji 5 kilometrov, kolikor jih 
ločj načrtovani terminal v Maas- 
vlakteu od najbližjega naselja. 
Zaradi tega so izgradnjo struk
ture podvrgli strogim pego jem, 
kot so: postavitev velikih pregrad 
zoper veter; prepovedi, da se s 
tovornjaki prevozi letno več kot
100.000 ton premoga (načrt Snam
progetti predvideva menda kar
600.000 do 1.0C0.C00 ton); uredi
tev rezervnih naprav za močenje 
premoga; ustavitev vsakršnega 
pretovora, ko se relativna vlaga 
premoga spusti pod 6 od sto in 
ko piha morski veter. O vsem 
tem v načrtu družbe SNAM ni go
vora. kot naglasa jo v krogih 
WWF, ki se sicer v pni vrsti 
zaganjam predvsem zoper okoli
ščino. da je pri nas predviden 
»oiprt* terminal, torej ped milim 
nebom.

Zahodrionem.ški zvezni urad za 
vprašanja oko!ja (Umweltbunde- 
samt) je mnenja, da v takem 
primeru vodna brizgalka kaj ma
lo pomaga, kupi premoga naj se 
rajši shranijo v velikanskih, po
polnoma zaprtih halah. Petsto me
trov dolga in 80 metrov široka 
hala. kakršna bi ustrezala tržaške 
mu terminalu, pravijo, naj bi sta
la 11—15.000 lir pri kubičnem me 
tru; tri hale, ki bi prišle v po
štev pri izgradnji prve faze. naj 
bi potemtakem sta'e 12 do 18 mi
lijard lir. to je manj kot 10 od 
sto ce'oritega izdatka za termi
nal (120 milijard za tri leta dela 
in nekaj sto delovnih mest); od 
tega velja odšteti milijarde, ki bi 
jih prihranili. ker ne bi bilo tre- 
ha vodnih brizgalk in naprave za 
čiščenje mor ke gladine. Oljenem 
bi premog ob boljši kakovosti šel 
v denar po višji ceni.

Preostaneta dve vprašanji. Z

morskega dna bo treba odnesti 4 
do 5 milijonov kub. metrov blata. 
Toda kam? Problem je tembolj 
žgoč. ker je blato skcio gotovo 
ali drugače okuženo in bi utegni
lo zastrupiti rastlinje in živalstvo. 
Za zasipanje 36 hektarov morja 
pa bi potrebovali vsega skupaj 7 
milijonov ton materiala (v začet
ni fazi 2—3 milijone). Od kod 
material? Obstaja nevarnost, da 
bi načrtovalci hoteli v že tako o- 
buhožan Kras zarezati novo glo
boko rano z odprtjem še ene ali 
več jav. Kje in na čigavi zem
lji? To se seveda sprašujemo mi, 
ne WWF. (dg)

LEP KULTURNI DOGODEK

TRIO LORENZ - KACJAN - NOVAK 
NA OPENSKEM GLASRENEM VEČERU
S stilno čistim in ubranim muzicirenjem je 
trio violine, kitare in /lavte navdušil občinstvo

Lahko priznamo, da je bilo na
še nestrpno pričakovanje na Open
ski glasbeni večer, 4. dec, uteme
ljeno. Sicer pa smo ie takrat. ,ko 
smo predstavili izvajalce in kon
certni program naši publiki, ve
deli. da bo koncert za vse poslu
šalce prijetno presenečenje. In ko 
pravim za «vse poslušalce*, mi
slim Ulico na tiste, ki se s tako 
imenovano resno glasbo ukvarja
jo, kot na tiste, ki jim je ta zvrst 
glasbe še vedno pretuja in ne
poznana.

Gost takratnega glasbenega sre
čanja je bil instrumentalni trio v 
sestavi: Tomaž Lorenz - violina, 
Aleš Kacjan - flavta in Jerko No
vak - kitara. Koncertni program
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Patronat KZ - INAC svetuje
ODNCS DRUŽINSKEGA 
POMOČNIKA SE NE 
UPOŠTEVA 
KOT PODRFJENO 
DELOVNO RAZMERJE
Vpr.:' tPrcd kratkim sem se u 

pokojil pri INPS, ker imam 35 let 
delovne dobe, nisem pa še dopol
nil 60 let. Ko’ikor mi je znano, 
se ne smem ni ker zaposlili, ker 
v nasprotnem primeču mi v celo
ti blokirajo pokojnino. Sedaj imam 
ponudbo in ne znam. kaj naj sto
rim. Neka gospa, ki biva v ne
posredni bližini mojega stanova
nji, je velik invalid in se mora 
večkrat premikati po mestu zara
di zdravljenja ali drugih oprav 
kov. a sama je nesposobna in ni
ma nobenega sorodnika, ki bi skr
bel zanjo. Če bi jaz sprejel, da 
jo tu pa tam peljem z avnm po 
opravkih, bi lahko bil vpisan kot 
družinski pomočnik? Tu se mi ne 
gre za zaslužek, temveč da bi 
imelo zakonito podlago moje ob-

Moški pevski zbor «Val Rosandra» 
jutri na «Pesmi v prijateljstvu»

časno delovno razmerje z go
spo.» A.S.

Kdor se predčasno starostno upo
koji (anzianita), mota takoj pre
kiniti redno delovno razmerje in 
se tudi v bodoče ne sme zaposliti. 
S tem pa ni rečeno, da je temu 
upokojencu prepovedano morebit
no naknadno delovno razmerje 
odvisnega delavca, le da mu v 
tem primeru zavarovalni zavod 
INPS začasno zamrzne redno na
kazovanje pokojnine, vse dokler 
je upravičenec zaposlen. Zakon 
pa izrecno predvideva izjemo, saj 
la omejitev ne velja za družin
ske pomočnike in pomot',niče. To
rej se vam ni treba bati, da bi 
vaša organizirana pomoč invalid
ski osebi lahko imela za posle
dico prekinitev nakazovanja po
kojnine.

VIŠJI PROSTOVOLJNI 
PRISPEVKI INPS
Vpr.; «Bra'a sem, da je INPS 

ponovno povišal prostovoljne pri
spevke in da je treba do konca 
plačati razliko. Jaz sem sedaj za
varovana kot trgovka in si isto
časno plačujem prispevke kot 
bivša delavka, do upokojitve pa 
mi manjka še dvajset let. Če 
ne plačam razlike, kaj se mi 
zgodi?* M O.

Zavarovanec ima pravico in 
možnost, da plača prostovoljne pri
spevke kadar hoče, v vsakem pri
meru za vsako trimesečje v teku 
naslednjega trimesečja. Vmes so 
lahko prekinitve, ni pa rečeno, 
da se za vsako trimesečje porav
na 13 tedenskih prispevkov, am
pak lahko upravičeno plača tudi 
•manjše število. S 1. julijem je 
INPS nekoliko povišal višino pro
stovoljnih prispevkov in kdor bo 
plačal ali je plačal prispevke po 
nižji tajili, mu bodo priznali en 
teden manj na trimesečje, sc. pra
vi 12 namesto 13. Ker pa je vaša 
upokojitev še daleč, ni nujno, da 
plačate razliko. Vsi Usti, ki pa 
so blizu upokojitvi, naj le do 31. 
decembra 1982 poravnajo razliko.

je bil skrbnr in okusno izbran: 
dela so zajemala izbor za komor
ne kombinacije violine, flavte in 
kitare od renesanse do glasbe na
šega stoletja. Velja poudarili, da 
je izbira dveh sodobnih del v kon
certnem sporedu hvalevredna; ta 
glasba je namreč še vedno pre
več zapostavljena in zanemarje
na, češ da je nerazumljiva in ne
prijetna za uho. Mislim, da izha
ja to razširjem mnenje predvsem 
iz dejstva, da smo premalo va
jeni poslušanja sodobne glasbe. 
Je ne poznamo, je ne ražumemo 
in jo zato kratkomalo odklanjamo.

Na koncertnem večeru sta bili 
skladbi M. Lipov šlea (Tri male 
fantazije za violino in kitaro) in 
I. Štuheca (Mobile) nedvomno naj
bolj zanimivi in po svoje privlač
ni. Tri male fantazije so nasta
le letos in se kljub uporabi mo
dernih izraznih sredstev še opi
rajo na tradicijo: karakterizira- 
jo jih ostri melodični kontrasti, ki 
ustvarjajo napetost, včasih celo 
dramatičnost.

Nekoliko avantgardnejša sklad
ba je Mobile. polna zanimivih 
zvočnih novotarij, ki segajo od tr
kanja po instrumentu in od fla- 
žeoletov do igranja z lesenim de
lom lolca po strunah ipd. Pri obeh 
skladbah, ki izražata končno raz
drobljenost., kontrast, dvom, je za
nimivo učinkovala tonska uglaje
nost in enotnost obeh izvajalcev. 
Pri renesančni skladbi (Gamba- 
rini) za flavto in kitaro (kitara 
nadomešča tu svojo predhodnico 
lutnjo) je bilo izvajane čisto in 
lahkotno. Izvajalci so bili pozorni 
tudi na nekatere stilistične poseb 
nosti, ki so bde značilne za ta
kratno glasbo (trilček, ki se zač
ne na zgornji noti, ornamenta- 
cije pri ponavljanju iste fraze 
ipd.). Seveda pa se z modernimi 
instrumenti veliko težje ustvari ti 
sto vzdušje in tisti izraz, ki sta 
bila za takratni glasbeni okus iz
virna in avtentična.

Še posebno pri Telemannovi so
neti je bila interpretacija, kljub 
zvočni enotnosti in preciznemu 
frazfranju oz. dialogiranjn flavte 
in violine ob svežem spremljanju 
kitare, morda preveč pod vplivom 
«romantičnega okusa*. Program 
sta sklenila najprej Paganinijeva 
sonata za vr lino in kitaro, ki je 
nedvomno odražala tehnično in 
muzikalno zrelost takr violinista 
kot tudi kitarista. Nato je bila 
na vrsti še zadnja skladba 'n si
cer Kreutzerjev trio za flavto, 
violino in kitaro. Dolgi .in jtap-du 

{šeni aplavzi so na'Tconch -dovoli 
jasno ižuričali, priznanje publike 
ob talcem živem in čistem izva
janju.

N. K.

!

Na knjižni polici

Na jutrišnjem zborovskem kon
certu pod naslovom «Pesem v pri 
jateljstvu*. ki bo v priredbi Zve
ze slovenskih kulturnih društev v 
Kulturnem domu, bo nastopil tu
di moški pevski zbor «Val Ro- 
sandra*. ki smo ga že poslušali 
prejšnjo soboto na koncertu v po
častitev 100-letnice rojstva skla
datelja .Antonia Illersberga 

Zljor «Val Rosandra*. ki je zbor 
krožka nameščencev tržaške pri
staniške ustanove, je bil ustanov
ljen leta 1976. Sestavljajo ga iz

ključno ljubitelji in se posveča 
pretežno ljudskim skladbam tako 
iz naših krajev kot iz mednarod
nega repertoarja, ne zanemarja 
pa niti moderne in sakralne poli
fonije. Nastopil je že na številnih 
koncertih tako v Trstu kot v dru
gih središčih naše dežele, pa tu
di v Vicenzi in v Turinu. Osvo
jil je prvo mesto na zborovskem 
tekmovanju v S. Daniele del Friu- 
li leta 1979 ter tretje in drugo 
mesto na XX. mednarodnem zbo
rovskem tekmovanju «Seghizzi» v

Gorici za polifonijo in folkloro.
Zbor. ki je včlanjen v Zvezo ita

lijanskih pevskih zborov za trža
ško pokrajino, je tudi organizator 
zborovske revije v Trstu, na kate
ri so doslej sodelovali že številni 
priznani zbori. Zbor vodi Paolo de 
Cristini. Na sporedu jutrišnjega 
nastopa v Kulturnem domu bo 
imel Croceja Lasciatemi mirar, 
Gallusa Ecce quomodo moritur, 
Berdoviča Lindjo. Seghizzija Lu
na in Nolianija Mularia de Val 
Rosandra.

Bruno Parma - Boris Kutin: 
ŠAH ZA VSAKOGAR

Očitno je zanimamo za šah pri 
nas veliko. Kajti sicer knjiga o 
šahu, ki sta jo napisala ša
hovski mojster Bruno Parma in 
novinar Boris Kutin, ne bi izšla 
v drugi izdaji, šah za vsakogar, 
je naslov knjige Vprašanje je 
sicer če je šah res za vsakogar, 
če Vsakogar zanima, če je nujno, 
da se vsakdo z njim seznani. To
da tisti, kogar šah zanima, bo v 
tej knjigi najbrž našel cisto, kar 
bo hotel vedeti o osnovah šahov
ske igre ali spoznati in se nau
čiti boljšega igranja Knjiga o- 
mr njen Ui avtorjev vsebuje osnov
ni in višji del te kraljevske igre, 
kot nazivajo šah, vsebuje teorijo, 
zgodovino šaha in turnirska pra 
vila. To pa je najbrž kur precej 
in verjetno vse, kar naj bi pov 
prečen ali boljši šahist o šahu 
vedel. Mladinska knjiga bo z novo 
izdajo gotovo ustregla mnogim.

V Rovinju so izdali 
novo publikacijo 
o življenju v Istri

ROVINJ — Pred dnevi popcld- 
ne so v Rovinju v prisotnosti 
mnogih vidnih predstavnikov po
litičnega in kulturnega življenja 
Hrvaške, Slovenije in Furlanije- 
Julijske krajine predstavili eno 
najpomembnejših publikacij, ki 
jih je doslej izdal Center za zgo
dovinske raziskave pri Uniji Ita 
lij a nov Istre in Reke. V sodelo
vanju s tržaško Ljudsko univerzo 
je namreč izšel 12. zvezek zbirke 
Api.

O publikaciji sta spregovorila 
prof. Giovanni Radossi, ravnatelj 
Centra za zgodovinske raziskave 
v Rovinu in prof. Arduino Agnel
li S tržaške univerze. Poudarila 
sta, da je deset, uglednih izve
dencev v tem delu prvič anali
ziralo stare običaje, kulturne de
javnosti in folkloro avtohtonega 
hrvaškega, slovenskega in italijan
skega prebivalstva Istre.

Priaprvnjto zn

DIJAŠKO MA IH 0

LJUBOMIR ČERNE 2.

BEG IZ ZAPORA SS 
NA TRGU OBERDAN
Nekaj dni po hajki so ga tovariši pokopali na pokopa- 

5u v Križu pri Tomaju. Pred pokopom so pri njem našli 
enjeni denar. Istega dne, ko je bil Opel ubit, so Nemci 
peljali v Nemčijo v internacijo njegovo mater Jožefo 
ic. Sestra Milena je morala v ilegalo, saj so jo esesovci 
Ali že tedaj, ko so mater odpeljali v tržaške zapore Co- 
»eo.

Streljanje je ponehalo, ne pa vpitje Nemcev. Prepri- 
ii smo bili, da bodo namero ustrelitve ponovili in obra- 
nali z nami. V taki napetosti so nas držali ob zidu do 
aka, nakar so v bližino pripeljali kamion, podoben avto- 
su in nas surovo porinili nanj. Ko smo čakali na odhod, 
šofer avtobusa, ki je znal slovensko, povedal Kofolu, da 
Opla ustrelili.

■ Dolga kolona, avtobus in kamioni vojaštva, je krenila 
ati zapadu mimo Komna, Opatjega Sela v Gorico. Znašli 
io se pred zapori v Gorici, v katere so nas zaprli.
I Nekoliko nam je odleglo, saj smo šele v Gorici spo- 
lli, da so streljanje odložili.

23. marec 1944 >

Do tega dne so nas imeli v teh zaporih, ne da bi nas 
zasliševali. Vzeli so le naše osebne podatke. Kmalu po
poldne so nas vse naložili na kamion. Ležati smo morali 
tako. da je bila glava pri nogah drugega. Tla kamiona so 
smrdela po gnilem mesu, da nam je šlo na bruhanje, zato 
so nam dovolili, da smo ležali na hrbtu. Ko je kamion kre
nil, nam je bilo bolje, ker je veter odnašal smrad. Nismo 
vedeli, kam nas peljejo. Nič nismo smeli spraševati ali se 
med seboj pogovarjati. Bili smo zaskrbljeni, kam nas pe
ljejo in kaj bo. Dva surova Švaba sta sedela na stolčkih 
vsak na svojem koncu kamiona s puško naperjeno v nas. 
V kabini kamiona poleg šoferja je bil še en Nemec, ki je 
vodil prevoz.

Med prevozom sva se s Slavico skušala s kretnjami 
sporazumeti glede molčanja. Švaba sta opazila najine kret
nje in naju začela obdelovati s puškinimi kopiti. /

Nekoliko nam je odleglo, ko smo videli, da smo v Trstu. 
Zapeljali so nas pred zapor Coroneo. V atriju zapora je 
bilo mnogo žena, čakale so, da oddajo stvari za svojce, ki 
so bili tam zaprti. Na stopnišču je čakala tudi moja va- 
ščanka Marija Pahor, da bi oddala paket za svojega moža, 
ki je bil zaprt že nekaj tednov. Pozneje so ga Nemci od
peljali v taborišče v Nemčijo, kjer je umrl. Bil je odkrit 
pristaš OF.

Ko me je tovarišica Marija zagledala, je pristopila k, 
meni in vzkliknila; «Joj, Ljubo, tudi ti si tu,» in me hotela 
objeti. Naredil sem kretnjo, da je ne poznam. Marija je 
takoj razumela, da je napravila napako in se takoj pome
šala med ostale čakajoče. Nemca, ki sta naju spremljala, 
sta ponorela. Zahtevala sta, da povem, kdo je ženska, ki

me ;e nagovorila. Vztrajal sem, da je ne poznam in je ni
sem poznal, tudi ko so uporabili puškino kopito. Do čaka
jočih žensk sta Švaba nastopila zelo surovo, zahtevala sta, 
da pokažejo žensko, ki je govorila z menoj. Nihče ni nič 
povedal. Švaba sta opustila izsiljevanje in nas odvedla v 
sprejemno pisarno zapora.

Znašli smo se na širokem hodniku, kjer je bilo mnogo 
aretirancev, ki so čakali na vstop v pisarno. Med njimi sem 
opazil več Sežancev, tudi takih, ki so sodelovali z OF. Tr
govce, ki so nam dajali velike količine živil in druge po
trebščine za OF. Nikogar nisem mogel ničesar vprašati 
zakaj so zaprti, ker sta Švaba stalno pazila na vsa doga
janja okrog nas. Pozneje sem zvedel, da so bili Sežanci po 
nekaj tednih izpuščeni. Njihova zaslišanja me niso nič obre
menjevala.

Dobro uro smo čakali na hodniku preden smo bili na 
vrsti za vpis. Mene so vpisali pod številko 7598 z dne 23. 
marca 1944. Razmestili so nas ločeno. Mene so dali v ce
lico, kjer je bil nek tovariš iz Pirana, za drugega pa se 
ne spomnim več, od kod je bil. Nekaj dni po mojem pri
hodu v celico so ga premestili. Ležali smo na slami med 
stenicami, bolhami in ušmi. Prvo noč nisem zatisnil očesa. 
Da bi bilo psihično še hujše, smo vodo za pitje morali za
jemati iz školjke, kamor smo opravljali tudi svoje telesne 
potrebe. Vodo smo zajemali z aluminijasto posodo vso zvito, 
ki jo dajo zaporniku ob prihodu v celico.

V ponedeljek, 26. marca 1944, so nas Nemci vodili na 
prvo zaslišanje. Peš so nas peljali v LEL Ginnastica št. 53 
ali 55. V neki vili je GFP (nemška vojaška tajna policija) 
imela svoj sedež. Zasliševali so nas na podstrešju vsakega 
posebej. Tam so imeli prostore za zasliševanje. Na prvem 
zasliševanju je šlo kar dobro. Niso nas tepli.

ITALIJANSKA TV
Prvi kanal

12.30 Šola in vzgoja
13.00 Po sledeh prednikov
13.25 Vremenske razmere
13.30 TV dnevnik
14.00 Vaš priatelj Jody - TV film 

iz serie Vire napoti e un 
maggiordomo*

14.30 Danes v parlamentu
14.40 Neposredno iz studia Aktual 

nosti
15.00 Šola in vzgoja
15.30 Prvi in zadnji - TV film iz 

serie «Racconti di terre lon- 
tane»

16.25 Cirkusi sveta . «1 pazzi del 
circo* - 2. del

17.00 Dnevnik - Flash
17.05 Neposredno iz študija
17.10 Risanka iz serie «Nils Hol- 

gersson*
17.30 Danes za jutri
18.00 Risanka - Miki miška
18.30 Glasbena oddaja - Happy_ 

magic, vmes TV film iz se
rie <Fonzi*

19.45 Almanah - Vremenske raz
mere

20.00 TV dnevnik
20.30 Tam - Tani: Aktualnosti
21.20 Pepel pod soncem - TV 

film - 1. del
22.20 TV dnevnik
22.25 Pepel pod soncem . 2. del
23.10 šola in vzgoja
23.55 TV dnevnik - Danes v par

lamentu - Vremenske raz
mere

Drugi kanal
12.30 Opoldanski program
13.00 Dnevnik ob 13. uri
13.30 šola in vzgoja
14.00 Tandem - neposredno iz štu

dija
14.05 Odpirač - 1. del
14.20 Risanka
14.30 Odpirač - 2. del
14.50 Tujec - TV film iz serie 

«La pietra di Marco Polo»
15.20 Risanka
15.40 Iz študija
16 00 S la in v/goja
16.30 Planet - Programi iz vse

ga sveta
17.30 Dnevnik - Flash
17.35 Iz parlamenta
17.40 Tedenska oddaja o turizmu 

in prostem času
18 40 Dnevnik - Šport
18.50 TV film iz serie cLe strade 

di San Francisco*
19.45 Dnevnik
20.30 «PortobeUo» - tedenska od 

d a ja z E. Torturo
21.45 TV dnevni!; . Dossier
22.45 V spomin na Stra\vinskega
00.10 Dnevnik - zadnje vesti

Tretji konal
16.20 Božični običaji raznih ita 

Ihanskih dežel
17.20 «S'"'to il placido Don* - 5. 

ehzoflarin konec
18.30 Glasbami oddaja
19.00 Dnevnik ,
19.35 Prazniki, običaji. o'-o!ica in 

ghrtba raznih italijanskih 
dežel

20.05 š"’a in vzgoja
20.40 Gledališče; «Morte di Car- 

pevtde* - 3. dejanje
23.50 Dnevnik

JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

8.55 - 10.35 TV v šob
17.20 Dvojčka, otroška nadalje

vanka
17.55 Od vsega jutra raste dan: 

Litostroj - Ljubljana - šiška
18.25 Obzornik
18.40 Spoznavanje naše naravne 

dediščine: Učna pot po Ra
kovem Škocjanu 
Svet kraške Ljubljanice so
di v svetovno pomembno na
ravno dediščino in del tega 
sveta je slikovita, 2,5 kilo
metra dolga kraška dolina 
Rakov Škocjan. Vode s Cerk
niškega polja so oblikova
le ta posebni svet. ki je že 
dobra tri desetletja zavaro
van kot del najpomembnej
še slovenske naravne dedi 
ščine. Danes vodi skozenj s 
pojasnili opremljena krožna 
pet, ki seznanja obiskoval
ce z naravnimi procesi, po
sebnostmi in vrednotami te
ga sveta. Prav temu cilju 
sledi tudi naša oddaja. Po
snel in režiral jo je Rado 
Smerdu, sodelavec Zavoda 
SR Slovenije za varstvo na 
ravne in kulturne dediščine, 
uredila pa Mira Špan

18.55 Za zdravo življenje, izobra
ževalna serija

19.10 Risanka
19.24 TV in radio nocoj
19.26 Zrno do zrna
19.30 Dnevnik
19.55 Vreme
20.00 Nove tigrove brigade
21.05 Zrcalo tedna
21.25 Nočni kino: Maska rdeče 

smrti - angleški film
Koper

13.30 - 16.30 Odprta meja

Danes bodo v okviru oddaje »Od
prta meja» med drugim na spo
redu tudi naslednje vesti: 
GORICA — Priznanje trgovcem za 

dolgoletno deli
GORICA — Ustanovni občni zbor 

goriških upokojencev 
TRST — Predstavitev knjige ((Za

ščitena območja*
TRST — Lojze Spacal v Gale- 

rlli TK
Ob koncu pa še športna napoved

17.00 Z nami pred kamero 
17.05 TVD novice
17.10 TV šola
18.00 Visok pritisk - glasbena od 

daja
19.00 Aktualna tema
19.30 TVD stičišče
20.15 Tri skrivnosti 
21 45 TVD danes
22.00 Šport: Piancavallo - Ženski 

slalom za svetovni pokal 
Zagreb

17.30 Videostrani 
17.40 Poročila
17.45 Plavita
18.15 TV koledar
18.25 Kronika' občine Reka
18.45 Namesto odmora - mladin 

,, sfca oddaja, .
20.09 Serijski film
21.15 Gost urednik: Fabjan Sova- 

govivič

TRST A
7.00 8.00, 10.00, 13.00, 14 .90,

17.00, 19.00 Poročila: 7.20 Dobro 
jutro po naše; 8.10 Četrtkova sre 
Čanja- 8.30 Glasbena matineja: 
10.10 S koncertnega in opernega 
repertoarja: 11.30- 14.00 Poidncv- 
niški razgledi: Beležka: 12.00 Pro
blemi slovenskega delavca v na
ši deželi: 12.40 Ljudske pesmi c 
izvedbi Slovenskih madrigalistov; 
13.20 Naša gruda: 14.10 Roman v 
nadaljevanjih: F. Tomizza: »Bolj
še življenje*; 14.40 Glasbene ski
ce: 14.55 Naš jezik; 15.00 Od e- 
krana do ekrana: 16.00 Almanah: 
Sprehodi po tržaških predmestjih. 
Pripravila Lida Turk: 16.35 In
strumentalni solisti: 17.10 Mi in 
glasba: letošnje mednarodno zbo
rovsko tekmovanje »C. A. Seghiz- 
zi» v Gorici; 18.00 Kulturni do
godki: 18.30 Priljubljeni motivi; 
18.40 Kako ti je infie?

KOPER
(Sloveisk1 piogram)

6.00, 6.30. 7.15, 13.00, 14.00 Po
ročila; 16.00 Primorski dnevnik;
6.15 Obvestila in EP; 6.37 Objave: 
6.45 Cestne razmere; 7.00 Nasvet 
Radia Koper; 7.05 Filmski sno- 
red; 7 25 Dnevni radijski in TV 
spored; 7.30 Val 202; 13.15 Kino- 
spored; 13.30 Zanimivosti: 13.45 
Nasvet Radia Koper, 14.10 15 00 
Predstavitev oddaj, glasbene že
lje poslušalcev po telefonu, glas
ba: 14.30 Pesmi in plesi naših na
rodov; 14.50 EP; 15.00 Dogodki 
in odmevi; 15.30 Glasba po že
ljah: 16.15 Aktualna tema; 16.30 
Glasbena medigra; 16.40 Piknik 
ob koncu tedna; 16 55 Zaključek 
s pregledom noric.

KOPER
(Italijanski program)

6.30, 7.30. 8.30, 9.30, 10.30, 11 30,
12.30, 13.30. 14.30, 15.30, 16.30,
17.30. 18.30 Poročila; 6.00 - 9.30 Ju
tranji programi; 9-.32 Lucianovi 
dopisi; 10.00 Glasbena oddaja;
10.15 Orkester Edig Galletti; 10.32

Srednji val 277,8 metra ali
1080 kilohertzav in 255,4 metra
ali 1170 kilohertzov
UKW - Beli križ 97,7 MHz
UKW - Koper 89,3 MHz
UKW — Nanos 101,0 MHz

Glasbeni kotiček; 10.40 Mozaik;
11.00 Kirn; 11.32 Pesem tedna; 
11.35 Audiobox; 12.00 Na prvi 
strani; 12.05 Glasba po željah; 
12.50 Glasbena oddaja: 14.33 Ne 
posredno iz studia; I5;00 Plesi in 
pesmi iz vsega sveta: 15.33 Od 
daja o ekonomiji; 15.35 Crash;
16.00 Kultura in družba; 16.15 
Igra orkester «La Vera Roma- 
gna»; 16.45 «D leggio*; 16.55 Tu 
ristične informacije; 17.00 Glasbe

nogovorni program; 17.32 Petkov 
koncert; 18.45 Slišimo se spet ju 
tri; 19.00 Zaključek programov.

RADIO 1
7.00, 8,00. 10.00. 12.00. 13.00

15.00, 17.00. 19.00 Poročila: 6.00
9.00 Jutranja oddaja. 9.02 Radit 
1 in jaz 9.85 Zeieni val: 10 03 
Radio 1 in jaz; 10.30 Glasbena 
oddaja: 11.00 Glaslicno govorilu' 
program - Ottavia Plevele in Cri 
stiano Minellono; 11.34 Radijska 
nadaljevanka «1 vinti*; 12.03 Ul. 
Asiago Tenda: 12.58 Ze.eni val;
13.25 Poštna kočija; 13.35 Master; 
14.28 šok; in vzgoja. I5.0J «Ho- 
mosapiens*: 16.00 Oddaja o ak 
tualnosti; 17.30 Maste under 18;
18.00 Glasbena zabava; I8.3C Na j 
novejšče plošče; L8.58 Zeleni val. 
19.10 Svef motorjev: 19.25 Nabož 
na oddaja; 19.30 Glasba jazz ’82;
20.00 Zakaj ona noče radijska 
priredba; 20.28 Vrtiljak; 20.58 Ze
leni val; 21.03 Simfonična sezona 
1932 83 ; 22.35 Autoradio flash: 
22.40 Glasbeni kotiček; 22.50 Da 
nes v parlamentu; 23.10 Telefon 
ski pogovori; 23.28 Zaključek pro 
gramov.

LJUBLJANA
6.00, 6.30. 7.00. 8.00. 9 00. 10.00

11.00, 12.00, 14.00. 19.U0, 21.00
22.00, 23,00, 24.00 Poročila' 6.11 
in 6.45 Prometne informacije; 6.5( 
Dobro jutro, otroci; 7.25 iz naši) 
sporedov; 7.30 Z radiom na poti'
8.05 Radi,iška šola za nižjo stop 
n,jo; 8.35 Glasbena pravljica: 8.5/ 
Naši umetniki mladim poslušal 
cernj 9.05 Glasbena matineja:
10.05 Rezervirano za ..; 11.05 Al 
poznate.. ?: 11.35 S pesmno pc 
Jugoslaviji; 12.10 Iz glasbene tra 
dicijc jugoslovanskih narodov ir 
narodnosti: 12.30 Kmetijski oasve 
ti; 12.40 Domače pihalne godbe
13.00 Danes do 13. ure; i3.20 Ob 
vestila in zabavna glasba; 13.31 
Priporoča,io vam...; 13.50 človel 
in zdravje; 14.05 Z daljne poti...
14.25 Naši poslušalci čestitajo ir 
pozdravljajo; 14.55 Minute za EP
15.00 Dogoditi in odmevi; 15.31 
Napotki za turiste Obvestila ir 
zabavna glasba: 15.50 Radio da 
nes. radio jutri; 16.00 Vrtiljak
17.00 Studio ob 17. uri: 18.00 Po 
jemo in godemo; 18.30 S knjižne 
ga trga. 18.55 Minute za EP
19.25 Obvestila in zabavna glas 
ba; 19.35 Lahko noč. otroci; 19.4! 
Vsa zemlja bo z nami zapela... 
Pesmi C. Cvetka, M. Kozine, K 
Pahorja in P. Šivi ca; 20.00 Uga 
nite, pa vam zaigramo...; 21.0; 
Oddaja o morju in pomorščakih 
glasba: 22.15 Informativna odda 
ja v nemščini in angleščini: 22.2; 
Iz naših sporedov; 22.30 RacM st« 
jih poslušali; 23,05 Lirični uti in 
ki: 23.10 Petkov flasbeni mozaik: 
0.05 Nočni program.



PRIMORSKI DNEVNIK 5 ŠPORT ŠPORT ŠPORT 17. decembra 1982

SMUČANJE DANES NA PIANCAVALLU ZA SPI OB 100-LETNICI USTANOVITVE SOKOLSKEGA DRUŠTVA

NAJBOLJŠE SMUČARKE V NAŠI DEŽELI
Start prvega teka bo ob 9.30 - Hessova še vedno največja 
favoritinja - Nastopiti bosta tudi Zavadlavova in Leskovškova

PIANCAVALLO — Danes se bo 
na Piancavallu pri Pordenonu zbra 
ta vsa smetana svetovnega ženske
ga smučanja. Na sporedu bo nam
reč slalom za SP in zaradi tega 
je razumljivo, da so iamkajšnji 
delavci vsi nestrpni pred tekmo. 
Tekme za svetovni pokal ne pome
nijo veliko samo iz športnega vi
dika, ampak so pomembne tudi kav 
zadeva razvoj turizma in zato mo
ra biti organizacija brezhibna.

Včeraj so prispele v pordenon- 
sko pokrajino vse reprezentance, 
ki se bodo udeležile današnjega 
slaloma. Vreme je mrzlo temni o- 
blaki pa so včeraj grozili. Snežni

Tudi Diego Maradona 
zbolel za epatitisom
MADRID — Tudi argentinski 

nogometni zvezdnik Diego Ar- 
mando Maradona je zbolel za 
epatitisom. Vest je prišla vče
raj iz Madrida in «pretresla» 
ves nogometni svet. Argentin
ski nogometaš, sedaj član Bar
celone, ki ga je odkupila za 
bajno vsoto 15 milijard lir, bo 
moral počivati najmanj dva 
meseca ali več. Podobna uso
da je že prej doletela še dva 
argentinska nogometaša, in si
cer Bertonija ter Fillola, ki 
sta oba zbolela za epatitisom.

Odpira se sedaj vprašanje, 
kako da argentinski reprezen
tance zbolijo eden za drugim. 
Kje so se nalezli virusa? Naj
brž so se bolezni na'ezli še med 
svetovnim prvenstvom v Špa
niji, drugače si tega pojava ne 
gre razlagati.

topovi so vseskozi obmetavali 650 
m dolgo progo, prizorišče današ
njega slaloma, tako da bo najbrž 
danes vse v najlepšem redu Start 
prvega slaloma je predviden za 
3.30, drugi tek pa se bo začel ob 
12. uri. Vso tekmo bo neposredno 
prenašala tudi italijanska TV na 
svojii prvi mreži.

Kdo so favoritinje današnje pre
izkušnje? Najbrž ni treba veliko 
naprezati možgan, saj si bodo zrna 
go skušale izbojevali vedno iste 
smučarke. V prvi vrsti gre ome
niti Švicarko Eriko Hess, ki mora 
nadoknaditi zamujeno in z zmago 
upravičiti naziv najboljše smučar 
ke na svetu. Konkurenca je izred
no huda: Američanka Tamara Mc 
Kinney je dokazala, da je sedaj v 
življenjski formi; tu so še Italijan
ke, ki bodo morale ne »domačem*

snegu dokazati svojo moč, Zinije- 
va, Quariova in druge imajo res
nično vse možnosti. Skiatka, pri 
čakovanja so velika in današnja 
tekma bo vsekakor zelo privlačna.

Na Piancavallu bodo nastopile 
tudi vse slovenske smučarke. Udar
na moč jugoslovanske reprezentan
ce sta brez dvoma Anja Zavadlav 
in Andreja Leskovšek. Obe sta pre 
brodili začetno krizo, kar sta do
kazali tudi na zadnjem slalomu in 
startata na osvojitev novih točk v 
svetovnem pokalu, s tem pa upata 
tudi na izboljšanje FIS točk, kar 
bi ju še bolj približalo prvi ja
kostni skupini. Ali bosta sposobni 
uresničiti svoje želje? Vsekakor 
imata za to možnosti in dobro teh
nično znanje. Ostale jugoslovanske 
reprezentantke, predvsem naimlaj- 
še. pa bodo imele priložnost, da si 
naberejo prepotrebnih izkušenj.

V nedeljo v Zel Am Seeju

Ženskega smuka ne bo
PIANCAVALLO (Pordenon) - Za

radi pomanjkanja snega nedeljske
ga ženskega smuka za SP v Zeli 
Am Seeju ne bo.

To tekmo bodo nadoknadili januar
ja, in sicer v avstrijskem kraju 
Schruns.

menj». Vendar gre za poseg, ki je 
še eksperimentalnega značaja, če 
se bodo odločili za operacijo, bo le
ta konec januarja.

TENIS

Giorgi drugi 
Kuralt peti

VAL BADIA — Včeraj je bil v 
tem kraju na sporedu veleslalom, 
katerega so se udeležili vsi najbolj
ši smučarji z izjemo Phila Mahreja 
in Stenmarka.

Presenetljivo je zmagal zahodni 
Nemec Hirtl, ki je za 10 stotink 
sekunde prehitel Alexa Giorgija, 
medtem ko je tretje mesto zasedel 
Šved Jakobson. Izmed Jugoslova 
nov se je najbolje odrezal Jože Ku
ralt, ki je bil na končni lestvici 
peti.

Danes bo v Val Badii na sporedu 
slalom. Na startu bodo vsi tisti, ki 
so tekmovali že včeraj. Smukači pa 
se pripravljajo na jutrišnji oziroma 
nedeljski smuk.

David doma
GALLARATE - Včeraj se je iz 

Leningrada vrnil domov italijanski 
smučar Leonardo David, ki je že 
več kot tri leta v komi. Sovjetski 
zdravniki so smučarja pregledali, 
da bi poiskali ustrezno terapijo. Da
vidov oče je dejal, da bi sin po 
kirurškem posegu lahko vsaj del
no pridobil nekaj življenjskih »zna-

Krepiti sile v slovenskem narodu»
Jutri bo na stadionu «Prvi maj» 

v Trstu pomembna slovesnost ob 
100 letnici ustanovitve Telovadne
ga društva Sokol. O tem dogodku 
je bilo v teh dneh precej napi
sanega, tako o ustanovitvi te pr
ve temeljne športne organizacije 
kot tudi o pomenu, ki ga je So
kol imel od leta 1882 do današnjih 
dni. Pomen pa je velik, saj sa
mo dejstvo, da se je maloštevi
len slovenski narod smotrno orga
niziral tudi na športnem področju 
pred 100 leti mnogo pove. Pove 
pa to, da je bila tudi med Slo
venci volja po športnem udejstvo
vanju, da smo bili tudi po tej 
plati enakopravni ostalim evrop
skim narodom. Bili smo med pr
vimi, ki smo razumeli pravo pot, 
pot organiziranega športa.

V ponos nam mora biti, da bo
mo jutri praznovali 100-letnico na
šega slovenskega športa v Trstu, 
n mestu, ki ni nikoli kazalo pre
velikega razumevanja do naših 
vprašanj in ga ne kaže niti da
nes. Vendar tudi šport je živ do
kaz, da smo in da bomo tu še 
naprej živeli in vztrajali.

Zgodovina je dejstvo in ne po
jem. Zgodovina govori, da smo 
bili tu vedno prisotni, da smo svo
jo vlogo odigrali vedno v prvi 
osebi in častno. Sami goli podatki 
že jasno pričajo o naši prisotno
sti in moči. Kot primer vzemimo 
leto 1914. Takrat smo imeli v sa
mem mestu kar 9 sokolskih dru
štev. pet pa jih je bilo v okolici 
Trsta.

Kako je bila razdeljena trža
ška sokolska župa? Prvo društvo 
je nastalo leta 1882 in to v stro 
gem mestnem središču. Leta 1908 
so ustanovili še podružnice v Bar- 
kovljah, Rojanu in na Vrdeli. Dve 
leti pozneje je bil Sokol že tudi 
na Opčinah, v Skednju in Križu. 
Prosečani so začeli z organizira
no vadbo leta 1912, leto kasneje 
pa prebivalci mestne četrti Sv. 
Jakob. Vsa ta društva so bila v 
sklopu oziroma so tvorila *Dru- 
šlva Trsta in okolice». Komen. 
Mavhinje in Divača (tu so bila 
sokolska društva ustanovljena le
ta 1910), Sežana (1912) ter Se
nožeče (1913) so spadala v okrilje 
društva tržaške sokolske župe.

Poraz Jaušovčeve
EAST RUTHERFORD — V če

trtfinalu mednarodnega ženskega 
turnirja je Američanka Tracy Au
stin izločila Mimo Jaušovec s 6:2, 
4:6, 6:1; Pat Shriver (ZDA) pa je 
premagala Bettino Bunge (ZDA) s 
6:3, 7:6.

Turnir v Sydneyu
SYDNEY — Na teniškem turnir

ju »Grand Prix» so v tretjem kolu 
dosegli naslednje izide: McSur
(Avs.) - Sadri (ZDA) 6:4, 6:1; 
Giammalva (ZDA) - Edwards (Juž. 
Afrika) 6:4, 6:0; Meyer (ZDA) - 
Pfister (7DA) 6:2, 6:7, 7:5.

Največ članov je štel Sokol - Trst, 
saj je imel kar 522 članov in 373 
naraščajnikov. Tu mislimo samo 
na mestno središče, brez mestnih 
četrti, kajti vsa tržaška društva 
z okolico so štela kar 2 tisoč 708 
vpisatiih, tržaška župa pa 3 tisoč 
620. Za tiste čase kar zavidljivo 
število.

Iz številk je še razvidno, da je 
bilo povsod veliko naraščajnikov, 
pri Sv. Jakobu je bilo na primer 
kar 250 naraščajnikov in 243 na
raščajmo. Kdo so bili naraščajni
ki? V pravilniku nek paragraf 
pravi takole: «V društvu se pouču
je tudi naraščaj, to so učenci in 
učenke ljudskih in drugih šol ter 
trgovski in obrtni vajenci. Vsak 
kdor. hoče biti sprejet med nara
ščaj mora imeti dovoljenje rodi
teljev ali svojih pravnih zastop
nikov:»

In še iz pravilnika: rNamen 
društva je, da povzdigne in okrepi 
telesne in naravne sile v sloven
skem narodu». To je člen, ki mo
ra veljati še danes vsem, da bo
mo ponosno nadaljevali delo, s 
katerim so začeli pred 100 leti. (Š)

OB PRVI OBLETNICI ODPRTJA KULTURNEGA DOMA

Danes v Gorici (10.30) 
telovadna akademija
Kot smo poročali že v prejšnjih 

dneh, bo jutri zjutraj v Kulturnem 
domu v Gorici telovadna akade
mija, ki jo slovenska športna dru
štva prirejajo za učence in dijake 
slovenskih šol v Gorici.

Glavni namen prireditve je, da 
da se zlasti mlajšim rodovom pri
kaže dobršen del delovanja, ki se

Združenje slovenskih 
športnih društev v Italiji

sklicuje
danes, 17. decembra, ob 20 uri 
v mali dvorani doma »Albert 
Sirk» v Križu

Deželni glavni odbor
dnevni red:

1. Poročilo predsednika
2. Sprejem Primorja
3. Diskusija
4. Zaključki

KOŠARKA SINOČI V POKALU PRVAKOV

MILANSKI BILL Y BOLJŠI OD CSKA
To je že drugi poraz sovjetskega moštva - Lopatov najboljši strelec
Billy — CSKA Moskva 94:86 

(48:38)
BILLY MILAN: D. Boselli 11, F. 

Boselli 4, D’Antoni 16, Ferracini 15, 
Premier 5, Meneghiu 18, Gianelli 25, 
Del Buono, Rossi, Innocenti.

CSKA MOSKVA: Gusev 13. Jerjo- 
min 4, Kuzmin, Lopatov 27. Taraka 
nov 6. Popov 6, Melečkin 11. Mi
škin 15, Suharev, Pankračkin 4.

SODNIKA: Kotlcba (ČSSR) in Ri
gaš (Grčija).

PM: Billy 18:19; CSKA 24:29.
MILAN — V drugem kolu finalne 

skupine evropskega pokala prvakov 
je sinoči milanski Billy pred 7.000 
gledalci po dokaj izenačeni in bor
beni tekmi premagal moskovsko mo
štvo CSKA.

Sovjetski košarkarji, ki uvrščajo 
več svetovnih prvakov, so tako po 
drugem kolu finalnega dela še ved
no praznih rok.

Najboljši v milanskih vrstah je bil 
Američan Gianelli. pri gostih pa Lo
patov.

POKAL PRVAKINJ
Monting Zagreb (Jug,) - Dauga- 

va Riga (SZ) 79:82 (37:41)

POKAL
POKALNIH PRVAKOV

Medtem ko je ljubljanska Olimpi
ja osvojila drugo zaporedno zmago, 
pa je Scavolini izgubil v gosteh.

SKUPINA A
IZIDI 2. KOLA: Barcelona (šp.) 

- Hapoel Ramat Gan (Izr.) 95:86; 
Nashua Den Bosch (Niz.) - Scavo
lini (It.) 72:67.

LESTVICA: Barcelona 4; Scavo
lini in Nashua 2; Hapoel 0.

SKUPINA B
IZIDI 2. KOLA: Olimpija Ljubija 

na (Jug.) - Asvel Villeuibanne (Fr.) 
92:89: Inter Bratislava (ČSSR) - 
MAFC Budimpešta (Madž.) 102:68.

LESTVICA: Olimpija 4; Asvel in 
Inter 2; MAFC 0.

KORAČEV POKAL

Italijani uspašni
V drugem četrtfinalnem kolu Ko- 

račevega pokala so italijanske eki
pe uspešno premostile oviro, zado
voljivo pa so opravile svojo nalogo 
tudi jugoslovanske.

SKUPINA A
Bancoroma (It.) Crvena zvezda 

(Jug.) 89:77; NHKG Ostrava (ČS 
SR) - Limoges (Fr.) 76:89.

LESTVICA; Bancoroma in Limo
ges 4; C. zvezda in NHKG 0.

SKUPINA B
Maes Pils (Bel.) - Zadar (Jug.) 

84:92; Saragoza (Šp.) - Tours (Fr.) 
105:88.

LESTVICA: Saragoza :n Zadar 4; 
Tours in Maes 0.

SKUPINA C
Dinamo Moskva (SZ) - Juventud 

Badalona (Šp.) 104:108: Monaco
(Fr.) - Pa tizan (Jug.) 100:90

LESTVICA: Monaco 4, Partizan 
in Juventud 2 Dinamo 0.

SKUPINA n
Šihenka (Jug.) - Orthez (Fr.) 

111:95; Binova (It.) - Bayreuth 
(ZRN) 77:52.

LESTVICA: Šibenka 4: Orthez in 
Binova 2: Bayreuth 0.

Ocasio ostal prvak
CHICAGO - Portoričan Ossie 

°cafio,,W obdržal svetovni naslov 
v 1 ah Mežki kategoriji (verzija 
WBA). Pb 'točkah je premagal iz
zivala ; Ygung Joe Louisa (ZDA).

ATLETIKA PO TRETJEM KROSU

Adriini tekmovalci 
tudi letos uspešni
V nedeljo se je s tretjim krosom 

v Bazovici končala letošnja izved
ba «Cross-country», ki ga že šesto 
leto zaporedoma organizira trza 
ški klub Gentelman in ki predvi 
deva tri krose z eno skupno konč
no lestvico. Letošnja tekmovanja 
so potekala na progah na Jeze
ru. Bazoviškem gozdičku ter zad 
n e na cestnem tekmovanju Bazo 
vica - Gropada - Padriče - Ba 
zovica. z

Kot vsako leto so se tudi letoš
njih tekem udeležili atleti lonjer 
ske Adrie ki so se sicer dobro od 
rezali s končnim izkupičkom dveh 
prvih mest na končnih lestvicah 
raznih kategorij, poleg številnih 
zmag na posameznih tekmah ter 
več uvrstitev med trojico najbolj
ših.

Na zadnjem nedeljskem tekmo 
vanju so adrievci zmagali v kate 
vonji deklic z Mariso Viller, ki si 
je s tretjo zaporedno zmago tudi 
zagotovila končno prvo mesto v 
svoji kategoriji, ter v D kategoriji

.je nrav- tako zmagal v vseh treh 
tekmah ter zasedal seveda

KOŠARKA NASE PETERKE V RAZNIH PRVENSTVIH

Kolikšen izkupiček v zadnjih letošnjih tekmah?
Naše peterke bodo ta konec tedna 

igrale poslednje letošnje prvenstve
ne tekme. Dosedanji obračun seve
da ni najbolj spodbuden in upati je, 
da bo marsikatero moštvo prav to
krat vsaj delno popravilo položaj 
na lestvici.

PROMOCIJSKO PRVENSTVO
Polet — Radiograf Control
Poletovci so doslej ugodno prese

netili, saj so na sredini prvenstve
ne razpredelnice. V nedeljo pa jih 
čaka dokaj težka naloga: doma bo
do igrah proti miljskemu moštvu 
Radiograf Control, ki sodi med bolj
še ekipe tega prvenstva.

Gostje so seveda favoriti, naši ko
šarkarji pa bi lahko z odločno in 
požrtvovalno igro poskrbeli še za 
en podvig.

Libertas — Bor Radenska
Borovci bodo morah proti Liber- 

tasu nujno zmagati, saj je njihov 
položaj na lestvici dokaj zaskrblju
joč. Naši košarkarji so tako glede 
tehnične kot taktične priprave bolj
ši od nasprotnikov, vseeno pa tre
ba omeniti, da je Libertas trenutno

v zadovoljivi formi in da ima dva 
zelo dobra košarkarja, kot sta Gi- 
dina (letnik 1966) in Goria (1965). 

Kontovel — Saba 
Kontovelci bodo tokrat imeli e- 

dinstveno možnost, da osvojijo dru
gi prvenstveni par točk. Saba je 
namreč še vedno na dnu lestvice 
brez osvojene zmage.

Kafolovi varovanci pa bodo v 
tem srečanju morah odločno igrati, 
kajti vsako podcenjevanje bi jim 
lahko bilo usodno.

MLADINCI 
Inter Milje — Bor 
«Plavi» bodo nedvomno pred zelo 

težko nalogo. Miljsko moštvo je ui
grano in dobro pripravljeno v vseh 
elementih igre. Res je, da bodo 
Miljčanom tokrat manjkali kar šti
rje standardni igralci, vseeno pa 
tudi ostali so zelo nevarni. 

Alabarda — Polet 
Obe ekipi sta na zadnjem mestu 

lestvice brez točke. Že zato bo sre
čanje dokaj zanimivo in za poletov- 
ce lepa priložnost, da zapustijo neu
goden položaj na razpredelnici. 

Treba pa bo paziti predvsem na

... ................H.................................. ■»mi......... ..................... MMHIIIIII........nMimniiiiHii«...............n.....................

ODBOJKA V PRVI MOŠKI DIVIZIJI

Derbi Našemu praporu
Po petih setih igre je premagal goriško 0lympio

Olympla — Nai prapor 2:3 
(—10, -13, 12, 6, 7)

OLYMPIA: Malič, Maraž, Pola. 
Sirk, Battisti. Cotič, Devetak. Jarc.

NAŠ PRAPOR: F. in M. Sošol, 
Furlan, Mikluš, Pahor, Klanjšček, 
Černič, Bensa, Gravner, Komel, Gn- 
nover, Bevčar.

Ekipa Naš prapor je v prvem 
slovenskem derbiju proti goriški 
01ympii zabeležila svojo prvo pr
venstveno zmago. Srečanje med o- 
bema šesterkama je bilo na dobri 
tehnični ravni in kar se da raz 
burljivo, saj je 5. set odločal o 
končnem zmagovalcu. Sicer je v 
začetku kazalo, da bo 01ympia brez 
večjih težav zmagala, saj je v se
tih že vodila z 2:0. V tem trenut
ku pa so Brici vključili v ekipo 
Komela in Benso, ki sta dala eki
pi potrebnega zaleta in izkušeno
sti, ki sta bila potrebna za mlado 
ekipo, ki si komaj utira pot v od
bojkarsko areno.

Sicer je treba povedati, da so 
Igralci Našega prapora imeli mož
nost osvojiti že prva ni/a. Čeprav 
v dokajšnji prednosti so po nepo 
trebnem zapravili vrsto žog in pre

pustih domačinom, da so prvi pri 
šli do petnajstice.

To pa se ni ponovilo od 3. seta 
dalje, ko je učinkovitost briškega na
pada obrodila svoje sadove in spra
vila na kolena Olympiino moštvo.

Ob tem pa velja povedati še. da 
je ob vznožju Brd navdušenje za 
odbojko precej zrastlo in to tudi 
med vaščani, ki sledijo ekipi. Ob 
tej priložnosti se društvo tudi jav
no zahvaljuje vsem za pomoč, v 
prvi vrsti pa Valterju Sošolu in Ito- 
lu Čibokliju za podporo, ki sta jo 
izkazala. (PR)

Simoncelbja, ki je tudi najboljši 
strelec tega prvenstva.

KADETI
Kontovel — Bor B
Obeta se zanimiv slovenski derbi, 

v katerem bodo verjetno odločali 
nekateri posamezniki, kot so (pri 
Kontovelcih) Starc, Emili ali Ca- 
harija in (pri Boru) Tavčar ali 
De Carli.

Libertas — Sokol
Po spodbudni zmagi proti Boru A 

bi lahko nabrežinski košarkarji tu
di proti Libertasu poskrbeli še za 
en podvig. Mnogo pa bo odvisno, 
če bo pri Libertasu igral Gidino, ki 
je doslej vselej pripomogel, da je 
njegovo moštvo zmagalo.

Bor A — Ferroviarlo B
P8 slabšem začetku v tem prven

stvu imajo borovci edinstveno pri
ložnost, da pospravijo nov par točk, 
saj sodi Ferroviario B med najslab
še ekipe tega prvenstva.

DEČKI 
Bor — Saba
Vsako predvidevanje je v tem 

srečanju tvegano. Saba razpolaga 
s telesno bolj pripravljenimi košar
karji, vseeno pa bi lahko naši tu
di zmagah.

Kontovel B — Servolana
Medtem ko bo Kontovel A v tem 

kolu prost, bodo košarkarji druge
ga moštva igrah proti nespornemu 
favoritu Servolani. škedenjci niso 
samo favoriti v tej tekmi, temveč 
celo med boljšimi v tej ligi. t 

MINIBASKET
Za nas bo seveda v središču po

zornosti srečanje »Turnirja Z&R* 
v tržaški športni palači, kjer bosta 
v slovenskem derbiju igrala Bor in 
Kraški zidar.

Sokolu pa se proti Ferroviariu B 
ponuja možnost, da osvojijo drugi 
prvenstveni par točk.

Naj omenimo še, da bodo mlade 
košarkarice Senožeč igrale proti fa 
voriziranim predstavnicam Ginna- 
stice Triestine. (M. R.)

(Uru.) - Dibbs (ZDA) 6:3, 7:6, 
Lutz (ZDA) - MčNamara (Avs.) 
7:5, 63.

Dobra Igra Italijank
TAMPA — Italijanska ženska mla

dinska teniška reprezentanca nada 
ljuje z uspehom v tekmovanju »Con 
tinental Coup». Mlade Italijanke so 
v četrtfinalu premagale Francijo z 
2:1 in bodo danes igrale s favoriti 
njami ZDA.

Nataša Rauber

DEKLICE
Bor — Club Altura 3:0

(15:0, 15:9, 15:3)
BOR: V. in M. Klemše, Stoper, 

Foraus, Centazzo, Godina. Kebar, 
Gombač, čač.

Proti skromnemu nasprotniku so 
borovke izbojevale še dve točki na 
poti k osvojitvi naslova (»krajinskih 
prvakinj. Zadnja srečanja so za 
«plave» pravzaprav le gola formal
nost, koristijo pa predvsem za pre
verjanje igralnih kombinacij ob pri 
čakovanju zahtevnejših nastopov.

Umrl Chapman
LONDON — Za srčni infarkt je 

umrl Colin Chapman, predsednik 
avtomobilske hiše Lotus.

Chapman, ki .je bil star 54 let, 
je bil eden izmed najbolj znanih 
osebnosti avtomobilskega športa, 
saj .je s svojo ekipo kar sedem
krat osvojil prvenstvo formule 1.

Clerc Izgubil
HARTFORD - V prvem kolu 

mednarodnega teniškega turnirja 
so dosegli naslednje izide: Lapidus 
'ZDA) - Clerc (Arg.) 6:4, 3:6 
6:1; Lendl (ČSSR) - Gilbert (ZDA' 
6:2. 6:2; Taroczy (Madž.) - Solo- 
mon (ZDA) 7:6, 7:5; Damiani

2. - 

3. -

4. -
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metu neko logiko, ki jo le redko ima.
Nataša Rauber (z. letnik iz ka

valirstva se nismo pozanimali) se 
je začela baviti z odbojko na višji 
srednji šoli. Pri Boru pr je opravi
la vse stopnice: od 2. divizije do 
B lige. O letošnjem prvenstvu svo
je ekipe nam ie povedala, da jim 
gre nekoliko slabše l.ot sicer, pred
vsem zaradi zamenjave generacij in 
pristopa k ekipi mladih igralk, ki so 
še nekoliko neizkušene. Vsekakor pa 
hi si morale zagotoviti obstanek v 
B ligi.

končno prvo mesto. Sohdno drugo 
mesto je nato osvojila še San
dra Sumberaz med deklicami, ki 
si je tako tudi na Končni lestvici 
zagotovila isto pozicijo. Med dečki 
je šesto mesto v konkurenci štiri 
leta starejših atletov prineslo ma 
lemu atletu končno tretje mesto 
med 13 tekmovalci, ('stanete še C 
kategorija, kjer se je z nedeljskim 
13. mestom moral Adrijano Maca 
rol sprijazniti s končnim 6. me
stom, medtem ko je v A katego
riji presenetil Marko Saksida, ka
teremu je peto mesto na zadnjem 
tekmovanju zadostovalo za osvo 
jitev končnega drugega mesta, 
medtem ko se .je mora) Fabio Ruz 
zier kljub eni zmagi ter enim Če
trtim mestom sprijazniti s konč
nim 7. mestom, ker se ni udele 
žil prvega krosa in .je Dil zato ob 
številne točke. Vsekakor pa je bil 
to poleg drugega za vse odličen 
trening za nadaljnje važnejše na
stope, saj bosta npr. že v torek, 
2i. t.m., teko Sumberazova kot

Članov z Girolamom BohSKfMtrVi' nastop*., na Kolon ji na kva-
trefl lifikacnan za nastop na pokra 
t.uoi' tfosk-i teze-Mi- v •krosu-.- 

—- lentou,- mai -Se. -rta* ‘.je bilo po
končanem nedeljskem tekmovanju 
nagrajevanje, na katerem sc a 
drievci osvohli pet pokalov ter šte
vilne plakete za svoje dobre u- 
vrstitve. (R. F.)

NOGOMET

M. Kralj in Di Benedetto 
izključena
Športni sodnik deželne nogomet 

ne zveze je kaznoval Maura Kra 
lja (Gaja' in Giannija Di Benedet- 
ta (Primorje) s prepovedjo igra 
nja dveh kol. %

<Sobotni lrim»

Nenapisano pravilo Je, da se než
ni spol ne navdušuje preveč za šport, 
ki je pri moških najbolj pril juhi jen: 
nogomet. Zato se ho marsikdo od 
bralcev vprašal, kako to, da smo 
za današnjo napovej vprašali znano 
igralko Bora Intereurope Natašo 
Rauber. Odgovorim'’ mu lahko, da 
so pogosto dobitniki nagrad Tolocal- 
cia ravno ženske, ali pa tisti ki se 
na ta šport ne razumejo preveč, saj 
izvedenci ponavadi prištevajo nogo-

Avellino - Roma 2
Cagliari - Sampdoria 2 
Calanzaro - Udinese X
Fiorentina - Napoli 1
Genoa - Piša 1
Inter - Jnvenlus 1
Torino - Ascoli 1
Verona - Cesena X
Bologna - Catania 1
Lazio . Milan 1
Sambenedet. - Cavese X 
Livorno - Siena 1
Messina - Lieata 2

t
X

X 2

Opozarjamo bralce, da bo jutri 
po valovih radia Trst A enajsta 
in hkrati zadnja oddaja »Sobotni 
.rim*. Z jutrišnjo oddajo se bo pr 
vi ciklus teh oddaj končal. Kaj sta 
pa pripravila redaktor Marjo Šu
šteršič in sodelavec športni novinar 
Stane Urek iz Ljubljane?

Posredujemo vam nekaj jutriš 
njih naslovov: »Športna rekreacija 
ima tudi svoje NASPROTNIKE*' 
»Kakšen naj bo aktiven počitek za 
strojepiske*: «Sloviti ruski pisatelj 
Lev Nikolajevič Tolstoj je bil pri
jatelj športa*: »Minimalni program 
telesnih vaj za začetnike po Mo 
rehousu*: «Deset pravil za red in 
varnost na smučiščih ob žičnicah*: 
»Deset pravil o obnašanju v teka 
ških smučiščih*.

odvija v telovadnih prostorih Kul
turnega doma ter v drugih športnih 
okoljih na Goriškem.

Telovadna akademija ima zato
rej tudi propagandni moment, s ka
terim organizatorji želijo da bi 
predvsem med mladimi vzbudili vo
ljo do zdravega športnega udejstvo
vanja.

Iz tehničnih razlogov seveda ni 
mogoče prikazati vseh panog, ki 
jih naša slovenska društva gojijo. 
Organizator se je zato odločil, da 
za to akademijo pridejo v poštev 
tiste športne panoge, ki se v glav
nem odvijajo v pokritih prostorih. 
Prav zato bo glavno vlogo odigra
vala prav telovadba, orodna za fan
te in ritmična za dekleta. Nekaj 
točk pa je vendarle namenjenih tu
di športnim igram. Tako bodo naši 
otroci, dijaki in njihovi spremlje
valci imeli priložnost videti tudi 
kratki ekshibiciji iz košarke in na
miznega tenisa.

Kar se nastopajočih tiče, bodo 
imeli glavno besedo naši domači 
športniki. Zaradi dobrih odnosov, ki 
jih naša društva gojijo z matično 
domovino, pa je organizator na to 
akademijo povabil tudi športnike iz 
Nove Gorice in Ljubljane. Gre v 
glavnem za dekleta, ki se bodo go
riški mladi publiki predstavila s 
ritmičnimi, orodnimi ter akrobat
skimi točkami.

Skratka, program je zelo pester. 
Zato velja prepričanje, da bo na
ša šolska mladina, kateri je ta 
akademija namenjena, odnesla s te 
prireditve najboljše vtise.

Akademija se bo pričela v telo
vadnici Kulturnega doma ob 10.30.

Vili Prinčič

OBVESTILA
Gimnastični odsek £Z Bor 

sporoča, da bo jutri v Borovem 
športnem centru tradicionalna

GIMNASTIČNA AKADEMIJA
Nastopajo telovadk-' vseh kate

gorij. Začetek ob 16. uri.
• * •

Smučarska odseka
ŠD Mladina in ŠD Breg

obveščata, da odpade tu-*! izlet 
19. t.m. na Kohlo zaradi pomanj
kanja snega. Prosimo vse izletni
ke in tečajnike, da se javijo v po
nedeljek, 20., in v torek, 21. t.m., 
za povrnitev vpisnine.

* • *

Alpinistični odsek SPDT
vabi svoje člane, da se udeležijo 
dvodnevnega alpinističnega tabo
ra, ki bo v Glinščici jutri, 18. t. 
m„ in v nedeljo, 19. t.m., kate
rega se bodo udeležili primorski 
in ljubljanski alpinisti. Zbor ple
zalcev bo v soboto oh 9. ari ne 
glavnem trgu Boljuneu.

• • •

SPDT
vabi svoje člane iz dolinske ob
čine, ki se nameravajo udeležiti 
smučarskega tečaja, naj se ja
vijo pri Stojanu Glavini (Bolju- 
nec 140, Gornji konec). Če bo šte
vilo interesentov zadostno, bo en 
avtobus odpeljal direktno iz Bo- 
1 junca.

• • •

ŠD Mladina
obvešča, da lahko plačate zadnji 
obrok za zimovanie v Kranjski go
ri še jutri, 18. t.m., v trgovini »Pri 
kostanju* vsak dan ob delovnih 
urah, ali v domu Albert Sirk 
vsak večer oo 20.30 do 22. ure. 
Vsakdo naj prinese tudi osebni 
dokument.

• • •

Teniška sekcija ŠZ Gaja
priredi danes, 17. t.m., ,ob 20.38 
v restavraciji »Carso* na Repen- 
tabru društveno večerjo za člane 
in prijatelje. Ob tej priložnosti 
bodo tudi nagrajeni zmagovalci 
društvenega turnirja. Prijave po 
tel. 763229 ali 227240 • * •

Odbojkarska sekcija 
ŠZ Bor

obvešča vse mlade odbojkarje, da 
bodo treningi za začetnike vsako 
sredo ob 15.30 in v petkih ob 15. 
uri v telovadnici liceja »F. Pre
šeren*.

iIZ ŠPORTNEGA ŽIVLJENJA V BENEŠKI SLOVENIJI • IZ ŠPORTNEGA ŽIVLJENJA V BENEŠKI SLOVENIJI

G. Cendou: «Tudi šport nam bo pomagal navezati 
pretrgane vezi s sosednjim obmejnim območjem»

Mladi, prijazni Germano Cendou, 
tajnik teritorialnega odbora ZSŠD1 
za videmsko pokrajino, si je odtr
gal nekaj dragocenega časa, ko sem 
ga med tednom obiskal v tovarni 
Beneco v Čemurju, nedaleč od Špe 
tra Slovenov, kjer je zaposlen in 
kjer se ukvarjajo s proizvodnjo 
smučarskih čevljev, palic in telo
vadne obutve. «Ne bi pa rad, da 
razgovor posnamemo na trak,* je 
takoj sramežljivo pripomnil, čeprav 
mu je slovenščina lepo tekla. »Brez 
skrbi,* sem ga pomiril, «le zapiso
val sj bom.* Tako je začel sprošče

no pripovedovati o svojih izkušnjah 
o svojem delu in prizadevanjih, da 
bi v Beneški Sloveniji, pod Matajur 
jem, nekaj naredili tudi na športnem 
tum. kdaj bi lahko prišli k nam, se 
zlasti navezali stike s sosednjim Liv
kom in pa Kobaridom.

«Že pred dvema letoma.* je pričel 
Germano, »se je porodila zamisel, da 
bi kaj skupnega organizirali s šport 
nimi delavci z druge strani obmej
nega področja, kot na primer smu
čarsko tekmovanje na Matajurju. 
Vendar imajo oni precej natrpano 
sezono in ko so končno določili da 
tum, kdaj bi lahko prišli k nam, se 
je na naši strani nekaj zataknilo in 
tako je šlo vse po vodi.*

»Lani sem šel osebno v Tolmin, 
kjer smo takoj »ušafali* dan, ko bi 
lahko vendarle priredili to skupno 
tekmovanje. Javil sem smučarskemu 
klubu z Matajurja, pri katerem so 
se strinjali, da bi re pomerili ob 
društvenem tekmovanju. Kot da bi 
se vse zarotilo proti tej naši pobu

di. je prišla odjuga in srečanje je 
spet odpadlo.*

»Prav v nedelji pa smo se na Ma 
tajurju srečali s predstavniki iz Tol
mina in z Livka. Zlasti zastopniki z 
Livka so pokazali veliko zanimanje 
in veselje, da bi se povezali z na
mi. vendar ne samo glede smučanja, 
ampak tudi namiznega tenisa, odboj
ke. Začel bi torej na tem ožjem ob
močju, kar bi nam olajšalo delo in 
šele potem, ko bi sodelovanje ste
klo, bi ga skušali razširiti.*

«Se kdo pri vas že ukvarja z na- 
mi*nhn tenisom?t 

»Je nekaj otrok v vasi, ki goji na
mizni tenis, vendar treba videti, ka
ko je z njimi, kakšna je njihova pri
prava, raven . . .»

»In odbojka . . .?».
»Z odbojko bo verjetno lažje, pre 

cej jih je, ki se z njo ukvarja, po
leg tega imamo tudi svojo ekipo, ki 
regularno nastopa v prvenstvu.*

»Ste na nedeljskem sestanku mor
da sostavili podrobnejši program? 

«Ko bodo prazniki mimo, se spet

srečamo in natančno domenimo o da
tumu, kdaj pridejo k nam in kdaj 
jim mi ta obisk vrnemo ali pa o- 
bratno.*

rimate primeren objekt, kjer bi 
se lahko pomerili v namiznem teni
su in odbojki?»

»Imamo! V Ljesah je telovadnica, 
ob njej pa teniško igrišče. Tam bi 
v poletnih mesecih lahko priredili 
kakšen turnir. Pri nas je namreč ne 
kaj mladih, ki se ukvarjajo tudi s 
tenisom.*

«In pri ljudeh, kakšen odmev ima 
jo te pobude?»

»Seveda so z njimi zadovoljni, saj 
so se sami zanje zavzeli!*

«Kaj menite o sodelovanju s Tr
žaško in Goriško?»

»Menim, da ne bi smelo biti ni
kakršnih ovir, vendar je bolje, da se
daj začnemo na tem območju, tu
kaj pri nas.*

»Kakšne stike ima nasploh tukajš 
nje obmejna prebivalstvo?»

»Pred petnajstimi, dvajsetimi in 
več leti so bili stiki med našimi

ljudmi tu v Benečiji in s sosednje
ga mejnega območja nekaj vsakda
njega. Naši ljudje so ob raznih praz
nikih, vaških šagrah plesih hodili 
na Livek, tam so se tudi ženili, oni 
pa so prihajali k nam. Tedaj ni bi
lo televizije, drugega razvedrila, 
ljudje se niso tako držali doma kot 
danes. Potem se je ta dolgoletni pro
ces ustavil,, prekinil. Mlada genera
cija (stari so ohraniM prejšnje na
vade in odnose) je prišla pod vpliv 
čudnih idej teh, ki majo oblast v ro
kah. vsiljene so ji bile čudne ideje, 
predsodki.*

»Kako bi se dale spet vzpostaviti 
in oživiti vse tiste niti in vezi med 
sosednjima območjema?»

»Prepričan sem. da je lahko prav 
šport ena najenostavnejših in najpri
mernejših poti, da začnemo spet gra
diti. kar je bilo v teh letih podrtega, 
zgubljenega, s športom b; pritegnili 
zanimanje mladine s tega področja. 
Potem pa bi skušali vzpostaviti še 
kulturne in gospodarske jen i*

D. Bizjak
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GOSPODARSKO PISMO IZ SLOVENIJE

POSOJILA ZflDOLGOVE
Tuje finančne ustanove hvalijo vi. Tako. kot ob devalvaciji di 

Jugoslavijo, da je dokaj reden narja niso bili prepričljivi, ko so 
plačnik svojih dolgov, ki jih ima devalvacijo pospremili z obljubo, 
v tujini vendar si finančni stro- da bo izvoz, dodatno narastel za 
kovnjaki v svetu čedalje pogoste- milijardo dolarjev. Kot je videti 
je zastavljajo vprašanje, ali bo iz podatkov o izvozu, se ta oblju 
Jugoslavija tudi v prihodnje zmo- ba ni izpolnila. Celo več — lahko 
gia odplačati dolgove in obresti, bi dejali, da devalvacija sploh ni
Pravzaprav si to vprašanje za 
stavljajo nekoliko drugače: je ju
goslovansko gospodarstvo zmožno 
v sorazmerno kratkem času in v 
razmerah, ko je svetovno gospo 
darstvo v krizi, odplačati pribli 
žno 18 milijard dolarjev dolga in 
ali so ukrepi za varčevanje in 
močno stiskanje pasu, za katere 
ga so se odločili v Jugoslaviji, 
že zagotovilo, da bo Jugoslavija 
pri odplačevanju dolgov uspešnej
ša od nekaterih drugih držav, ki 
so tudi močno zadolžene.

Odgovori na vprašanja so v sve 
tu precej različni. Nekateri fi
nančni strokovnjaki odobravajo u- 
krepe, ki jih je Jugoslavija spre 
jela. da bi zbrala dovolj deviz za 
odplačilo dolgov in trdijo, da se je 
vlada zelo pogumno spopadla z 
gospodarskimi težavami. Tako 
mnenje je zagovarjal tudi pred
sednik mednarodne banke za ob
novo in razvoj Alden Clausen. ki

prinesla tistega, kar je bilo pri 
čakovati.,'

Kadar devizni dohodki države 
niso tolikšni, da bi lahko z nji
mi pokrili vse najnujnejše izdat
ke, se da storiti samo dvoje: ali 
močno zmanjšati uvoz ali pa za 
prositi za novo devizno pomoč.

Kot smo že prej omenili, je Ju
goslavija letos (podobno je bilo 
tudi v minulih dveh letih) močno 
zmanjšala uvoz in v zdajšnjih 
razmerah dosegla raven, pod ka 
tero skorajda ne more več. če 
noče. da bi se začeli stroji v to 
vamah ustavljati, in če noče, da 
bi bil trg še mnogo slabše zalo 
žen, kot sicer že je. To pomeni, 
da na tej strani deviznih izdatkov 
ne more več bistveno zmanjševati, 
kajti to bi pomenilo, da bi mora 
la kmalu začeti zmanjševati tudi 
izvoz, saj veliko izvoznikov proda
ja na tujem zlasti take izdelke, 
za katere mora posamezne stvari 

vidi v odločitvah za devalvacijo tudi uvažati, 
dinarja, prilagajanju obrestnih Takšne okoliščine so očitno pri
mer, v politiki cen in plač ter 
delitvi dohodka, pravilne odločit
ve. Toda nekateri drugi finančni 
strokovnjaki niso ravno takšnega 
mnenja, češ da je letošnje pove
čanje izvoza premajhno, da bi lah-

silile državo, da si skuša manjka
joč tuj denar zagotoviti s tujimi 
posojili. Še do nedavnega je iz
redno težko dobivala ta posojila, 
do njih pa ni lahko priti tudi 
zdaj, ko so se sicer v svetu ne

ko jugoslovansko gospodarstvo kateri pogledi na dolgove in za 
zbralo dovolj deviz za odplačilo dolžene države nekoliko spremeni
vseh dolgov in da bo Jugoslavija 
morala zaprositi za odložitev dol 
gov. pri čemer se opirajo tudi na 
nekatere izjave jugoslwan.sk ih 
vladnih strokovnjakov za gospo 
darstvo in napovedujejo, da bo 
Jugoslavija skušala doseči odloži
tev predvsem tistih dolgov, ki jih

li. V zahodnih državah namreč 
prav Jugoslavijo omenjajo kot ti 
sto državo, ki .ji je treba olajšati 
plačevanje dolgov (ameriški po 
gledi) oziroma, da utegnejo dele 
teti svetovno gospodarstvo na po 
mlad prihodnjega leta izredno liu 
de težave, če ne bomo pomagali

ima sama vlada ali pa jugoslo- takšnim državam kol so Argenti-
vanska narodna banka.

Sodeč po trgovinski menjavi Ju 
goslavije z drugimi državami v 
leLašnjcm letu, bo težko zbrati 
dovolj deviz za odplačilo dolgov. 
Jugoslovansko gospodarstvo .je 
namreč v letošnjih enajstih me
secih izvozilo samo za odstotek 
več kot lani v enakem obdobju 
(letošnji izvoz v tem obdobju je 
približno 368 milijard dinarjev). 
To pa pomeni, da tudi v zadnjem 
mesecu v letu ne bo moglo nado
knaditi vsega zamujenega in iz
voza ne bo moglo tolikg povečati, 
da bi se približalo načrtom. Po 
načrtih pa bi se moral izvoz na 
trge. kjer kupujejo blago s trdni 
mi valutami, povečati kar za 12 
odstotkov.

Toda kljub temu. da so letošnji 
izvozni rezultati skromni, je Ju 
goslači!a vendarle uspela precej 
izboljšali zunanjetrgovinsko pla
čilno bilanco. Enajstmesečni zu
nanjetrgovinski primanjkljaj je 
namreč kar za 33 odstotkov manj
ši kot v enakem obdobju lanske
ga leta (nekaj več kot 200 milijo
nov' dolarjev). Kot je zatrdil zve
zni minister /a zunanjo trgovi

na, Mehika, Jugoslavija in Brazili
ja (bivši nemški kancler Schmidt). 
Verjetno so take trditve omehča 
le finančne kroge, da so spet pri
pravljeni posoditi nekaj denarja. 
Natančnih podatkov o tem. koli
ko posojil za ublažitev gospodar
ske krize naj bi dobila Jugosla
vija v tem času sicer še nimamo, 
toda pričakujejo, da bosta svetov
na banka in mednarodni monetar 
ni fond posodila prihodnje leto 
vsaj milijardo doldljbvt. .Aldeh 
Clausen je med nedavnim obiskom 
v Jugoslaviji zagotovil, da bo sve
tovna banka za obnovo in razvoj 
naslednih pet let vsako leto po 
sodila 300 milijonov dolarjev, ki 
naj bi jih Jugoslavija porabila 
predvsem za razvoj energetike 
in kmetijstva. Delegacija medna 
rodnega monetarnega sklada, ki 
je bila na obisku v Jugoslaviji, 
je namignila, da bi glede na ostre 
varčevalne ukrepe, ki jih je mo
rala sprejeti Jugoslavija, lahko 
posodili 600 milijonov dolarjev 
za prihodnja tri leta. Jugoslavija 
računa, da bo nekaj posojila do
bila tudi od japonskih bank. ne 
kai pa od zahodnoevropskih bank.

no Milenko Bcjanič. bo letos pri * Ves ta denar bi Jugoslaviji lab
•« i • i ___i.. z..:;___1.J,. Ul 1a/,Cmanjkljaj v trgovanju s Urino 

kar za tretjino manjši kot lani, 
kar ie nedvomno uspeh. Toda 
uspeh, ki se kaže pri sešteva
nju in odštevanju, postane lahko 
neuspeh, če malo globlje pogleda
mo v te številke. Pokaže se nam 
reč, da je do manjšega trgovin
skega primanjkl !aja prišlo pred 
vsem zaradi tega, ker je Jugo

ko pomagal, da bi nekoliko lažje 
odplačala tista posojila, ki bodo 
zapadla v letu 1983 (vrniti bo tre 
ba za okoli 5 milijard dolarjev 
posojil in obresti na ta posojila), 
predvsem pa bi ji ta denar orno 
gcčil, da bi lahko nekoliko pospe
šila gospodarski vzpon. Slednje je 
izredno pomembno, kajti letos go 
spodarska rast predvsem proti

slavi i a letos še manj uvažala kot koncu leta upada, če pa industri-
minulo leto. V enajstih mesecih 
je namreč uvoz kar za 10 od
stotkov manjši kot lani v enakem 
obdobju. S tem je jugoslovanska 
gosDodarska politika vendarle do 
segla, da se bo tudi celotni de
vizni. ne samo trgovinski pri- 
man’kljaj države precej zmanisal. 
S tem pa si je zmanjšala devizno 
breme, saj ne bo treba uporabiti 
toliko deviz za nokrpje deviznega 
primanjkljaja. Kolikšen bo leto 
šnij devizni primanjkljaj države 
pa še ni povsem ia«no. s? i so na 
povedi hudo različne. Narodna 
banka Jugoslavije je izračunala, 
da bo imela Jugoslavija letos 
verietno 480 milijono' dolar ev 
primanikhaja v plačilni bilanci s 
tujino, nekateri predstavniki zve 
/ne vlade pa napovedujejo ce’o. 
da bo ta primanjkljaj samo 50 
mili ionov dolarjev, vendar v teh 
svojih napovedih niso prepričlji-

ja naredi manj. tudi ni pričakova 
ti, da bi lahko izvozila bistveno 
več. Planerji, ki načrtujejo, da 
naj bi se prihodnie leto povečal 
izvoz iz Jugoslavije kar za 20 
odstotkov, so gotovo upoštevali, 
da je izvoz možno povečati sa
mo. če bo industriia naredila več. 
če pa hoče industrija narediti 
več. .ii je treba pomagati tudi s 
finančnimi spodbudami. Toda zdi 
se, da so to zakonitost mnogo 
boMe razumeli in da jo tudi od 
ločne^e zagovarjajo v zahodnih 
finančnih krogih, kot pa v .Jugo
slaviji, kjer vendarle predvideva 
jo. da jugoslovansko gospodarstvo 
v mihodmem letu ne bo naredilo 
ve'iko več (le za odstotek ali 
dva) kot letos. Tak .ie zdajšnji na
črt. ki na seveda zaradi različ 
nih okoliščin lahko doživi še mar 
sikatero spremembo.

JOŽE PETROVČIČ

BREZUSPEŠEN OBISK ŠEFA AMERIŠKE DIPLOMACIJE V MADRIDU

SHULTZU NI USPELO PREPRIČATI GONZALEZA 
NAJ ŠPANIJA VSTOPI V ZAVEZNIŠTVO NATO
ZDA zaostrujejo polemiko na konferenci o varnosti in sodelovanju v Evropi

MADRID — Vzpon socialistov na 
čelo španske vlade in majav potek 
madridske konference o varnosti 
in sodelovanju v Evropi sta obisku 
šefa ameriške diplomacije Georgea 
Siiultza v Madridu dala S3 po
seben pečat. Sliult/ prihaja v Špa 
ni.jo kot prvi uradni gost Gonzale 
zove vlade. Njegovi sogovorniki so 
mi povsem novi, tudi sim pa je 
za Španec prava neznanka, iccr ie 
poskus, da bi Španijo pritegnili 
pod okrilje atlantskega zavezništva 
doslej vodil prejšnji šef state de 
partmenta Ale.vande i Haig Tudi 
zato večina političnih opazovalcev 
meni, da pogovori najbrž niso o- 
brodili konkretnejših sadov in da 
je bilo srečanje s španskimi vodi 
tel.ji predvsem »spoznavnega zna 
čaja*. Sporočili obeh strani ob 
koncu srečanja med Gonzalezom 
m Schultzom te napovedi tudi po 
trjujeta. Preden je odpotoval v 
I,onrion je Shultz potrdil podporo 
ZDA španski demokraciji in kralju 
Juan Carlosu, bolj ali manj nemi 
krito pa je poudaril, da bi bila 
Bela hiša zadovolinejša. ko bi so
lidarnost med državama ne bila za 
sedaj zgolj "platonična*. Shultz je 
namreč dejal, da «bi bilo za Špa 
nijo dobro, če bi sc vključila v 
NATO, prav tako pa bi bilo dobro 
za zavezništvo, če bi Španija postala 
njen polnopravni član.»

ža razliko od prejšnje centrali 
stične vlade Caha Sotela, Gonza- 
lez ne namerava pospešiti postop
ka za vključitev v NATO. Sociali
stična Španija potrjuje svojo zve
stobo temeljnim načelom zavezni
štva a se mu še naprej izmika, 
ker »časi še niso dozoreli*.

Lažjo ralogo je imel Shultz na 
»delovnem zajtrku* o šefi delega
cij držav NATO na madridski kon
ferenci. I’ »krogu prijateljev* 'e 
šef ameriške diplomacije brez oho 
tavljanj obtožil komunistične dr 
žave. da so namerno kršile helsin
ške sporazume. «V Afganistanu. 
Poljski in Sovjetski zvezi so bile 
obveze, sprejete leta 1975. popolno
ma spregledane, kar je zahtevalo 
veliko smrtnih žrtev in slačenje 
Člepckovcga dostojanstva*, je dejal 
Shultz. ki .ie obenem ponovil, da 
se v Madridu ZDA zavzemajo za 
dokument, ki bi še izpopolnil hel
sinško listino v smisli; poudarjanja 
človekovih pravic in varnosti c 
Evropi. A neizpolnjevanje doseda
njih obveznosti, pravi Shultz. ovira 
ta postopek, pri čemer ie pomen
ljivo poudaril podporo EDA poli 
skemu ljudstvu,

Šef ameriške diplomacije Shultz se je v Madridu sestal s predsednikom španske vlade Gonzalezom

SOFUA NI POKAZALA OBIČAJNEGA RAZUMEVANJA

Italijanoma v Bolgariji 
bodo sodili 22. decembra

Do sedaj so običajno le zaplenili filmski 
trak in naprtili denarno kazen, tokrat pa baje 
hočejo dokazati, da je dvojica « vohunila*

RIM — Paolu Farsettiju in Ga 
brielli Trevisin, ki so ju bolgarske 
oblasti aretirale 2. avgusta in ju 
7. decembra uradno obtožile vohun
stva, bodo v sredo, 22. decembra, 
sodili za zaprtimi vrati. To je vče
raj sporočil na tiskovni konferenci 
podpredsednik socialistične skupine 
v poslanski zbornici poslanec Mauro 
Seppia. Časnikarje je seznanil, da 
je skupaj z načelnikom socialde
mokratske skupine poslanske zbor
nice Alessandrom Reggianijem po
slal bolgarskemu veleposlaništvu v 
Rimu zahtevo, da bi lahko priso
stvoval procesu. Pismo je poslal tu
di sovjetskemu veleposlaništvu, v 
katerem je sklicujoč se na sovjet- 
sko-bolgarsko prijateljstvo predlagal 
»svobodoljubno in politično inteli
gentno dejanje*, ki naj omogoči o- 
svoboditev obeh priprtih Italijanov.

Procesu bi radi prisostvovali tu
di predstavniki občinske uprave iz 
Arezza, ki so predsinočnjim brez 
glasov komunističnih svetovalcev iz-

RAZOČARANJE V ZAHODNIH KROGIH PO NEKATERIH POZITIVNIH POKAZATELJIH

V Moskvi potrjujejo že znana stališča 
o imperialistični zaroti v Afganistanu

V članku Pravde, 
nega namiga na

ki je odgovor na zadnje zasedanje pakta NATO, nobe- 
možnost odpoklica sovjetskih vojakov iz Afganistana

(Dopisnik Dela 
za Primorski dnevnik) 

MOSKVA — Vsaj po tistem, kar 
so včeraj tukaj na glas dejali o 
položaju okrog Afganistana, nič ne 
kaže da bi bilo v Moskvi opaziti 
»prožnejša znamenja* za rešitev af
ganistanskega vprašanja. O tem se 
je v zadnjem času precej ugibalo, 
toda včerajšnja Pravda je v dol
gem redakcijskem članku, ki naj bi 
bil odgovor na mnoga tukajšnja — 
in zahodna — vprašanja, več ali 
manj ponovila vsa dobro znana 
sovjetska stališča, ki vidijo ves 
afganistanski problem v «imperia 
listični zaroti*.

Najbrž je res, da bi radi v Mo-
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OBLETNICA USTANOVITVE SLOVENSKEGA DRUŠTVA NA REKI

Na Hrvaškem proslavili 
35-letnico «Bazovice»
REKA — Z zaključno slovesno

stjo na Reki so se končala prazno 
vanja 35 letnice ustanovitve »Ba
zovice*, edinega slovenskega umet 
niško - kulturnega društva na Hr- 
vatskem. Od leta 1947 se je dejav
nost »Bazovice* tako razširila, da je 
društvo kmalu postalo eno najbolj 
aktivnih kulturnili organizacij na 
Reki. Poleg pevskega zbora, dram
ske skupine in baleta, ki so sestav
ni del društva, občasno delujeta še 
literarna in recitacijska sekcija. 
Vsako leto organizira »Bazovica* o- 
krog petdeset prireditev, poznajo 
pa jo ne samo na Reki, temveč tu
di v drugih krajih Hrvatske, Slove
nije in tudi naše dežele. Še posebej 
tesno je sodelovanje z reško kul- j 
turno organizacijo italijanske narod 
nostne skupnosti «Fratellanza*.

E. O.

Steklina tudi 
v koprski občini

KOPER — Od minulega poncdclj 
ka velja tudi koprska občina za o- 
kuženo območje s steklino, piran

ska in izolska občina pa neposredno 
ogroženi pred to nevšečnostjo. Ko
nec minulega tedna je namreč v 
Čepkih pri Rižani pes zadavil li
sico (ta se je priklatila k hiši), za 
katero je ljubljanski veterinarski in
stitut kasneje ugotovil, da je bila 
stekla. Veterinarski inšpektorji, štab 
za zatiranje stekline, lovska zveza 
in predstavniki veterinarskega za
voda iz Kopra so takoj začeli ukre-
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PO UGODNIH cenah nudimo sploš
no zidarstvo za hišna in stanovanj
ska obnovitvena dela — obnove

M 1
J

ji.
;
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KAMION FIAT 616 N/4 v dobrem
stanju prodam. Telefonirati na št. 
0481/82935 okrog '2. ali 19. ure.

VSE ZA KMETIJSTVO — stroji, ža 
ge. oprema za kletarstvo in drugo 
po izredno ugodnih nakupnih ce
nah dobite v prodajalnah Kmetij
ske zaruge. Ul. Foscolo 1. Ul. Fla- 
via 62. Milje - Ul. Tonello 6. Iz
koristite to priložnost.

PO UGODNI CENI prodam opremo 
za gostinski obrat (štedilnik, hla
dilnik. mize. stolice, pribor, poso 
do). Tel. 0481/882163.

ZASTOPNIK Bruno škerk išče so 
delavca/ko z lastnim avtomobi
lom za prodajo porcelanastih iz
delkov firme Richard Ginori. Te
lefonirati na št. 200-130 od 12. do 
15. ure.

OSMICO je odprl Boris Bandi, Pre 
beneg 24. Cenjenim gostom nudi 
domačo kapljico.

PRODAM zazidljiv tere v Borštu. 
Telefonirati od 16. do 20. ure na 
št. 040/54-363.

KUPIM ali vzamem v najem večjo 
hišo z vrtom v predmestju ali na 
zapadnem Krasu. Telefon (040) 
794672 interna 54.

Mali oglasi
telefon (040) 79 46 72

IZREDNA PRILIKA: žaga cirkular 
ka, kompresor, kombinirka za ob 
delavo lesa s petimi operacijami, 
kotni stroj za smirkanje — Bevi 
lacqua. Ul. Conti 9/1 — Trst.

termične izolacije — polaganje ke 
ramike — marrhor — porfid. Za 
podrobnosti tel. 040/823636.

PRODAM fiat 500 L v odličnem 
stanju. Te). 213820 vsak dan od 
17. do 20. ure.

SOZD Timav
DO »HOTELI IN GOSTINSTVO SEŽANA*

VAS VABI V

GOSTIŠČE 
v Lipici

LIPICA

Nudi lovske specialitete kot: divjačinska pašteta, divjačinska 
juha s fritati, lovska omleta, srnin ragu po gozdarsko, jelen 
v lovski omaki, pečenka od divjega prašiča, pečena divja 
raca — ter ostale lovske specialitete.

Rezervacije po tel. 003867/73-361 ali 73-009
Za silvestrovanja v vseh naših obratih sprejemamo telefon
ske rezervacije na št. 003867/73-361.

Peterčki v Neaplju
NEAPELJ Davide. An- 

drea, Claudio, Dario in Maria 
Giulia so imena peterčkov, ki 
jih je rodila v Neaplju 32-letna 
Gabriella Casale po hormon
skem zdravljenju, ker po štirih 
letih zakona še ni imela otrok. 
Vseh pet novorojenčkov je v 
inkubatorjih in tehtajo od 1.4 
do 1,8 kg. Zdravniki so izjavi
li, da je vseh pet pri »zadovo
ljivem zdravju*, prav tako pa 
tudi porodnica, ki je rodilo s 
pomočjo carskega reza.

Deklica, ki se je rodila zad
nja. je šest minut »mlajša* od 
prvorojenega Davida.

Po mnenju zdravnikov je bil 
porod zelo tvegan, tako za po
rodnico, kot za novorojenčke.

Pred tremi leti je neka Nea 
peljčanka rodila osmerčke, ven
dar jih je šest umrlo.

nalogo, da Američanom prenese so 
vjetska stališča. Zdaj se je poka
zalo, da v tem pogledu ni bilo no
benega bistvenega napredka. V Mo
skvi ponovno napadajo Pakistan in 
njegovo vlogo pri »spodbujanju af 
ganistanskih upornikov*, samo vla
do pa obtožujejo, da .zavlačuje ne 
posredna pakistansko afganistanska 
pogajanja, ki potekajo pod pokro
viteljstvom Pereza De Cueharja.

V očitkih, ki jili v Moskvi naslav
ljajo na natovske kroge pravijo, da 
na Zahodu nikakor ne želi'0 »ra
zumeti afganistanskega problema* 
in da se ne želijo pomiriti s «tum 
kajšnjo realnostjo*. Namesto da bi 
se bojda zavzeli za «politično re

šitev», kot pravi Pravda, izkori
ščajo afganistansko vprašanje za 
»grobo potvarjanje resničnega po
ložaja na celotnem tamkajšnjem 
področju* in za napade na Sovjet
sko zvezo ter demokratično repu
bliko Afganistan.

Čeprav, v Mpakyi ne pravijo na 
tančno, kakšna naj bi bila po nji
hovem mnenju »politična rešitev* 
afganistanske krize, za katero naj 
bi se v tem trenutku vsi zavzemali, 
je več ali monj jasno, da je to pri
znanje režima Babraka Karmala, 
s tem pa tudi vsega tistega, kar 
so na afganistanska tla prinesle so
vjetske čete.

DANILO SLIVNIK

glasovali dokument PSI o pobudah 
v' korist obeh Italijanov. Listina 
predvideva, da bodo na stroške ob 
činske uprave poslali v Bolgarijo 
delegacijo, ki bo poskušala priso
stvovati procesu. Obenem predvi
deva socialistični dokument nabi
ralno akcijo za kritje sodnih stroš
kov. Kot rečeno, so bili komunistič
ni svetovalci proti temu dokumen 
tu in so predložili svojega bolj u 
mirjenega, ki prepušča vse pobude 
zunanjemu ministrstvu, a je večina 
zavrnila njihov dokument in odobri
la socialističnega. Ob tem .je tre
ba še navesti, da je v Arezzu le
vičarska uprava (KPI-PSI), pred- 
sinočnji razkol pa vnaša polemike 
v levičarsko večino.

Glede usode obeli Italijanov je 
po besedah poslanca Seppie polo
žaj precej zaskrbljujoč. Paola Fur- 
settija, člana PSI, uradnika tekstil
nega obrata Lebole in sindikalista 
UIL, bo brani! neki bolgarski odvet
nik, ki ga je izbralo italijansko 
veleposlaništvo v Sofiji, medtem ko 
bo Farsettijevo zaročenko Gabriel- 
lo Trevisin branil uradni zagovor
nik. Oba sta obtožena vohunstva, 
ker sta baje preveč vneto pritiskala 
na fotoaparat, da sta posnela tudi 
odsluženi tahk. V preteklosti so se 
podobni primeri končati z zaplembo 
filma in denarno kaznijo, sedaj pa 
se je zaradi «zadcve Bolgarija* od
nos spremenil, da lahko pričakujeta 
oba Italijana težko zaporno kazen. 
Seppia, ki je med zadnjimi obi
skal italijanska «vohuna», je tudi 
izrazil zaskrbljenost zaradi zdrav
stvenega stanja Paola Farsettija, 
ki je bolan na srcu stroga osa
mitev in vzhodnjaške preiskovalne 
metode pa mu izpodkupujejo zdra
vje.

Nihče ne dvomi, da sta Paolo 
Farsetti in Gabriella Trevisin pre
kršila bolgarske zakone. Takih pre
krškov kar mrgoli v turistični se
zoni, nimajo pa hujših posledic. 
Strogost, ki so jo pokazale bolgar
ske oblasti do obeh Italijanov, u- 
pravičeno vzbuja sum, da so vse 
skrbno zrežirali. Njuna aretacija 
sovpada namreč s prvimi z.ahod- 
nimi časopisnimi vestmi, ki so da
jale slutiti, da bo «zadeva Bolga 
rija» prej ali slej izbruhnila. Sofija 
pa ni imela v svojih zaporih nobe
nega Italijana, da bi ga postavila 
na tehtnico morebitnih diplomatskih 
pogajanj.
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Razdejanje v Severnem Jemenu
S

skvi rešili afganistansko vprašanje, 
saj se jim tamkajšnja prisotnost 
njihove vojske (ki ima očitno vse 
več dela), močno otepa na vsakem 
koraku: tako v odnosih med super 
silama, kot tudi na zelo širokem 
področju mednarodnih odnosov, ka 
mor je treba — kot posebej ob
čutljivo — šteti tudi mednarodno 
delavsko gibanje. Vendar pa tudi 
po najnovejših razgovorih nič ne 
kaže, da bi se v čemerkoli bistveno 
spremenila sovjetska stališča. Nji
hovo gledanje na «politično rešitev* 
afganistanske krize je še vedno 
daleč od pojmovanj, ki jih o tem 
zagovarjajo druge dežele na tem 
področju, pa končno tudi tista ve 
lika večina držav članic OZN. ki 
je pred kratkim ponovno izglasovala 
resolucijo o »takojšnjem umiku čet 
iz Afganistana*.

Že takoj po prihodu pakistanskega 
predsednika Zia Ul Haka v Wa- 
sbinglon je bilo moč v Moskvi sli
šati negodovanja zaradi besed, ki 
jih je izrekla ameriška administra
cija na račun pakistanske vloge v 
tej krizi, zdaj pa so v Moskvi ostro 
zavrnili tudi sklepe, ki jih je spre
jel o Afganistanu na svoji zadnji 
seji svet NATO pakta. Pravzaprav 
je vse včerajšnje pisanje Pravde 
nastalo zaradi novili bruseljskih 
razprav o afganistanski krizi in 
njeni morebitni politični rešitvi, ki 
naj bi bila po moskovskem mnenju 
v zahodni verziji zgolj zavesa za 
«iiadaljnje ameriško vmešavanje v 
ta del sveta*.

Čeprav je bil ravno Zia Ul Hak 
tisti, ki je v VVashingtonu opozoril 
na «večjo sovjetsko pripravljenost* 
za reševanje afganistanske krize, 
so v Moskvi njegov tamkajšnji o- 
bisk zelo hitro proglasih za »ne
varno poglabljanje ameriško-paki
stanskega partnerstva*, ki naj bi i- 
melo samo en cilj: -»utrditev ame
riških pOzicij v srednji Aziji*.

Mnogim tukajšnjim opazovalcem 
je ta formulacija zelo čudno zvene
la, saj so po pogovorih pakistan
skega predsednika i Jurijem An- 
dropovom (ob pogrebu Leonida Bre- 
žnjeva) vseeno mislili, da je Zia Ul 
Hak dobil nekakšno »posredniško 
vlogo* v reševanju krize, zlasti pa
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Preživeli išče svoje borne reči med ruševinami neke vasi v Severnem Jemenu, ki ga je prizadel katastro
falen potres (Telefoto AP)

pati — usmrtili so psa, ki je po
končal lisico in zaščitno cepili go
spodarje tega psa. Poleg tega so 
začeli izvajati vse naloge iz pred 
pisov, ki veljajo za okuženo obmo
čje. Vsi psi in druge živali morajo 
biti cepljene.

BONN — Zahodnonemški parla 
ment .je naslovil na Nizozemsko, 
Italijo in Sovjetsko zvezo prošnjo, 
naj osvobodijo iz humanitarnih raz
logov še zadnje štiri vojne zločin
ce. ki sedijo v ječah teh držav.

V Italiji .je dosmrtno v ječi za 
prt 66 letni Walter Reder na Nizo
zemskem 80-letni Franz Fisther ip 
70-letni Ferdinand Aus Dei Fiiri- 
ten. Sovjete pa so Nemci orosili, 
naj pristanejo na izpustitev (iv, 
berlinskega Spandaua) 88 letnega 
bivšega Hitlerjevega namestnika 
Rudolfa Hess«.

NA ŽELEZNICI OROPALI 
POŠTO ZA MILIJARDO LIR

NEAPELJ — Skoraj milijardo lir znaša izkupiček ropa, ki so ga 
neznanci uspešno izvedli na mali podeželski železniški postaji Pigna- 
taro Maggiore, na meji med Kampanijo in Lacijem, na vlaku, ki vozi 
na lokalni progi med Neapljem in Rimom.

Ko se je vlak ustavil včeraj zjutraj na tej postaji je iz nekega 
vagona izstopilo deset (nezakrinkanih) oseb in se napotilo proti pošt
nemu vagonu. Najprej so onesposobili v lokomotivi strojevodjo, da vlak 
ni mogel odpeljati naprej, nato so z železno palico razbili okno poštnega 
vagona, vdrli vanj in tain onesposobili še štiri poštne agente. Pola
stili so se dvajsetih poštnih vreč, v katerih je bilo -900 milijonov lir v 
bankovcih in bančni vrednostni papirji v vrednosti 60 milijonov lir.

Po ropu se je deseterica oddaljila od postaje delno z avtomobili, ki 
so čakali v bližini, delno pa peš preko polj, ki obdajajo to naselje.

Policija je kasneje pregledala celo področje in je našla vrečo s 30 
milijoni lir, katero so roparji očividno izgubili.

Preiskavo je zelo otežilo dejstvo, da železniška postaja v tem kraju 
nima telefona in tako postajcnačelnik ni mogel takoj obvestiti policijo 
o tem dogodku.

Zanimivo je, da je na tej postaji prišlo v približno enakem času 
do skoraj povsem enakega ropa že pred letom dni. Roparji so tedaj 
napadli isti vlak in to na isti način. Očividno so dobro poznali okolje, 
včeraj pa tudi to, da se po prejšnjem ropu ni na tej postaji prav nič 
spremenilo, torej niti varnostne razmere.

Skoraj nobenega dvoma ni da bi varnostne naprave stale precej 
manj kot je stal pošto ta rop.

V Jugoslaviji odkrili 
ponarejene bencinske 

bone po 1.000 dinarjev
LJUBLJANA — Republiški sekre

tariat za notranje zadeve je sporo
čil, da so v več krajih Jugoslavije 
odkrili ponarejene vrednostne bo
ne za gorivo v apoenih po 1.000 di
narjev, ki jih je za SOZD Petrol 
natisnilo poslovno združenje Petrol- 
union iz Beograda.

Ponaredki se razlikujejo od origi
nalnih po številkah, ki so sicer prav 
tako kot originalne natisnjene v 
rdeči barvi, vendar pa so precej 
tanjše in vtisnjene zelo močno na 
podlago. Številke so dobro vidne 
tudi s hrbtne strani ali pa jih je 
moč na hrbtni strani celo otipati. 
Poleg tega so ponarejeni boni pri
bližno za 2 milimetra krajši, (dd)

PEKING - Že drugič v manj kot 
letu dni je Kitajska izdala zakladne 
zadolžnice v vrednosti več kot dveh 
milijard ameriških dolarjev. Z nji
hovo pomočjo bodo uresničili veli
ke načrte na področju energetike

Mirošič na uradnem 
obisku na Videmskem

VIDEM — Generalni konzul SFRJ 
Drago Mirošič je včeraj opravil u- 
radni obisk v videmski pokrajini. 
Sestal se je s predsednikom po
krajine Gianearlom Englurom in z 
županom Vidma Angelom Cando- 
linijem. V obeh srečanjih je tekel 
pogovor o razširitvi sodelovanja vi
demske pokrajine na področju go
spodarstva, znanosti in kulture pred
vsem z obmejnimi območji v Ju
goslaviji. Govor je bil tudi o ure
sničevanju osimskih sporazumov.

Popoldan se je gen. konzul Mi
rošič skupno s konzulom Alek
sandrom Nikoličem sestal s pred
stavniki pokrajinskega odbora VZP1

AN Pl, ki jih je vodil predsednik 
Fedcrico Vincenti.


